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 سخنگوی وزارت امور خارجه درباره احتمال دیدار ترامپ و روحانی روزنامه صبح ایران
در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل  گفت :من این دیدار را تائید 
نمی کنم. نه این دیدار در دستورکار ما هست و نه فکر می کنم چنین 
اتفاقی در نیویورک رخ دهد. همانطور که آقای روحانی گفت ما به دیدار 
برای عکس گرفتن حساب نمی کنیم بلکه دیدار باید با دستور کار و 
نتایج ملموس باشد. لذا این گمانه زنی ها در دستورکار ایران نیست. 
»سید عباس موسوی« صبح روز دوشنبه در نشست خبری خود با 
اصحاب رسانه با اشاره به سفر رئیس جمهوری به ترکیه اظهار داشت: 
امروز رئیس جمهور در ترکیه در پنجمین نشست سران کشورهای عضو

 معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از نصب ۱۱۰ دوربین نظارتی در این شهر تا پایان 
امسال خبر داد و گفت:  ۹۰ دوربین نظارتی در سطح شهر فعال است. عباس ذاکریان با بیان 
اینکه ۹۰ دوربین نظارتی در شهر قم فعال است، گفت: ۱۱۰ دوربین نظارتی خریداری و قرارداد 
نصب آن منعقد شده که تا پایان امسال در سطح شهر نصب می شوند. وی با اشاره به اینکه با 
نصب ۲۰۰ دوربین نظارتی پوشش نسبی در سطح معابر شهر خواهیم داشت، افزود: دوربین ها 
عمدتا در میادین، چهارراه ها و مکان های پرتردد نصب می شوند. معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم تصریح کرد: شهر قم با نصب دوربین های جدید به نسبت جمعیت شهر، متناسب 
با سایر کلانشهرها خواهد بود. وی با بیان اینکه نصب دوربین نظارتی در سطح شهر مانع از وقوع 
اتفاقات از جمله تصادف می شود، افزود: نظارت تصویری موجب می شود تا بتوان در صورت بروز 
تصادف تصمیمات سریع تر و به موقع تری گرفته شود و عوامل امدادی و خدماتی بتوانند سریع تر 

مدیرعامل سازمان انتقال خون استان قم گفت: مراکز درمانی قم سالانه نیاز به ۵۲ هزار واحد 
خونی و فراورده های آن دارد که تمام این نیاز در استان تامین می شود. مرتضی نوریان با بیان 
اینکه درهر ۱۰ دقیقه یک واحد خون در مراکز درمانی توزیع میشود، افزود: از هر واحد خون 
اهدایی فراورده های گوناگونی همچون پلاکت، پلاسما، گلبول قرمز، گلبول سفید و کرایوپرو 
تهیه و تولید و این فراورده ها درمرکزهای درمانی و بالینی بر مبنای نیاز بیماران توزیع می گردد.

وی ادامه داد: از ابتدای سال جاری تا پایان مردادماه، میزان اهدای خون در قم حدود یک 
درصد رشد و تعداد مراجعه کنندگان سه درصد کاهش داشته است که کاهش مراجعین 
هشداردهنده است و باید در این زمینه برنامه ریزی جدی در حوزه فرهنگ سازی انجام شود.

مدیرعامل سازمان انتقال خون قم،  با تاکید بر ضرورت اطلاع رسانی و فرهنگ سازی برای 
اهدای خون گفت: درمجموع این استان ازنظر تامین نیاز مراکز درمانی به خون و فرآورده های

سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه تحت تحریم مذاکره نخواهیم کرد، 
گفت: اگر ترامپ اقدامات لازم را انجام دهد و اعتماد را به ما بازگرداند؛ 
مذاکرات  و  است  باقی  خود  قوت  به   ۵+۱ قبلی  های  چارچوب 
می تواند در آن چهارچوب ادامه پیدا کند. »علی ربیعی« روز دوشنبه 
در نشست خبری با اصحاب رسانه  اظهارداشت:  امروز معتقدیم که 
از برکات تحریم این است که رویکردمان در کار با همسایگان متعدد 
امکان بسیار خوبی برای ما فراهم کرده است. وی ادامه داد: رئیس 
جمهوری هم روز یکشنبه پیش از عزیمت به آنکارا اعلام کرد که 
آمادگی کامل داریم روابط حسنه مان را با همه همسایگانمان مبتنی بر

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

دیدار روحانی با ترامپ در دستور کار نیست

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

۱۱۰ دوربین نظارتی در شهر قم نصب می شود
مدیرعامل سازمان انتقال خون استان قم :

اهدای خون در قم از میانگین کشوری بالاتر است

سخنگوی دولت ؛

تحت تحریم مذاکره نخواهیم کرد

دهک های بالای یارانه بگیران چگونه شناسایی می شوند؟

چالش شناسایی سه دهک ثروتمند و 
راهکارهای موجود

علی اکبر صالحی : 

برجام نقطه عطف حقیقی در تاریخ  چندجانبه گرایی است

آیت الله سید حسین موسوی تبریزی :

باید از افراط گرایی 
منبری ها جلوگیری شود 

یارانه سه دهک بالای درآمدی  تا مهر ماه  وزیر کار گفته 
این  با احتیاط حذف می شود. قرار است معیار شناسایی 
مزیکی،  علی  باشد.  خانوارها  مصرف  میزان  دهک،  سه 

اقتصاددان و کارشناس حوزه رفاه معتقد است روش های 
ترکیبی شامل مصرف و درآمد برای شناسایی افراد وجود دارد 
که هر چند خطا دارد، اما بهتر از یک روش تک عاملی است.
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بحران سوریه باید با راهکارهای 
صلح آمیز حل و فصل شود

چرا سفر روحانی مهم است؟
پنجمین دور اجلاس سه جانبه سران ایران، روسیه و 
ترکیه روز دوشنبه ۲۵ شهریور و در ادامه رایزنی های سه 
کشور ضامن روند آستانه برای حل بحران سوریه در آنکارا 
برگزار می شود.  اجلاس ترکیه در حالی برگزار می شود که 

محور اصلی مذاکرات بررسی و حل مشکلات منطقه و سوریه است با این حال علاوه بر 
مذاکرات روسای جمهوری اسلامی ایران، روسیه و ترکیه در قالب این اجلاس، طرفین 
برای ادامه و توسعه همکاری های سه جانبه در حوزه های مختلف اقتصادی و همچنین 

ارتباطات منطقه ای گفت وگو خواهند کرد.
رئیس جمهوری کشورمان همچنین در حاشیه اجلاس آنکارا، دیدارهای جداگانه ای 
با روسای جمهوری فدراسیون روسیه و ترکیه خواهد داشت که در آن مهمترین مسائل 
فیمابین و روابط دوجانبه مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت.  این سفر از نظر سیاسی 
و اقتصادی ابعاد قابل توجهی دارد. علاوه بر اهمیت این نشست که می تواند زمینه ساز 
رفع چالش های فعلی در سوریه باشد، دیدارهای دو جانبه ایران با روسای جمهور دو 
کشور دیگر  حاضر در این نشست در راستای گسترش مناسبات اقتصادی نیز از اهمیت 
زیادی برخوردار است.  در روزهای اخیر یک هیئت بلند پایه از ترکیه به تهران سفر کرده 
و  تفاهم های خوبی حاصل شده که می تواند زمینه ساز توافقات نهایی در این سفر 
باشد. همچنین با توجه به تحریم های آمریکا این سفر می تواند بسترهای کاهش موانع 
ارتباطی اقتصادی بین ایران و روسیه و حفظ روابط موثر با این کشور در شرایط فعلی 
باشد.  همچنین نقش پررنگ ایران در سوریه، اهمیت حضور ایران در این اجلاس را 
دوچندان می کند و با توجه به شرایط حاکم در ادلب، این اجلاس می تواند گامی در 
جهت کاهش مشکلات در این منطقه باشد. با در نظر گرفتن موقعیت ادلب و با توجه به 
اینکه کریدور جدید با طول و عرض نامشخصی بین کردها و مرزهای ترکیه به وجود آمده 
و مورد موافقت آمریکا و عربستان نیز قرار گرفته است، این نقطه در حالت ابهام به سر 
می برد و این اجلاس نیز در این راستا برگزار می شود. ادلب برای آمریکا، سوریه و ترکیه 
بسیار حائز اهمیت است ؛ به علاوه روسیه که بازیگری مهم بوده و در سوریه نفوذ زیادی 
پیدا کرده است، لذا این کشور می تواند نقش برجسته ای در راستای حل مشکلات و 
بحران ها ایفا کند. نقش موثر و حائر اهمیت ایران در معادلات سوریه نیز سبب شده تا 
از ایران برای نشست هایی که با موضوع سوریه برگزاری می شود دعوت به عمل آید. از 
طرف دیگر با توجه به اینکه روسیه یکی از شرکای سنتی ایران به شمار می آید، توسعه 
همکاری ها و پیدا کردن بازار در این کشور از دیگر مواردی است که در این سفر قابل 

اهمیت بوده و می تواند فضاهای جدید اقتصادی را به وجود آورد.
*کارشناس مسائل بین الملل

جهانگیری:

 دولت تردیدی در اجرای طرح تحول 
سلامت ندارد

معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به تصمیم دولت تدبیر و امید برای اجرای طرح تحول 
سلامت اظهار کرد: دولت مصمم به اجرای طرح تحول سلامت به عنوان مهمترین طرحی 
که نیازهای اولیه مردم در خدمات درمانی را با پرداخت حداقل هزینه از سوی آنها برطرف 
می کرد، بود. خوشبختانه این طرح دستاوردهای خوبی داشت و پزشکان به نقاط مختلف 
کشور رفتند و مردم نیز با هزینه های کم درمان شدند اما در ادامه اجرای آن با مشکلات 
بودجه ای مواجه شدیم. اسحاق جهانگیری عصر دوشنبه در مراسم گرامیداشت چهل و 
چهارمین سالروز تاسیس اورژانس پیش بیمارستانی که در مرکز همایش های رازی دانشگاه 
ایران و با حضور پرسنل اورژانس سراسر کشور برگزار شد، با اشاره به سیاست های خصمانه 
دولت آمریکا علیه ایران و اعمال محدودیت هایی در مبادلات بانکی و خرید نفتی برای دولت 
جمهوری اسلامی ایران، افزود: به هر حال آمریکایی ها تلاش هایشان در راستای از بین 
بردن درآمدهای نفتی ما بود و به دنبال آن بودند تا کاری کنند که ما نتوانیم خدمات خود را به 
خوبی به مردم ارائه دهیم. با این وجود خدمت به ملت عزیز ایران عرض می کنم که کمترین 
تردیدی در دولت برای استمرار طرح تحول سلامت وجود ندارد. جهانگیری در ادامه به 
تلاش های آمریکا برای ایجاد اختلال در روند تامین تجهیزات پزشکی و داروی مورد نیاز ایران 
اشاره و خاطرنشان کرد: بخش دارو و تجهیزات پزشکی از جمله نیازهای مهم سلامت مردم 
هستند که آمریکایی ها برخلاف ادعاهای دروغ شان با بهره گیری از روش های مختلف در 
تامین نیازهای دارویی کشور اختلال ایجاد می کنند با این حال ما تاکنون موفق شده ایم که 
داروی مورد نیاز خود را وارد کنیم. معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه تنها سه درصد از 
نیاز دارویی کشور از خارج تامین می شود، گفت: 97 درصد داروی مورد نیاز کشور در داخل 
تولید می شود و تنها سه درصد از خارج وارد می شود که در این زمینه حمایت های لازم از 
سوی دولت انجام شده و ارز مورد نیاز به این بخش تخصیص یافته است. وی درادامه  اظهار 

کرد: امیدوارم بتوانیم در دولت نیازهای بخش بهداشت و درمان را تامین نماییم.
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جناب آقای
 ابراهیم طالب نژاد 
با نهایت تاسف و تاثرمصیبت وارده  
را تسلیت و تعزیت عرض نموده ،از 
خداوندمتعال برای آن مرحومه علو 

درجات اخروی و رحمت واسعه و برای 
شما و سایر بازماندگان صبر و بردباری 

مسئلت داریم.

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

دکتر روحانی در پنجمین اجلاس سران ایران، روسیه و ترکیه:

 همکاری ایران، روسیه و ترکیه برای حل بحران های منطقه افزایش یابد

علی بیگدلی*

دبیر مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: امیدوارم برای تلطیف این شرایط تاسف آور دقت کافی و کارهای لازم 
انجام شود تا بیشتر از این شاهد تخطئه دین و شخصیت های دین و مراسم مرتبط با شریعت نباشیم.  آیت الله سید حسین 
موسوی تبریزی با اشاره به افراط گرایی که منبری ها انجام می دهند، گفت: رهبری به عنوان یک مرجع، نه به عنوان رهبر نظام، به 
این مساله ورود کنند تا خدای ناکرده مسائل دینی ما آلوده به اهداف شیطانی عالم سیاست نشود و ریاکاران و سوءاستفاده کنندگان 

حسین عبداللهی | روح الله کرمانی| امیر طاهری نیک

پیام تبریک استاندار قم
 به مناسبت  کسب سهمیه المپیک 2۰2۰ژاپن 

توسط قهرمان کشتی  استان قم

سهمیه  کسب  پیامی  صدور  با  قم  استاندار 
المپیک ۲۰۲۰ ژاپن توسط آقای علیرضا نجاتی 
قهرمان ارزنده کشتی استان قم را تبریک گفت. 

در پیام  دکتر بهرام سرمست استاندار قم آمده 
است :

کسب سهمیه ارزشمند المپیک ۲۰۲۰ ژاپن 
توسط آقای علیرضا نجاتی کشتی گیر قمی در 
مسابقات قزاقستان مایه مباهات و افتخار مردم 
ورزش دوست استان قم و خانواده بزرگ کشتی 
گردیده است . اینجانب ضمن تبریک درخشش 
روز افزون و غرورآفرین جوانان در میادین ورزشی  
پولادین  اراده  از  حاکی  که  المللی   بین  و  ملی 
و  ورزشکاران  ناپذیر  خستگی  همت  و  تلاش   ،
مربیان ورزشی است پیشاپیش برای آقای علیرضا 
نجاتی و دیگر ورزشکاران کشورمان در المپیک 

۲۰۲۰ آرزوی موفقیت  دارم .

حرف های برخی از مداحان در شأن دین و ائمه نیست
مراجع وبزرگان در مقابل این اقدامات سکوت نکنند 

پایان حسرت سی ساله ورزش قم 

کشتی گیر قمی
 المپیکی شد 

فرنگی  کشتی  ملی  تیم  قمی  پوش  بنده  دو  نجاتی  علیرضا 
کشورمان با درخشش در مسابقات انتخابی المپیک به حسرت 

سی ساله ورزش قم پایان داد و مسافر المپیک توکیو شد.
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اخبار

چرا یمنی ها به قلب نفتی 
جهان حمله کردند؟

حمله ۱۰ پهپاد به تاسیسات نفتی در منطقه بقیق و 
خریص در جنوب شرقی منطقه ظهران عربستان، تولید 

نفت این کشور را با اختلال بزرگی مواجه کرد.  با توجه به نقش محوری نفت برای جهانیان 
شاید این سوال خیلی بجاست که چرا این حمله از اهمیت بسیار برخوردار بوده و اساسا 

مراکز مورد حمله یمنی ها چقدر مهم بوده که این چنین دنیا را مبهوت کرده است.
برای درک موضوع به دو نکته مهم اشاره می کنم:

- میادین نفتی مورد حمله یمنی ها از جمله مراکز مهم تولید نفت عربستان بوده که 
تقریبا 8% تولید نفت جهان را عهده دار است.

- با توجه به اعلام توقف حدود۵.7 میلیون بشکه نفت پس از حملات پهبادی این 
موضوع نشانگر جایگاه مهم این میادین بوده که بیش از ۶۰ درصد از تولید نفت عربستان 

را عهده دار بوده است.
حال با توجه به درک جایگاه غیر قابل انکار دو مرکز نفتی مذکور این سوال اساسی پیش 
می آید که چرا این مناطق مورد حمله قرار گرفت و هیچ مانعی در این مسیر نبوده تا از 

این اماکن محافظت کند.
برای این گزینه نیز می توان به پیشرفت تکنولوژیک یمن در دستیابی به سلاحها و 
امکانات جدید اشاره کرد که در سایه مقاومت چندین ساله و در یک رقابت نابرابر بدست 
آمده است و اینک این کشور در تلاش است تا برای حفظ ملت و سرزمین خود به توازن 

قدرت در برابر رقیب تا بن دندان مسلح خود برسد.
ولی با این وجود در چنین فضایی یک سوال مهم ذهن صاحب نظران را بخود مشغول 

کرده و آن اینکه:
عربستان در سال گذشته در یک معامله ۱۰۰ میلیارد دلاری تلاش کرد تا نیازهای 
مختلف خود از جمله تجهیزات پیشرفته و فناوری های نظامی جدید بخرد تا بتواند 
در منطقه خود را در برابر هر نوع تهاجم احتمالی واکسینه نماید ولی چرا با وجود این 
تجهیزات گران قیمت باز هم پهبادهای یمنی موفق به بمباران مناطق بسیار حساس 
نفتی این کشور شده و خسارات هنگفتی را ببار آوردند، این سوالی است که تاکنون بی 

جواب مانده است!
در عین حال انتخاب هوشمندانه یمنی ها برای ضربه زدن و فشار موثر به ریاض برای 
کاهش تجاوزات، نشان از آن دارد که معادلات قدرت در منطقه دیگر بدست شاهزادگان 
متمول سعودی و با سلاحهای آمریکایی رقم نمی خورد بلکه اراده ملتهای مستقل می 

تواند تمامی فرضیه های تخیلی آنها را نقش برآب نماید.

رئیس قوه قضاییه: 

راهبرد رونق تولید نباید در حد یک شعار
 باقی بماند 

رئیس قوه قضاییه با اشاره به نامگذاری سال جاری با عنوان رونق تولید تاکید کرد: 
نباید اجازه دهیم که این راهبرد در حد یک شعار باقی بماند بلکه باید با حمایت حقوقی، 
قضایی و تسهیلاتی از کارآفرینان و صاحبان سرمایه، زمینه تحقق این امر مهم را فراهم 

سازیم. 
حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه پس از بازدید از ستاد قوه 
قضاییه در جلسه شورای عالی قضایی با بیان این مطلب افزود: در این راستا، اولویت 
تسهیلاتی بانک ها باید به سمت جریان تولید در کشور سوق یابد تا مردم در این عرصه 
شاهد یک اتفاق ملموس باشند. وی با تأکید بر لزوم رفع معضل اطاله دادرسی و کاهش 
ورودی پرونده به دستگاه قضایی، فعال تر شدن دوایر حقوقی سازمان ها و نهادها را در 
این زمینه بسیار موثر دانست و اظهار کرد: از همه دستگاه های فرهنگی، رسانه ها، 
صاحبان تریبون و فرهیختگان می خواهم که همگی دست به دست هم دهیم و نهضت 

دانش افزایی حقوقی مردم را آغاز کنیم.
بخشنامه ها را جدی بگیرید

ابلاغ  به همکاران  که  آیین نامه هایی  و  بخشنامه ها، دستورالعمل ها  افزود:  رئیسی 
می شود، همگی منبعث از قانون و برای اجرای صحیح قوانین و مقررات است؛ لذا 
نسبت به اجرای این مصوبات باید اهتمام به خرج داد و آنها را جدی گرفت. وی با اشاره 
به دستورالعمل اخیر درباره کاهش جمعیت کیفری زندانیان گفت: لازم است قضات 
محترم و همه همکاران در این زمینه توجه لازم را داشته باشند تا شاهد کاهش جمعیت 

زندانیان در کشور باشیم.
طرح "هر مسجد یک حقوقدان" اجرا شود

رئیس دستگاه قضا با تأکید بر لزوم تسهیل دسترسی آزاد جامعه به اطلاعات و دانش 
حقوقی گفت: می توان با همکاری مرکز رسیدگی به امور مساجد، معاونت فرهنگی 
قوه قضاییه و جامعه حقوقدانان و وکلای کشور، طرحی با عنوان »هر مسجد، یک 
حقوقدان« را به مرحله اجرا درآورد تا با به کارگیری ظرفیت نخبگانی حقوقدانان که در 
مساجد مختلف کشور وجود دارد، در جهت ارتقای سطح آگاهی حقوقی مردم گامی 
برداشته شود و به این ترتیب شاهد افزایش نظم در روابط مردم با یکدیگر و در نتیجه، 
کاهش دعاوی و پرونده های قضایی باشیم. وی با تاکید بر لزوم به کارگیری مشاوران 
حقوقی در کنار مشاوران املاک برای ساماندهی قراردادهای مردم، خاطرنشان کرد: 
برگزاری چند کلاس و کارگاه کافی نیست بلکه باید این آموزش ها در همه سطوح فراگیر 
شود و مشارکت عمومی در این زمینه بسیار اهمیت دارد. رئیسی همچنین بر استفاده 
حداکثری از ظرفیت های حل اختلاف در سایه فرهنگ ملی و دینی سازش در قبایل، 

طوایف، روستاها و خانواده ها تاکید کرد.
اموال کانادا را از طریق نهادهای بین المللی توقیف می کنیم

وی با اشاره به اقدام کانادا در جهت توقیف اموال ایران، این اقدام را غیرقانونی و بر 
خلاف تمام میثاق های بین المللی دانست و تصریح کرد: چنین اقداماتی از سوی 
کشورهای مدعی تمدن و احترام به حقوق کشورها بسیار تعجب  برانگیز است و ما تأکید 

می کنیم که دست از این کارها بردارند زیرا ملت ما هرگز زیر بار زور نمی رود.
رئیسی به کانادا هشدار داد که در صورت عدم رفع توقیف اموال ایران، با همکاری 
معاونت بین الملل قوه قضاییه و وزارت امور خارجه، نسبت به شناسایی و توقیف اموال 
کانادا از طریق نهادهای بین المللی اقدام مقتضی صورت خواهد گرفت و به هیچ عنوان 

اجازه تضییع حقوق ملت ایران به هیچ کشوری داده نخواهد شد.

محمدرضا عارف:

 مساله ورود زنان به ورزشگاه نباید بهانه  برای 
اجماع علیه کشور شود

رئیس مجمع امید با بیان اینکه »مساله حضور بانوان در ورزشگاه ها باید با تدبیر 
و با محوریت دولت حل شود«، تاکید کرد: مسائلی از جمله ورود بانوان به ورزشگاه ها 
نباید سیاسی شود و نباید لاینحل باقی بماند که زمینه ساز بهانه هایی برای اجماع علیه 
کشورمان شود. محمدرضا عارف در نشست کمیته راهبردی مجمع امید تهران طی 
سخنانی با تسلیت ایام سوگواری ماه محرم به فلسفه شکل گیری مجمع امید تهران 
اشاره کرد و با بیان اینکه »یکی از مسائل مهم شهر تهران موضوع ورزش است« بر ضرورت 
توجه جدی به نظام جامع توسعه ورزش کشور تاکید کرد و گفت: سرانه ورزش تهران از 
محروم ترین نقاط کشور هم پایین تر است و باید با توجه به منابع موجود برای توسعه اماکن 
ورزشی در تهران اقدام جدی صورت گیرد. وی با بیان اینکه »ورزش ارزان ترین روش برای 
پر کردن اوقات فراغت اقشار مختلف جامعه بویژه جوانان است«، گفت: نهادهای مختلف 
از جمله شهرداری و دولت باید برای بروزرسانی تجهیزات ورزشی اقدامات اساسی را 
انجام دهند و مجلس شورای اسلامی نیز همکاری های لازم را در بحث تخصیص بودجه 
انجام می دهد. رئیس مجمع امید با اشاره به نقش موثر بانوان در تحولات مهم کشور، 
خاطرنشان کرد: حضور پر رنگ بانوان در مجامع مختلف و مراسم های ملی و مذهبی در 
کنار مردان با کمترین حاشیه همراه بوده و حضور این قشر از جامعه در اماکن ورزشی هم 
با توجه به آمادگی ورزشگاه های کشور از جمله تهران از نظر زیرساخت های لازم، نباید 
با محدودیت هایی رو به رو باشد. وی با بیان اینکه »مساله حضور بانوان در ورزشگاه ها 
باید با تدبیر و با محوریت دولت حل شود«، تاکید کرد: مسائلی از جمله ورود بانوان به 
ورزشگاه ها نباید سیاسی شود و نباید لاینحل باقی بماند که زمینه ساز بهانه هایی برای 

اجماع علیه کشورمان شود.

رئیس ستاد انتخابات کشور: 

 برگزاری انتخابات یک پروژه ملی است
رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: برگزاری انتخابات یک پروژه ملی است و باید با 
بررسی سناریوهای محتمل پیش رو در عرصه تبلیغات و تعاملات با افکار عمومی، 
طراحی تدابیر رو به آینده را دنبال کنیم.  جمال عرف دیروز در هشتمین جلسه کمیته 
اطلاع رسانی ستاد انتخابات کشور با مرور ارکان ۴ گانه اصلی انتخابات یعنی مشارکت، 
سلامت، امنیت و رقابت بر نقش آفرینی عرصه اطلاع رسانی در تحقق هریک از این ۴ 
رکن تاکید کرد. وی ضمن تشریح مؤلفه های شکل گیری مشارکت عمومی در انتخابات 
به مؤلفه رقابتی بودن انتخابات و توجه به سلایق مختلف پرداخت و اطلاع رسانی مؤثر 
و تعامل شایسته، با افکار عمومی را از جمله لوازم تحقق این مؤلفه بسیار مهم دانست. 
رئیس ستاد انتخابات کشور برگزاری انتخابات را یک پروژه ملی دانست و ضمن استقبال 
از حضور دستگاه های مختلف مؤثر در عرصه اطلاع رسانی در کمیته اطلاع رسانی ستاد 
انتخابات کشور، بیان کرد:  با توجه به دوره زمانی چند ماه باقی مانده تا انتخابات، اجرای 
برنامه های میان مدت و کوتاه مدت پیش بینی شده برای روند اطلاع رسانی انتخابات از 
سوی همه دستگاه های عضو و سایر بخش های مرتبط ضروری و غیرقابل چشم پوشی 
است. عرف با مرور کارکرد فضای مجازی در قالب رسانه های نوین، طراحی برنامه های 
ایجابی در این عرصه را عرصه فعالیت کمیته اطلاع رسانی ستاد انتخابات کشور در تعامل 

با فضای مجازی اعلام کرد.

علی اکبر صالحی : 

برجام نقطه عطف حقیقی در تاریخ 
چندجانبه گرایی است

رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان در شصت وسومین کنفرانس عمومی آژانس 
بین المللی انرژی اتمی گفت: یک اتفاق نظر وسیع میان تمامی دولت های عضو وجود 
دارد و آن این است که برجام، یک نقطه عطف حقیقی در تاریخ چندجانبه گرایی و به 
عنوان یک دستاورد بین المللی مهم می باشد. بدین منظور، رفتار مخرب ایالات متحده 
آمریکا و پیگیری تروریسم اقتصادی از سوی دولت این کشور علیه دیگر کشورها، 

بایستی از سوی جامعه بین المللی محکوم و رد گردد.
علی اکبر صالحی که برای شرکت در شصت و سومین کنفرانس عمومی آژانس بین 
المللی انرژی اتمی به وین سفر کرده است،  در ابتدای سخنرانی خود با تاکید بر اینکه 
در این برهه زمانی حساس برای موضوع چندجانبه گرایی، نشست جاری کنفرانس 
عمومی فرصتی منحصر به فرد جهت بررسی چالش ها و تعیین جایگاه اعضاء برای 
رسیدگی به این چالش ها می باشد، به تشریح دیدگاه کشورمان در این خصوص 
پرداخت و اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران اهداف منطقی را برای گسترش 
برنامه صلح آمیز هسته ای خود و استفاده از فناوری هسته ای در حوزه تولید انرژی، 
بهداشت، و کشاورزی در پیش گرفته و پیشرفت ها و موفقیت های معقولانه ای را در 
این خصوص به دست آورده است. جمهوری اسلامی، همچنین بر مبنای ظرفیت های 
گسترده خود، به ویژه دانشمندان جوان و بسیار با استعدادش، از تعامل با شرکای علاقه 

مند به فناوری استقبال می کند.
رئیس سازمان انرژی اتمی در ادامه به موضوع ایمنی هسته ای پرداخت و گفت: 
ایمنی هسته ای، همواره یکی از مهمترین اولویت های ما بوده و همه تدابیر ایمنی 
تاسیسات اتمی ما از جمله نیروگاه اتمی بوشهر، به طور دقیقی تحت نظارت محکم 
نهاد نظام ایمنی هسته ایران بوده است. وی با اشاره به اینکه سال گذشته، "تیم بررسی 
ایمنی عملیاتی آژانس"، طی ماموریتی یک بررسی دقیق را از نیروگاه اتمی بوشهر به 
همراه یک جمعبندی قابل قبول انجام داد، افزود: جمهوری اسلامی ایران معتقد است 
که مسئولیت ایمنی و امنیت هسته ای، به طور کامل با دولت ها بوده و تدابیر و ابتکاراتی 
که با هدف تقویت آنها انجام می گردد، نبایستی به عنوان بهانه یا اهرمی برای نقض، 
انکار و یا محدود کردن حقوق غیرقابل تغییر کشورهای در حال توسعه برای تحقیق، 

تولید و استفاده از انرژی هسته ای جهت اهداف صلح آمیز بدون تبعیض، قرار گیرد.
همچنین، ایران از نزدیک در حال بررسی و نظارت بر تحولات در حوزه کنوانیسون 
های هسته ای می باشد و مجلس ما اخیرا لایحه الحاق به کنوانسیون مشترک در مورد 
ایمنی مدیریت سوخت های هسته ای مصرف شده و ایمنی مدیریت پسماندهای رادیو 

اکتیو را تصویب نموده که به محض تائید نهایی، به سرانجام خواهد رسید.
همکاری های منطقه ای در حوزه ایمنی هسته ای نیز در سخنرانی صالحی مورد 
تاکید قرار گرفت و وی در این زمینه تصریح گردید: ایران تاکید ویژه ای در ایجاد شبکه 
های منطقه ای مربوط به افزایش ایمنی هسته ای و رسیدگی به وضعیت های اضطراری 
دارد، و بواسطه تجربیات، دانش، و ظرفیت های گسترده، آمادگی خود را برای همکاری 
مشترک با همه کشورهای منطقه اعلام می کند. جمهوری اسلامی ایران مصمم است 
تا امنیت مطلوب را برای مواد و تاسیسات هسته ای خود فراهم نموده و اخیرا میزبان یک 
"کارگاه منطقه ای در مورد معرفی معماری تشخیص امنیت هسته ای"، در همکاری با 

آژانس بین المللی انرژی اتمی در جولای ۲۰۱9 بوده است.
معاون رئیس جمهوری در بخش دیگری از بیانیه خود، به موضوع برجام پرداخت و 
گفت: یک اتفاق نظر وسیع میان تمامی دولت های عضو وجود دارد و آن این است که 
برجام، یک نقطه عطف حقیقی در تاریخ چندجانبه گرایی و به عنوان یک دستاورد بین 

المللی مهم می باشد. بدین منظور، رفتار مخرب ایالات متحده آمریکا و پی

رییس مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران:

حذف نام شهدا از تابلوهای معابر پایتخت 
دروغی بزرگ است

 رییس مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران، حذف نام شهدا از تابلوهای 
معابر پایتخت را دروغی بزرگ خواند و بر لزوم توجه به پیوست های تکنیکی و ترافیکی 

نصب تابلوها در معابر تاکید کرد.
غلامحسین محمدی با اشاره به حواشی اخیر در مورد حذف نام شهدا از برخی 
تابلوهای معابر شهری اظهارداشت: تصاویر موجود نشان می دهد در سال 9۰ همین 
تابلوهایی که امروز هم برخی نشان می دهند و می گویند که ما نام شهید را از آن حذف 
کرده ایم از همان سال ها به همین شکل بوده اند و تعجب من این است که چرا شهرداری 

وقت در قبال این اخبار، دست به اصلاح تابلوهای این معابر نزده است.
وی گفت: شاید ملاحظات تکنیکی و خاصی مطرح بوده اما ما اعلام کرده ایم برخی 
از این ملاحظات تکنیکی را ما قبول نداریم و بر استفاده از کلمه شهید در این تابلوها 

تاکید بسیار داریم.
محمدی افزود: بررسی تابلوها نشان می دهد تابلوهایی که در مواردی نام شهید از آنها 
در سال های گذشته حذف شده تابلوهای پرچمی هستند که برای رانندگان عبوری که 

با سرعت متوسط ۳۰ کیلومتر بر ساعت در حال عبور هستند نصب شده است.
به گفته وی طبق اصول ترافیکی نام ها در این تابلوها اختصاری هستند اما در همان 
کوچه ها تعداد زیادی تابلوهای دیوارکوب نصب شده اند که کلمه شهید روی آنها قرار 
گرفته است. رییس مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران اظهارداشت: مثلا 
در یک معبر ۱۰ تابلو دیوارکوب و یک تابلوی پرچمی داریم که به دلایل تکنیکی ممکن 

است نام آن اختصاری شده باشد؛ ما این مساله را در بزرگراه ها هم داریم.
قرار  را  نام شهید  بزرگراه همت دیگر  تابلوهای  به طور مثال در برخی  افزود:  وی 
نمی دهند و فقط همان همت را می نویسند و این تکنیک هم متعلق به گذشته است 
و در دوره شهرداری فعلی مطرح نشده، بنابراین این که می گویند ما کلمه شهید را از 
تابلوها حذف کرده ایم یک دروغ بزرگ است که برخی با اهداف خاص سیاسی مطرح 

می کنند.
محمدی با تاکید بر اینکه در چند سال گذشته اقدامات گسترده ای در مورد تغییر 
تابلوهای معابر انجام نداده ایم و اقدامات صورت گرفته اغلب معطوف به نوسازی تابلو 
یا درج عنوان شهید به خواست شهروندان بوده تصریح کرد: در گزارشی که در برنامه 
»سلام صبح به خیر« پخش شد تصاویری نشان داده شد که عینا همین عکس ها در 

رسانه ها در سال 9۰ منتشر شده است و متعلق به دوره شهرداری ما نیست.
وی افزود:  گاهی این اخبار با اهداف سیاسی مطرح می شود تا شهرداری تهران را 
متهم کنند؛ در برخی موارد با اهداف خاص و سیاسی از برخی معابر عکس و فیلم 
گرفته شده است که امیدوارم واقعا این اهداف خیرخواهانه باشد چون اگر به ما اطلاع 
می دادند قطعا پیگیری می کردیم و نیازی به این فضاسازی ها نبود؛ با اینکه اساسا 

نصب این تابلوها در سال های قبل و پیش از دوره فعلی شهرداری انجام شده است.
رییس مرکز ارتباطات و روابط بین الملل شهرداری درباره حذف نام شهید از برخی 
ایستگاه های بی آر تی نیز گفت: به طور کلی در تهران حدود پنج هزار و ۵۰۰ ایستگاه 
داریم که تنها یک ایستگاه به نام »مدنی« یعنی بدون کلمه شهید است و این نامگذاری 
هم متعلق به ۳۰ سال قبل است و همه آن را به همین نام می شناسند؛ حال اینکه به 

چه دلیل عده ای این را مطرح می کنند برای من مشخص نیست.
محمدی عنوان کرد: در شورای اسلامی قبل هم که دوستان متدین ما در آن حاضر 
بودند طرحی به نام حذف نام شهدا از پل های اتوبان امام علی )ع( و نامگذاری آنها به 
نام استان ها مطرح و اتفاقاً یکی از منتقدان امروز شهرداری در همین زمینه جزو ارائه 
دهندگان این طرح بوده است. وی تاکید کرد: شهرداری تهران خود را مدیون شهدا 
می داند، شهردار تهران یک بسیجی و رزمنده بوده است و در میان اعضای شورای شهر 
هم ما دو فرزند شهید داریم که یکی از آنان در کمیسیون نامگذاری معابر حضور دارد؛ ما 

در دوره جدید ۳8 درصد معابر جدید را به نام شهدا نامگذاری کرده ایم.
محمدی همچنین با اشاره به انتقادهایی که در حذف کلمه شهید از نام برخی معابر 
در منطقه ۱۶ مطرح است گفت: با اطلاع رسانی که انجام شد شهرداری این مشکل را 

حل کرد تا جایی که فرمانده بسیج آن ناحیه از شهردار منطقه تقدیر کرده است.

وکیلی:

 پاسخگو کردن صدا و سیما به اصلاح قانون 
وابسته است

 نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، گفت: طرح اساسنامه صدا و سیما 
دوباره در دستور کار قرار گرفته است، ولی تا قانون اصلاح نشود صدا و سیما به جایی 

پاسخگو نیست.
»محمدعلی وکیلی« در رابطه با عملکرد جناحی صدا و سیما در راستای تخریب 
دولت، انعکاس این رویکرد در برنامه هایی چون »گاندو«، »داستان اتم«، »سلام صبح 
بخیر« و اخیرا برنامه »بدون توقف«  و ابزارهای نظارتی بر عملکرد صداو سیما اظهار 
کرد: ساختار هیات نظارت بر عملکرد صدا و سیما به گونه ای است که عملا امکان 
تاثیرگذاری ندارد و حضور دو نماینده مجلس در این هیات جنبه سمبولیک )نمادین( 
دارد. وی با بیان اینکه جایگاه هیات نظارت بر عملکرد صدا و سیما در ساختار این نهاد 
قابل قبول نیست، یادآور شد: اگر هم بر فرض هیات نظارت بر عملکرد صدا و سیما 
جایگاهی داشته باشد، در حال حاضر دو نفر نماینده مجلس که عضو این هیات هستند 

از نظر خط فکری با صدا و سیما همسو هستند.
نماینده مردم تهران خاطرنشان کرد: برای این که نظارت بر صدا و سیما امکان پذیر 
شود طرح اساسنامه صدا و سیما را ارائه کردیم و با وجودی که در کمیسیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی انرژی زیادی صرف آن شد و کار طولانی روی آن انجام گرفته 

بود، متاسفانه در صحن علنی با یک رای کمتر به نتیجه نرسید.
وکیلی اظهارداشت: در حال حاضر طرح اساسنامه صدا و سیما دوباره در دستور کار 

قرار گرفته است، ولی تا قانون اصلاح نشود صدا و سیما به جایی پاسخگو نیست.

نشست  پنجمین  در  ایران  اسلامی  جمهوری  رئیس   
سران روسیه، ایران و ترکیه برای حل بحران سوریه گفت 
که بحران سوریه و سایر چالش های مشابه در منطقه، باید 
با راهکارهای صلح آمیز و توسط مردم منطقه حل و فصل 

شود. 
متن کامل سخنان حجت الاسلام و المسلمین حسن 

روحانی به شرح ذیل است:
بسم الله الرحمن الرحیم

 جناب آقای اردوغان،
جناب آقای پوتین،

حضار محترم
در ابتدا مایلم از برادرم جناب آقای رجب طیب اردوغان 
پنجمین  برگزاری  خاطر  به  ترکیه  محترم  رئیسجمهور 
نشست سران کشورهای ضامن روند آستانه تشکر کنم و 

از مهمان نوازی دولت و ملت شریف ترکیه قدردانی  نمایم.
در آغاز سخن،لازم می دانم بار دیگر بر اصول مشترک در 

موضوع سوریه تأکید کنم:
به  احترام  سوریه،  ارضی  تمامیت  و  یکپارچکی  حفظ 
حاکمیت ملی و استقلال؛ و عدم دخالت خارجی در امور 
داخلی این کشور که همواره مورد تأکید ما بوده است، باید 
به طور جدی رعایت شده و تمامی زمینه های لازم برای 

بازگشت ثبات، امنیت و آرامش به این کشور فراهم شود.
کشور  سه  تلاش های  ارزیابی  ما  کار  دستور  مهم ترین 
جمهوری اسلامی ایران، فدراسیون روسیه و جمهوری ترکیه 
برای خاتمه دادن به بحران سوریه از طریق مسالمت آمیز، 
مبارزه با تروریسم، کمک به تشکیل کمیته قانون اساسی، 
بازگشت آوارگان، تبادل بازداشت شدگان و ربوده شدگان، 
بهبود کمک رسانی انسان دوستانه، بازسازی و همچنین 

ارزیابی تلاش های بین المللی در این زمینه می باشد.
اکنون با گذشت دو سال و نیم از آغاز این روند، علاوه 
بالندگی  آن، شاهد  و دستاوردهای جدید  موفقیت ها  بر 
و تقویت جایگاه و تأثیرگذاری این روند در کمک به سوریه 
و جامعه بین المللی برای پشت سر گذاشتن مشکلات و 

تنش ها در این کشور هستیم.
همکاران گرامی

ایران همچون گذشته معتقد است  جمهوری اسلامی 
بحران سوریه تنها راه حل سیاسی دارد و این مهم صرفاً از 
طریق تعامل سازنده و مشارکت کلیه آحاد مردم سوریه به 
انجام می رسد. دولت و مردم سوریه - با همه تنوعی که دارند 
- خود قادرند این راه سرنوشت ساز و البته خطیر را بپیمایند. 
جمهوری اسلامی ایران از ابتدا بر ناکارآمدی راه حل نظامی 
برای پایان بخشیدن به این بحران تأکید کرده است و این 

حقیقت هنوز پابرجا است.
اکنون پس از گذشت قریب 9 سال از بحران سوریه و بر 
مبنای تجربیات حاصله از آن، همچنان بر این باوریم که 
دیدگاه تغییر نظام که برخی به دنبال آن بودند، ناکام و 
بحران های  سایر  و  سوریه  بحران  است.  خورده  شکست 
مشابه در منطقه، باید با راه کارهای صلح آمیز و توسط مردم 
خود آن کشور حل و فصل شود. تلاش ما در طول سال های 
گذشته و به ویژه پس از متمرکز شدن فعالیت ها در چارچوب 
روند آستانه، همواره بر مبنای تسهیل روند گفتگو و تشویق 

دولت و معارضه برای پیوستن به این مهم بوده است.
مبارزه با تروریسم به ویژه داعش و القاعده و گروه های 
وابسته بایستی تا محو کامل آنها در سوریه ادامه یابد. البته 
در این مبارزه هیچ گاه نباید سلامت و امنیت غیرنظامیان 
به خطر افتد. در عین حال نباید به تروریست ها اجازه داده 

شود تا ناجوانمردانه از مردم به عنوان سپر انسانی استفاده 
از  گروهی  آن  عزتمندانه  و  سالم  نجات  برای  باید  کنند. 
مردم بی گناه و غیرنظامی که در چنگال تروریست ها واقع 

شده اند، راه حل مناسبی یافت.
سال گذشته در چنین روزهایی، نمایندگان شرکای ما در 
روند آستانه، توافق ادلب را در شهر سوچی امضاء کردند و 
ما نیز به امید بیرون راندن تروریست ها و بازگشت حاکمیت 
دولت سوریه به بخش هایی که در کنترل تروریست ها قرار 
دارد، از این توافق حمایت کردیم. بی تردید یکی از اهداف 
اساسی تلاش  کشورهای ضامن روند آستانه دراین توافق و 
حمایت از اجرای آن، پرهیز از وقوع بحران فراگیر انسانی 
در منطقه ادلب بوده است. اما اجرای این توافق آن گونه که 
طراحی شده بود، به پیش نرفت. متأسفانه چند صباحی از 
امضای آن نگذشته بود که مناطق تحت کنترل تروریست ها 
نه تنها کاهش نیافت، بلکه به صورت غیرقابل باوری افزایش 
هم یافت. این وضعیت، مؤید این واقعیت است که هرگز 
نباید به تروریست ها فرصتی برای سوء استفاده از شرایط 

میدانی را داد.
رؤسای محترم جمهور؛

ما برای پنجمین بار گرد هم آمده ایم تا با ارزیابی راه  طی 
شده، تصمیمات مهمی برای آینده اتخاذ کنیم که می تواند 
ملت سوریه را در ترسیم آینده خود به دور از هرگونه فشار و 

دخالت خارجی یاری کند.
تروریسم  با  مبارزه  ادامه  ما  تأکید  مورد  مشترک  اصول 
این بلای خانمان سوز، گفتگو و مصالحه،  تا ریشه کنی 
آوارگان،  بازگشت  اساسی،  قانون  اصلاح  تنش،  کاهش 
تبادل بازداشت شدگان و بازسازی سوریه است. سوریه ای 
آزاد و مستقل، سوریه ای که نه مورد تهدید دیگران باشد و 
نه پایگاهی علیه دیگران؛ سوریه ای به دور از اشغال و تهدید 
با  تروریسم؛ سوریه ای متحد، منسجم  از  و مبرا  خارجی 
حفظ تمامیت ارضی و حاکمیت ملی و سوریه ای که تک 
تک فرزندان آن از حقوق ذاتی، طبیعی و شهروندی خود 
برخوردار باشند. و در این مسیر، فقط و فقط سوری ها برای 
آینده خود تصمیم می گیرند و دیگران نباید اجازه یابند تا در 

امور داخلی آنها دخالت کنند.
جناب آقای پوتین

جناب آقای اردوغان
بر نکته مهمی تأکید می کنم:

ضامنی  می تواند  ضامن،  کشور  سه  همکاری  افزایش 
اساسی در حل و فصل بحران سوریه و سایر بحران های 

منطقه
باشد. بیگانگان امروز یا فردا این منطقه را ترک می کنند 

ولی ما همسایگان اینجا بوده ایم، هستیم و خواهیم بود.
میان  آدانا   1998 سال  توافقنامه  مجدد  کردن  فعال 
سوریه و ترکیه می تواند الگوی مناسبی برای برطرف شدن 

نگرانی های دو طرف و آغازی بر پایان یک دوره تلخ باشد.
بحران  با  مرتبط  روندهای  برخلاف سایر  آستانه  فرایند 
سوریه به دنبال ایجاد اختلاف بین طرف های سوری نبوده 
است. رویکرد اصولی آن همواره بر حل و فصل اختلافات 
راه حل  یافتن  برای  تلاش  و  سازنده  تعامل  طریق  از 
مسالمت آمیز برای بحران سوریه تمرکز داشته است. در عین 
حال روند آستانه در تقابل با روندها و ابتکارات دیگر طراحی 

نشده است.
خانم ها، آقایان،

حضور نامشروع نیروهای نظامی آمریکا در خاک سوریه 
تمامیت ارضی و حاکمیت ملی این کشور به عنوان یک 

مخاطره  به  را  متحد  ملل  سازمان  عضو  مستقل  کشور 
انداخته است.

رییس جمهور آمریکا سال گذشته از تصمیم خود برای 
بازگرداندن نیروهای نظامی کشورش از سوریه گفت، ولی 
سرنوشت این سخن، مثل سایر سخن های او بود. اظهاراتی 
که نه در تجربه گذشته به حقیقت پیوسته، و نه اراده ای برای 

تحقق آن در آینده متصور است.
نیروهای  سریع تر  هرچه  است  ضروری  می کنم  تأکید 
دولت  حاکمیت  و  شوند  خارج  منطقه  این  از  آمریکایی 
سوریه در شرق و شمال فرات، همچون بقیه سرزمین سوریه 

گسترش یابد.
رؤسای محترم جمهور،

بازگشت آوارگان سوری از کشورهای همسایه و غیرهمسایه 
و  میزبان  برای  می تواند  منازل شان،  به  داخلی  آوارگان  و 

میهمان منشاء خیر و برکت باشد.
موکول کردن آغاز روند بازسازی و مشروط کردن آن به 
ملاحظات سیاسی مداخله جویانه ای که در دوران جنگ 
محقق نشده، تنها به طولانی تر شدن بحران و وارد آمدن 

صدمات و لطمات بیشتر به ملت سوریه می انجامد.
هرچه  بازگشت  تسهیل  با  دارد  ضرورت  اساس  این  بر 
سریع تر آوارگان سوری به خانه و کاشانه خود و کمک به 
ملت و دولت سوریه برای بازسازی کشور، زمینه را برای رفع 
دشمنی های گذشته و ساختن آینده، بر مبنای خواست 

ملت سوریه فراهم کنیم.
بازبینی و اصلاح قانون اساسی کنونی سوریه بر مبنای 
خواست مردم این کشور می تواند گامی مهم در جهت پایان 
به بحران جاری باشد. تلاش سه کشور و نماینده  دادن 
دبیرکل سازمان ملل موجب پیشرفت های قابل توجهی در 
فرایند شکل گیری کمیته قانون اساسی شده است. لازم 
است از همکاری و تعامل سازنده دولت سوریه در این زمینه 

تقدیر شود.
رژیم صهیونیستی طی ماه های گذشته بر تعداد حملات 
تجاوزگرانه خود به سرزمین سوریه افزوده، مقامات این رژیم 
مسئولیت این تجاوزات را بر عهده گرفته و این تجاوزات را 
به عراق و لبنان نیز تسری داده اند. این حملات مصداق 
بارز اقدامات خصمانه تحریک آمیز و غیرقانونی می باشد 
که می تواند باعث ایجاد تنش و درگیری گسترده در منطقه 
براساس  شود. بدیهی است دولت ها و ملت های منطقه 
منشور ملل متحد حق دفاع از خویش در قبال این قبیل 
سازمان های  متأسفانه  که  حالی  در  دارند؛  را  تجاوزات 
بین المللی در قبال این تجاوزات واکنش مناسبی نشان 

نمی دهند.
در پایان یکبار دیگر از میزبانی و تشکیل این جلسه مهم 
جمهور  رئیس  اردوغان  طیب  رجب  آقای  جناب  توسط 
محترم ترکیه و همچنین دولت و کارگزاران و ملت بزرگ ترکیه 

تشکر و سپاسگزاری می کنم.
والسلام علیکم و رحمه الله و برکاته

روحانی در پنجمین دور اجلاس سه جانبه سران ایران، 
روسیه و ترکیه، که در ادامه رایزنی های سه کشور ضامن 
روند آستانه برای حل بحران سوریه در آنکارا برگزار می شود؛ 
و  حل  راستای  در  ایران  اسلامی  جمهوری  های  دیدگاه 
فصل بحران سوریه، بازکشت آوارگان سوری به وطن خود، 
عدم مداخلات خارجی در این کشور، مبارزه با تروریسم، 
تسهیل کمک های انسان دوستانه به مردم سوریه، کمک 
به روند بازسازی و تشکیل کمیته قانون اساسی این کشور 

را تشریح کرد.

دکتر روحانی در پنجمین اجلاس سران ایران، روسیه و ترکیه:

بحران سوریه باید با راهکارهای صلح آمیز حل و فصل شود
 همکاری ایران، روسیه و ترکیه برای حل بحران های منطقه افزایش یابد

 دبیر مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: امیدوارم برای تلطیف این 
شرایط تاسف آور دقت کافی و کارهای لازم انجام شود تا بیشتر از این شاهد تخطئه دین 

و شخصیت های دین و مراسم مرتبط با شریعت نباشیم. 
انجام  افراط گرایی که منبری ها  به  اشاره  با  آیت الله سید حسین موسوی تبریزی 
می دهند، گفت: رهبری به عنوان یک مرجع، نه به عنوان رهبر نظام، به این مساله ورود 
کنند تا خدای ناکرده مسائل دینی ما آلوده به اهداف شیطانی عالم سیاست نشود و 

ریاکاران و سوءاستفاده کنندگان نتوانند حیثیت دین و ائمه را خدشه دار کنند.
دبیر مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم معتقد است باید از افراط گرایی و 
هرج ومرج هایی که منبری ها انجام می دهند جلوگیری شود تا شرایط بدتر از این نشود.
آیت الله سید حسین موسوی تبریزی، اظهار داشت: منبرها و منبری ها تکلیف بسیار 
بالاتری از همه مسلمان ها، طلبه ها و حتی مدرسین حوزه ها دارند و چون تابلوی 
اهداف دین و ائمه هستند، مورد توجه ویژه مردم قرار دارند. با این حال گاهی صحنه ها 
و اظهارنظرهایی از سوی منبری ها و مداحان مشاهده و به طور گسترده پخش می شود 
که واقعاً آدم تاسف می خورد، چون باعث رفتن آبروی دین می شود. برخی از مداحان 
و  با درآوردن اشک مردم خودنمایی کنند، حرف هایی می زنند  بتوانند  اینکه  برای 

کارهایی می کنند که به هیچ وجه در شأن دین و ائمه نیست.
دبیر مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم همچنین ادامه داد: امیدوارم برای 

تلطیف این شرایط تاسف آور دقت کافی و کارهای لازم انجام شود تا بیشتر از این شاهد 
تخطئه دین و شخصیت های دین و مراسم مرتبط با شریعت نباشیم. به نظر من مراجع 
و بزرگان حتماً باید به این موضوع ورود کنند. در قدیم منبری هایی مثل آقایان فلسفی، 
راشد،  انصاری ها و اشراقی  داشتیم که منبرشان حاوی مطالب بسیار خوب و تاثیرگذار و 
آموزنده بود. منبری ها باید بدانند وجهه شان را مدیون ائمه هستند و به  همین دلیل نباید 

هر حرفی بزنند و هر کار سخیفی انجام دهند.
انجام  و مرج هایی که منبری ها  افراط گرایی و هرج  از  وی اضافه کرد: لازم است 
می دهند جلوگیری شود تا شرایط بدتر از این نشود. باید گفت تنها کسانی که می توانند 
تذکر بدهند و تذکرشان موثر باشد بزرگان و آقایان مراجع هستند که حتماً آنها هم دغدغه 
مسجد و منبر را دارند و به همین دلیل توقع می رود سکوت نکنند تا از این طریق شأن 
و شخصیت منبر بازیابی شود. البته لازم به ذکر است گروه هایی در قالب پامنبری ها 
برنامه ریزیشان این است که روی منبر فقط مطالب سخیف و عوام پرست گفته شود. به 
همین دلیل شاهدیم مداحی ها با سابق خیلی فرق کرده و کیفیت عزاداری ها هم اصلًا 

و ابداً قابل قیاس با گذشته نیست و حتی باعث آزار و اذیت هم می شود.
آیت الله حسین موسوی تبریزی در پایان سخنانش گفت: بزرگان نظام باید به این 
مساله ورود کنند تا خدای ناکرده مسائل دینی ما آلوده به اهداف شیطانی عالم سیاست 

نشود و ریاکاران و سوءاستفاده کنندگان نتوانند حیثیت دین و ائمه را خدشه دار کنند.

آیت الله موسوی تبریزی: 

باید از افراط گرایی منبری ها جلوگیری شود 

حسن لاسجردی *

 وزیر علوم ، تحقیقات و فناوری ضمن اشاره به نیاز امروز دانشجویان به امیدواری نسبت به 
آینده، تاکید کرد: اساتید دانشگاه بیش از هر زمان دیگر باید در جلوگیری از انتقال ناامیدی 

به دانشجویان نقش ایفاء کنند.
دکتر منصور غلامی روز دوشنبه در جمع استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه مازندران 
در بابلسر افزود: اساتید دانشگاه علاوه بر تکلیف انتقال علم و تولید دانش ، باید دانشجویان 

را از هرگونه تفکر ناامید کننده مصون نگه دارند.  
وی با تاکید بر این نکته که فضای دانشگاه باید فضای آرامش بخش ، امیدوار کننده همراه 
با حق بیان ایده ، نظرات و نقد باشد، گفت: دولت، نظام و مردم همواره پذیرای نقد بوده اند 
اما انتقاد نباید به ناامیدی و یاس در جامعه تبدیل شود، بلکه باید در مسیر امید آفرینی باشد
غلامی با اعلام این که برای بالندگی و توسعه سریع تر دانشگاه ها، باید دایره اختیار آنها 
را گسترش داد،افزود: اولویت ما بریدن نخ تمرکز و قطع کردن تمرکزگرایی در وزارت علوم 
است، ولی تفویض اختیار بیشتر به دانشگاه ها به نوعی به موضوع ارزیابی عملکرد باز می 

گردد و ظرفیت های دانشگاه نیز باید با اختیارات بیشتر سازگار باشد.

وزیر علوم تاکید کرد: تفویض مسئولیت بیشتر به دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و 
دانشگاه های جامع از برنامه های وزارت علوم است، اما باید بر اساس اصول و بدون کاهش 

کیفیت آموزشی باشد.
وی افزود: تلاش ما در استان ها با وجود منطقه ای بودن مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی ، استانی شدن فعالیت و اختیارات دانشگاهها است و اینکه در استان ها ما توزیع 

ماموریت های علمی به واحدهای آموزشی اعم از دولتی و خصوصی را در پیش بگیریم.
غلامی اولیت مهم دیگر وزارت علوم را نیازمحور شدن دانشگاهها و ارتباط واحدهای 
آموزشی با نیاز جامعه برشمرد و گفت: ما مخالف این هستیم که هر دانشگاهی هر کاری 
را انجام بدهد. وی با تاکید بر این که وزارت علوم مخالف رقابتهای کاذب میان دانشگاهها 
است، افزود: انتظار ما از دانشگاه مازندارن با توجه به شرایط و امکانات تقویت آن است و نه 

اینکه به نوعی رقابت میان این دانشگاه با دانشگاه های دیگر استان ایجاد کنیم.
غلامی تاکید کرد: رقابت های منفی شایسته دانشگاه ها نیست و باید توسعه کشور و 

محیط دانشگاه دغدغه دانشگاه باشد و باید از رقابت های بی فایده پرهیز شود .

وزیر علوم:

 اساتید دانشگاه از انتقال مباحث ناامید کننده جلوگیری کنند
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۷دلیل برای افزودن تخم مرغ به صبحانه

یک تخم مرغ حاوی یک میکروگرم ویتامین D است که چیزی حدود پنج درصد از نیاز 
روزانه بیشتر افراد به این ماده مغذی را تامین می کند.

تخم مرغ یک ماده غذایی بحث برانگیز است و طی دهه ها پاسخ های مختلفی به این 
پرسش که آیا باید آن را مصرف کرد یا خیر ارائه شده است. تخم مرغ حاوی کلسترول غذایی 
و چربی است، اما به نظر می رسد استفاده از این ماده غذایی، به ویژه در وعده غذایی 
صبحانه، می تواند فواید جالب توجه ای را ارائه کند. یک تخم مرغ اندازه متوسط دارای 
۶۰ کالری، ۶ گرم پروتئین، ۴ گرم چربی کل، و ۱۶۵ میلی گرم کلسترول است و بسیاری 
از ویتامین ها و مواد معدنی را نیز ارائه می کند. به طور کلی، مصرف متعادل تخم مرغ 
توسط فردی سالم می تواند به عنوان بخشی از یک رژیم غذایی سالم و متعادل در نظر 
گرفته شود. در واقع، مصرف یک تخم مرغ در روز خطر بیماری قلبی را افزایش نمی دهد. 
زمانی که قصد دارید تخم مرغ را به رژیم غذایی خود اضافه کنید، باید وضعیت سلامت و 
عادات غذا خوردن خود توجه داشته باشید. اگر با سطوح بالای کلسترول خون، دیابت یا 
بیماری قلبی مواجه هستید، بهتر است مصرف تخم مرغ کامل )شامل زرده و سفیده( را به 
دو وعده یا کمتر در هفته محدود کنید. افزون بر این، اگر غذاهایی مانند املت و نیمرو را به 
صبحانه خود اضافه می کنید، بهتر است مصرف مواد غذایی دیگر حاوی چربی های اشباع 
را محدود کنید. از این رو، تخم مرغ در وعده غذایی صبحانه را با غذاهایی مانند سوسیس یا 
نان سفید ترکیب نکنید. در ادامه با برخی از فواید مصرف تخم مرغ در وعده غذایی صبحانه 

بیشتر آشنا می شویم.
دریافت ویتامین D بیشتر

یک تخم مرغ حاوی یک میکروگرم ویتامین D است که چیزی حدود پنج درصد از نیاز 
روزانه بیشتر افراد به این ماده مغذی را تامین می کند.

ویتامین D که به نام ویتامین آفتاب نیز شناخته می شود، یک هورمون استروئیدی است 
که پوست می تواند آن را در مواجهه با نور خورشید تولید کند و البته می توانید این ماده 
مغذی را از رژیم غذایی خود نیز دریافت کنید. ویتامین D به روده در جذب کلسیم و فسفر 
کمک می کند و برای سلامت استخوان ها، عملکرد سیستم ایمنی، پیامرسانی بین سلولی 
و بسیاری موارد دیگر ضروری است. ویتامین D از اهمیت ویژه ای برای سلامت انسان 
برخوردار است و سطوح کم آن با بیماری های مزمن مختلف از جمله سرطان، دیابت، پوکی 
استخوان، بیماری قلبی و مرگ مرتبط است. به رغم اهمیت ویتامین D، افراد بسیاری به 
میزان کافی این ماده مغذی را دریافت نمی کنند. مصرف تخم مرغ می تواند در تامین نیاز 

روزانه انسان به این ویتامین نقش داشته باشد.
سرشار از آنتی اکسیدان ها

تخم مرغ منبعی خوب برای آنتی اکسیدان های لوتئین و زیزانتین است. آنتی اکسیدان 
ها به کاهش آسیب سلولی کمک می کنند و به عنوان بخشی کلیدی از یک رژیم غذایی 
سالم در نظر گرفته می شوند. به طور خاص، لوتئین و زیزانتین در شبکیه چشم جمع می 

شوند و به تقویت سلامت این بخش از بدن کمک می کنند.
افزون بر این، دریافت این مواد مغذی به میزان کافی ممکن است خطر ابتلا به آب مروارید 
و انحطاط ماکولای مرتبط با افزایش سن، دو نمونه شایع از بیماری های چشم که می توانند 
به نابینایی منجر شوند، را کاهش دهد. بنابر تجزیه و تحلیلی که در سال ۲۰۱7 در نشریه 
Nutrients منتشر شد، آنتی اکسیدان ها ممکن است به محافظت در برابر نور آبی ساطع 

شده از آفتاب، یا نمایشگر دستگاه هایی مانند رایانه و تلویزیون نیز کمک کند.
دریافت اسیدهای چرب امگا-3

شاید تخم مرغ هایی را در فروشگاه ها دیده باشید که برچسب مرغ های تغذیه شده با 
بذر کتان یا جلبک روی بسته بندی آنها چسبیده است. رژیم غذایی مرغ ها می تواند بر 
محتوای اسید چرب چندغیراشباع امگا-۳ تاثیرگذار باشد و آن را افزایش دهد. اسیدهای 
چرب امگا-۳ که معمولا ماهی های چرب به عنوان منبعی خوب برای آنها شناخته می 
شوند، در تخم مرغ ها نیز وجود داشته و فواید سلامت مختلف از جمله کاهش خطر 
مشکلات قلبی و نشانگرهای التهابی را ارائه می کنند. مطالعه ای در سال ۲۰۱8 شرایط 
۱۶۱ فرد بزرگسال که حداقل سه وعده تخم مرغ غنی شده در هفته مصرف می کردند را 
طی یک بازه زمانی شش ماهه مورد بررسی قرار داد و مشخص شد سطوح اسیدهای چرب 

امگا-۳ در این افراد افزایش داشته است.
سرشار از پروتئین

تخم مرغ کامل منبعی عالی برای دریافت پروتئین است. در شرایطی که سفیده تخم 
مرغ به عنوان منبع پروتئین اصلی تخم مرغ شناخته می شود، اما زرده نیز حاوی این ماده 
مغذی است. بدن از پروتئین غذایی برای ساخت و ترمیم بافت ها و همچنین تولید هورمون 
ها و آنزیم ها استفاده می کند. یک فرد عادی به ۰.8 گرم پروتئین به ازای هر کیلوگرم از 
وزن بدن خود نیاز دارد تا عملکردهای اساسی حیات به درستی دنبال شوند. پس فردی با 
وزن ۱۵۰ پوند )۶8 کیلوگرم( تقریبا به ۵۵ گرم پروتئین در روز نیاز دارد. تخم مرغ ها منبعی 
ارزان برای دریافت پروتئین با کیفیت بالا هستند که تمام نه اسید آمینه اضروری را در اختیار 

بدن قرار می دهد.
سرشار از کولین

کولین یک ماده مغذی ضروری برای حافظه و عملکرد شناختی است و بر همین اساس 
دریافت آن به میزان کافی از رژیم غذایی اهمیت ویژه ای دارد. در شرایطی که کبد مقدار 

کمی کولین تولید می کند، این میزان برای تامین نیازهای روزانه انسان کافی نیست.
تخم مرغ یکی از معدود مواد غذایی سرشار از کولین است و یک تخم مرغ بزرگ می تواند 
۲7 درصد از مقدار توصیه شده برای این ماده مغذی را تامین کند. کولین یک ماده مغذی 

مهم در دوران بارداری نیز است و در رشد اولیه مغز نقش دارد.
افزایش سطوح کلسترول خوب

مصرف تخم مرغ می تواند سطوح کلسترول خوب )HDL( را نیز افزایش دهد. کلسترول 
خوب بر خلاف کلسترول بد )LDL( که می تواند در دیواره سرخرگ ها رسوب کرده و 
موجب گرفتگی آنها شود، چربی اضافه را به کبد منتقل می کند تا پردازش های لازم در 
آنجا انجام شود. مطالعه ای در سال ۲۰۱8 که در نشریه Nutrients منتشر شد، نشان داد 

که مصرف تخم مرغ به کلسترول خوب در انجام بهتر وظیفه خود کمک می کند.
افزون بر این، افزایش سطوح کلسترول خوب با کاهش خطر بیماری قلبی مرتبط است.

مفید برای سلامت مغز
تخم مرغ حاوی برخی مواد مغذی است که ذهن را تیز و قوی حفظ کرده که از مهم ترین 
آنها می توان به ویتامین های B و کولین اشاره کرد. مطالعه ای در سال ۲۰۱۶ که در نشریه 
Nutrients منتشر شد، نقش ویتامین های B۶ ،B۱۲ و فولات را در زمینه سلامت مغز مورد 
بررسی قرار داد و این گونه نتیجه گیری کرد که آنها برای عملکرد سالم مغز ضروری هستند.
 The American Journal of Clinical مطالعه ای دیگر که در ژوییه ۲۰۱9 در نشریه
Nutrition منتشر شد، ارتباط بین دریافت کولین از رژیم غذایی و زوال عقل را مورد بررسی 
قرار دارد که نتایجی امیدوارکننده در این زمینه را به همراه داشت. پژوهشگران شرایط 
۲,۵۰۰ مرد که به زوال عقل مبتلا نبودند و در بازه سنی ۴۲ تا ۶۰ سال قرار داشتند را طی 
یک بازه زمانی پنج ساله مورد بررسی قرار دادند و مشخص شد خطر ابتلا به زوال عقل در 
افرادی که بیشترین میزان مصرف کولین و فسفاتیدیل کولین )یک ماده مغذی مرتبط( را 

داشتند، ۲8 درصد کمتر بوده است.

درمان بیماری های صعب العلاج با بندناف؟!
پزشکان در یافته های جدید خود خون بندناف را منبعی غنی از سلول های بنیادی برای 

ترمیم مغز استخوان بیماران صعب العلاج یافتند.
تاکنون به طور سنتی، مغز استخوان اهدا کنندگان به عنوان منبعی از سلول های بنیادی 
برای ترمیم مغز استخوان بیماران مورد استفاده قرار گرفته است، اما محققان نشان داده اند 
که خون بند ناف منبع جایگزین بسیار خوبی است. خونی که بعد از تولد در بند ناف و جفت 
انسان باقی می ماند، منبع غنی  از سلول های پیش ساز خونساز )سلول های بنیادی( است 
که سایر سلول های خونی را تولید می کنند. خون بند ناف برای درمان بسیاری از بیماری ها 
مانند سرطان خون، کم خونی داسی شکل و بیماری هوچکین که بطور معمول با پیوند مغز 
استخوان درمان می شوند، استفاده می شود. به علاوه بیماری هایی مانند اختلالات سیستم 
ایمنی مادرزادی، سندروم کاستمن، نقص چسبندگی لکوسیتی، سندروم دی جرج، نقص 
ارثی پلاکتی، ترومبوسیتوپنی مادرزادی، اختلالات پلاسماسل، مولتی پل میلوما، لوسمی 
پلاسماسل، بیماری های ارثی و سندروم لش نیهان، هیپوپلازی غضروف، آلزایمر، دیابت، 
پارکینسون، صدمات نخاعی، سکته های قلبی و مغزی، بیماری های کبدی، دیستروفی 
عضلانی از جمله بیماری های دیگری هستند که با استفاده از سلول های بنیادی خون 
بندناف قابل درمان هستند. تمام این بیماری ها با پیوند خون بند ناف از فرد دیگر درمان 

شده اند و تزریق سلول های بنیادی مشابه روش انتقال خون است.
مزیت استفاده از سلول های بنیادی خون بند ناف

در حالیکه در بسیاری از موارد در پیوند مغز استخوان به شیوه سنتی، جستجوی برای 
یافتن یک اهدا کننده مناسب، آن هم در بهترین حالت می تواند مشکل باشد، چندین 
مزیت در استفاده از سلول های بنیادی خون بند ناف وجود دارد که از جمله آن ها می توان 
به دسترسی سریع و احتمال آلودگی ویروسی کمتر اشاره کرد. یکی از ملاحظات پزشکان 
رابطه مستقیم بین تعداد سلول های بنیادی مورد نیاز و وزن بیمار است. حجم خون 
ناف در هنگام تولد به طور متوسط 8۰ تا ۱۰۰ میلی لیتر است بنابراین، اکثر پیوند ها 
در بیماری های کودکان قابل انجام است اما محققان با جدیت به دنبال روش هایی برای 
افزایش تعداد سلول های بنیادی خون بند ناف برای استفاده در بیماران بزرگسال هستند. 
آینده نوید بزرگی برای استفاده از سلول های بنیادی خون بند ناف در بیماری های صعب 

العلاج بیشتر و در طیف گسترده تری از بیماران را می دهد.

ترس یا امتناع از مدرسه رفتن بیش از آنکه علت شخصیتی داشته باشد ناشی از یادگیری 
از محیط است. مادر و پدری که در حین صحبت کردن به نکته های منفی مدرسه و 
تجربه های تلخ خود از دوران مدرسه  اشاره می کنند ناخودآگاه بذر ترس از مدرسه را در 

افکار فرزند خود می کارند.
پسری هفت ساله دارم که علیرغم اینکه سال گذشته به پیش دبستانی می رفت امسال 
می گوید دوست ندارد به مدرسه برود و سال گذشته هم ما را خیلی اذیت کرد و هر روز از 
مادرش می خواست که در کلاس حاضر شده و کنار او بنشیند. لطفاً بفرمایید چگونه 

اضطرابش را کم و برای سال تحصیلی آماده اش کنیم؟
برخی از کودکان هنگام جدایی یا دوری از مادر احساس ناراحتی و اضطراب می کنند. 
این ترس و ناراحتی اضطراب جدایی خوانده می شود که در مرحله ای از کودکی طبیعی 
است و سپس از میان می رود. گذر از این مرحله رشد تا اندازه ای به خلق  و خوی کودک 
و نیز مهارت های فرزندپروری والدین بستگی دارد. در حقیقت اضطراب جدایی به  عنوان 
مرحله ای طبیعی از رشد برای نخستین بار در 7 ماهگی رخ می دهد، در 10 تا 18 ماهگی 

به اوج خود می رسد و در 3 سالگی از بین می رود.
اما بعضی از کودکان حتی در سنین بالاتر هم از جدا شدن از والدین خود می ترسند. 
این ترس کودکان دیگر اضطراب جدایی طبیعی تلقی نمی شود بلکه اختلال اضطراب 
جدایی نام می گیرد. اضطراب جدایی به  صورت یک اختلال با نگرانی بیش  از اندازه درباره 

جدایی های موقت مشخص می شود و بهتر است مشکل با ریشه یابی مشاور حل گردد.
4 تا 5 درصد کودکان از اختلال اضطراب جدایی رنج می برند. این کودکان به  شدت 
نگران اند که هنگام دوری از والدین، خودشان یا والدینشان آسیب یا صدمه ای ببینند و یا 
دیگر نتوانند یکدیگر را پیدا کنند. در هنگام جدایی یا پیش بینی جدایی احتمالی، این 
کودکان شدیداً نگران می شوند و حتی گاه علائم جسمانی پیدا می کنند و از شکم درد، 
سردرد یا حالت تهوع شکایت می کنند. عوامل متعددی در بروز اختلال اضطراب جدایی 
نقش دارند. پژوهشگران از نقش عواملی مانند دل بستگی ناایمن کودک در مهر و موم های 
اولیه، وجود اضطراب و افسردگی در والدین و نقش عوامل شناختی و بیولوژیک در پیدایش 

اختلال اضطراب جدایی سخن رانده اند.
یکی از نشانه های اضطراب جدایی در کودکان امتناع از مدرسه رفتن است و این فقط 
مختص به دانش آموزان کلاس اولی نیست و ممکن است در هر سنی دیده شود این مسئله 
در خانواده هایی که بچه ها با فاصله های زیاد از یکدیگر متولد می شوند شایع تر است و 

مهم ترین دلیل آن  هم اضطراب جدایی از والدین بخصوص مادر است.
معمولًا مادران این بچه ها شخصیتی مضطرب، بیش  از اندازه حمایتگر، مردد، حساس، 
عاطفی و غیرمنطقی دارند که با بیان افکار منفی و اضطراب آلود خود به بچه ها اضطراب را 
به آن ها منتقل می کنند. ترس یا امتناع از مدرسه رفتن بیش از آن که علت شخصیتی داشته 
باشد ناشی از یادگیری از محیط است. مادر و پدری که در حین صحبت کردن به نکته های 
منفی مدرسه و تجربه های تلخ خود از دوران مدرسه  اشاره می کنند ناخودآگاه بذر ترس از 

مدرسه را در افکار فرزند خود می کارند.
وقتی این اختلال طولانی شود و تا مراحل نوجوانی و جوانی کشیده شود مسلماً نیاز 

به اقدامات درمانی ویژه و حتی مراجعه حضوری نزد روان شناس و گاه روان پزشک است.
توصیه هایی برای از بین بردن اضطراب رفتن به مدرسه

- اولین و مهم ترین اقدام این است که والدین از اضطراب خود کاسته و آن را به هیچ وجه 
به فرزندشان انتقال ندهند.

- از خاطرات خوب اولین روز مدرسه خود برای فرزندشان تعریف کنند.
- چند روز قبل از آغاز سال تحصیلی شمارش معکوس را شروع کنید و هر روز به او یادآوری 

کنید که چند روز به شروع مدارس مانده است.
- در خرید لوازم التحریر و کیف مدرسه حتماً او را با خود همراه کنید و به او اجازه دهید تا 
لوازم التحریر را با سلیقه خودش انتخاب کند این کار می تواند حس خوبی از رفتن به مدرسه 

برای فرزندتان ایجاد کند.
- چند روز قبل از بازگشایی مدارس به همراه فرزند خود به مدرسه رفته و کودکتان را با 

قسمت های مختلف مدرسه  آشنا کنید.
- چند روز قبل از آغاز سال تحصیلی برنامه های منزل را طبق برنامه های روزانه مدارس 

شبیه سازی کنید. برای انجام این کار از کودتان بخواهید که لباس مدرسه اش را بپوشد و 
همراه شما مدرسه بازی کنید و در طی بازی او را با مقرراتی که باید در مدرسه رعایت کند 

آشنا کنید.
- یک هفته قبل از آغاز مدرسه ها ساعت خواب او را مدیریت کنید و شب ها زود خوابیده و 
صبح زود بیدار شوید و صبحانه را در کنار بقیه اعضای خانواده میل کنید تا کودک ببینید که 

بقیه اعضای خانواده هم برای انجام کارهایشان صبح زود بیدار می شود.
- روز اول مدرسه به  موقع حاضر شده و یک ربع زودتر در مدرسه حاضر شوید.

- قبل از اینکه کودکتان راهی مدرسه شود با او یک خداحافظی گرم کنید و سعی کنید 
حتماً مدت خداحافظی کوتاه باشد. حتی اگر کودکتان گریه هم کرد زیاد او را بغل نکنید 
چون بغل گرفتن های طولانی باعث می شود که او از رفتن به مدرسه منصرف شود؛ بنابراین 
بهتر است پدر و مادر به همراه هم و در کمال صمیمت فرزند خود را تا مدرسه همراهی کنند.
- به کودک اطمینان دهید که پس از ساعت مدرسه به دنبالش خواهید رفت و تنهایش 

نخواهید گذاشت.
- به  هیچ وجه برای بردن فرزندتان به خانه تأخیر نداشته باشید.

- بعد از پایان اولین روز مدرسه با گفتن جملاتی مثل آفرین چقدر امروز بزرگ تر شده ای و 
یا من به داشتن تو افتخار می کنم. او را برای رفتن به مدرسه تشویق کنید.

- اگر فرزندتان تا چند روز پس از آغاز سال تحصیلی از رفتن به مدرسه ابراز ناراحتی کرد 
صبور باشید و از معلم فرزندتان بخواهید تا با شما همراه باشد.

اضطراب جدایی از والدین

چرا بعضی بچه ها از رفتن به مدرسه می ترسند؟

یکی  زمین،  گرمایش  روند  و  اقلیمی  تغییرات 
که  است  بشر  روی  پیش  معضلات  مهم ترین  از 
نگرانی های زیادی را به وجود آورده است. محققان 
کشور، تأثیرات این پدیده را در ۳۰ سال آینده، بر 
زیستگاه کبک دری به عنوان یکی از پرندگان بومی 

برخی مناطق کشور بررسی کرده اند.
در حال حاضر، تغییر اقلیم به عنوان یک نگرانی 
اصـلی در هنگـام تدوین برنامه ها و اولویت هـای 
حفاظـت از حیـات وحـش مـورد توجه است. بـر 
اسـاس شـواهد دیـرین شـناختی، جــابــه جــایی 
در پــراکنش جغرافیــایی بســیاری از گــروه هــای 
در  عمـومی  پاسـخ  یـک  به عنوان  آرایه شناختی 
برابـر تغییـر اقلـیم شناخته می شود. همچنین، 
پـراکنش  کـه  مـی دهنـد  نشـان  پیش بینی ها 
جغرافیـایی گونـه هـای مختلـف گیـاهی و جـانوری 

در مقیاس های بزرگ و کوچک تحت تأثیر پدیـده تغییـر اقلـیم قـرار خواهد گرفت.
پرندگان به بیان متخصصان، نماینده مناسبی برای مطالعه پیامـدهای تغییـر اقلـیم در مقیاس های مکانی بزرگ به شـمار 
مـی رونـد. از سـوی دیگـر، تنوع پرنـدگان در هـر ناحیـه، نمایـه مناسـبی بـرای انعکـاس تنـوع آرایه های دیگر مانند حشرات و سایر 
مهـره داران اسـت. تغییر اقلـیم در طولانی مدت ممکـن اسـت جمعیـت هـای پرنـدگان را از طریـق عواملی مانند تغییر زیستگاه، 

تغییر در مراحل رشد و دسترسی آن ها بـه منابع غذایی مـورد تهدیـد قـرار دهـد.
در حال حاضر شرایط اقلیمی به سـرعت در حـال تغییـر اسـت. بنابراین، نه تنها دسـتیابی بـه داده هـای قابـل اتکـا دربـاره 
وضـعیت زیستی و حفاظتی گونه ها در شرایط امروزی ضروری اسـت، بلکـه استفاده از سناریوها و پیش بینی های قابل اطمینـان 

از آسـیب پـذیری گونه ها در شرایط آینده نیز از اهمیت ویژه ای برخوردار اسـت.
توجه به این موضوع بااهمیت، گروهی از پژوهشگران دانشگاه شهرکرد، دانشگاه آزاد تبریز و دانشگاه تهران را بر آن داشته است 
که مطالعه ای را در خصوص آن انجام دهند. در این پژوهش، پیامدهای تغییـر اقلـیم تـا سـال ۲۰۵۰ بر پراکنش جغرافیایی پرنده ای 

موسوم به »کبـک دری« مورد بررسی قرار گرفته است.
در این تحقیق دانشگاهی، تعداد 8۱ موقعیت حضـور کبـک دری در طـول سال هـای مختلف با اسـتفاده از بررسـی هـای 
میـدانی و داده های کارشناسان حیات وحش از سراسر استان گردآوری شـد و وضعیت حضور و عدم حضور آن ها در منطقه مورد 

نظر در آینده، با استفاده از مدل های ریاضی مورد بررسی قرار گرفت.
یافته های این پژوهش پیش بینی می کنند که احتمالًا تغییر اقلیم تـا سال ۲۰۵۰ اثرات معنی دار و قابل توجهی بر پراکنش 

جغرافیـایی کبـک دری در استان چهارمحال وبختیاری به عنوان یکی از مهم ترین استان های کشور از این لحاظ، خواهد داشـت.
در این خصوص، محمدرضا اشرف زاده، محقق دانشکده منابع طبیعی و علوم زمین دانشگاه شهرکرد و سایر همکارانش 
می گویند: »در پژوهش ما، بر اساس مدل اجماعی، در حـدود ۲۰ درصـد از محدوده مورد مطالعه به عنوان زیستگاه به نسبت 

مطلـوب کبـک دری برآورد شد«.
این محققان که نتایج تحقیقشان در مجله »بوم شناسی کاربردی« متعلق به دانشگاه صنعتی اصفهان منتشر شده است، اضافه 
می کنند: »در حال حاضر، حدود 7۳ درصد زیستگاه های مطلـوب کبک دری در محدوده مراتع کوهستانی خوب، متوسـط و 
یا فقیـر قرار گرفته اند. همچنین بــر اســاس یافتــه هــا، منــاطق حفاظت شده اسـتان تنها حـدود ۱۲ درصـد از زیسـتگاه هـای 

مطلوب پیش بینی شده را پوشش می دهند«.
این یافته های پژوهشی می توانند بـرای اتخـاذ رویکردهـای حفاظتی مناسـب تـر در گسـتره هـای حضـور کبـک دری در کشـور 

سودمند باشند و همچنین، به عنوان هشداری به ما برای توجه بیشتر به تبعات تغییر اقلیم عمل کنند.

روش های ساده ای که موجب کاهش و تعدیل سطح این هورمون می شود در این مطلب مرور کنید.
کورتیزول هورمون اصلی استرس بدن است. وقتی فرد دچار استرس می شود، غدد فوق کلیوی هورمون استروئیدی کورتیزول را آزاد می کند 
که در بسیاری از عملکرد های بدن از جمله کنترل میزان قند خون نقش دارد. سطح کورتیزول در خون معمولًا در صبح بیشتر است و به تدریج 
در طول روز کاهش می یابد. کورتیزول همچنین در تنظیم چرخه خواب بدن، مدیریت نحوه استفاده بدن از کربوهیدرات ها، چربی ها و پروتئین 
ها، کاهش التهاب، کنترل فشار خون، نقش دارد. سطح بالای کورتیزول می تواند باعث بروز بیماری ها و علائم مختلف از جمله فشار خون بالا، 
دیابت نوع دو، خستگی، اختلال در عملکرد مغز و عفونت شود. مقدار بسیار کم و بیمارگونه کورتیزول هم می تواند باعث بیماری آدیسون شود که 

علائمی شامل خستگی، سرگیجه، ضعف عضلانی، کاهش وزن تدریجی، تغییر در خلق و خوی و فشار خون پایین را در پی دارد.
راه های طبیعی برای کاهش هورمون کورتیزول

اگر ارتباط بین مغز و غده آدرنال به درستی کار کند، بدن در صورت لزوم باید بتواند تولید کورتیزول را افزایش  یا کاهش دهد.
با این حال، سطح کورتیزول ممکن است حتی پس از حل یک وضعیت استرس زا بالا باقی بماند و این موضوع می تواند تأثیر منفی بر سلامتی 

فرد داشته باشد اما روشهائی برای کاهش و تعدیل سطح کورتیزول وجود دارد تا بدن به طور مناسب استرس را مدیریت کند.
کاهش استرس

افرادی که سعی در کاهش سطح کورتیزول دارند در صورت امکان با دور نگه داشتن خود از موقعیت های استرس زا و یا یادگیری چگونگی 
مقابله بهتر با استرس، این کار را انجام دهند. در مواردی که این مسئله بسیار دشوار است، برخی از دارو ها می توانند در بهبود تحمل استرس و 

کاهش سطح کورتیزول نقش داشته باشند.
داشتن یک رژیم غذایی مناسب

فردی که سعی در کاهش سطح کورتیزول دارد، باید یک رژیم غذایی سالم و متعادل داشته باشد و به میزان قند مواد غذائی مصرفی خود توجه 
کند. برخی از موادغذایی که می تواند به پایداری سطح کورتیزول کمک کند شامل شکلات تلخ، موز و گلابی، چای سیاه یا سبز، پروبیوتیک ها 

مانند ماست و مقدار کافی آب هستند.
خواب مناسب

میزان خواب فرد می تواند بر میزان کورتیزول آن ها تأثیر بگذارد. خواب شبانه بد یا کمبود خواب به مدت طولانی می تواند منجر به افزایش سطح 
کورتیزول در جریان خون شود.

تمرین آرامش
افرادی که استرس را تجربه می کنند می توانند با تمرین آرامش، آن را مدیریت کنند. حتی تمرین های ساده تنفس می تواند به فرد کمک کند 
تا با استرس به طور مؤثر مقابله کند. تحقیقات نشان داده است که تمرینات آرامش بخش و گوش دادن به موسیقی آرامش بخش هم می تواند 

سطح کورتیزول را کاهش دهد.
خنده و تفریح

تفریح می تواند سطح کورتیزول یک فرد را کاهش دهد؛ صرف ۲۰ دقیقه زمان برای تفریح در طبیعت، میزان کورتیزول را به میزان قابل توجهی 
کاهش می دهد؛ مطالعات نشان داد که سطح کورتیزول در پاسخ به خنده هم کاهش می یابد.

داشتن نگرش مثبت و حس خوشبختی هم به پایین آمدن سطح کورتیزول منجر می شود و مزایای دیگری مانند فشار خون پایین و سیستم 
ایمنی قوی تر را به دنبال دارد.

ورزش کردن
ورزش می تواند به کاهش کورتیزول کمک کند، اما ورزش شدید می تواند باعث افزایش سطح آن شود.

خودداری از مصرف کافئین در شب
افرادی که سعی در کاهش سطح کورتیزول دارند، باید از مصرف غذا ها و نوشیدنی های حاوی کافئین در عصر خودداری کنند؛ کافئین 

می تواند در خواب شبانه اختلال ایجاد کند و خواب خوب سطح کورتیزول را پایین نگه می دارد.
افراد باید قبل از رفتن به رختخواب، موبایل خود را خاموش کنند و فقط استراحت کنند؛ محدود کردن میزان مصرف مایعات قبل از خواب هم 

می تواند احتمال خواب آشفته را به حداقل برساند.
داشتن روابط خوب

روابط پایدار و دوستانه با دوستان و خانواده می تواند به شخص در شرایط استرس زا کمک کنند.

سریعترین راه ها برای کاهش هورمون استرسهشدار کبک ها به انسان برای جدی ترگرفتن تغییرات اقلیمی

با افزایش سن، پلک ها حالت افتاده پیدا می کنند و بافت های اطراف چشم به طور 
طبیعی شل می شوند؛ اما این یک پروسه ی تدریجی است نه ناگهانی. اگر یکی از 
پلک هایتان ناگهان افتاد باید به اورژانس مراجعه کنید چون می تواند علامت سکته 

مغزی، یک بیماری عضلانی و یا یک مشکل عصبی باشد.
بیشتر ما، به راحتی، چشم هایمان را نادیده می گیریم در حالی که چشم های ما 
کمکمان می کنند دنیا را ببینیم. اما زمانی که یکی از چشم ها یا هر دو چشم به دردسر 
می افتند، تمام توجه ما را به خود معطوف می کنند. از کجا باید بدانیم کدام مشکل 

چشم مسئله ی مهمی نیست و کدام مشکل را باید جدی بگیریم؟
چشم درد

چشم درد واضح ترین علامت مشکل چشمی است که نباید آن را دست کم بگیرید. 
اگر مشغول کارهای عادی تان هستید و چشمتان ناگهان دردناک می شود باید به آن 
توجه کنید. اگر چشم درد ناگهان شروع شود، شدید باشد و بیش از یکی دو دقیقه 
طول بکشد باید هر چه زودتر به متخصص چشم مراجعه کنید. درد یکی از راه هایی 
است که چشمتان به شما هشدار می دهد دچار عفونت یا التهابی شده است؛ اما حتی 
اگر می توانید درد چشمتان را به یک آسیب مرتبط بدانید باز هم باید جهت بررسی به 
پزشک مراجعه کنید. خود فرد معمولًا نمی تواند میزان آسیب وارد به چشمش را ارزیابی 
کند و همیشه این خود ِ آسیب نیست که چشم را به دردسر می اندازد بلکه التهاب، 

خونریزی و عفونت ناشی از آسیب می تواند مسئله ی جدی تری باشد.
تاری دید

شایع ترین علت تاری دید، کافی نبودن مایع روان کننده در کره ی چشم است. به 
این عارضه »خشکی چشم« گفته می شود و می تواند نتیجه ی مصرف برخی از داروها 
مانند آنتی هیستامین ها و یا ناشی از عوامل محیطی مانند باد یا دود و یا حتی استفاده 

از لنزهای تماسی به مدت طولانی باشد.
زنان باردار نیز معمولًا دچار خشکی چشم می شوند که علت آن تغییرات هورمونی 
است که بر کیفیت تولید اشک در چشم ها اثر می گذارد. همیشه هرگونه تغییر در بینایی 
حین بارداری را به پزشکتان اطلاع دهید زیرا می تواند نشان دهنده ی دیابت بارداری 

یا فشارخون بالا باشد. اما اگر باردار نیستید، می توانید با استفاده از اشک مصنوعی 
مشکل خود را رفع کنید. اگر اشک مصنوعی کمکی به شما نکرد، به متخصص چشم 

مراجعه کنید.
شاید هم تاری دیدتان به این علت باشد که نیاز به استفاده از عینک طبی دارید؛ اما 
به هر حال باید احتمال بیماری های چشم را نیز بررسی کنید. اگر تاری دیدتان ناگهانی 
شروع شد یا در عرض چند دقیقه یا چند ساعت دچار افت شدید در بینایی شدید باید 
به اورژانس مراجعه کنید، چون ممکن است این حالت ها به مشکلات جدی مانند 
التهاب عصب بینایی یا فشارخون بسیار بالا در اطراف مغز و نخاع مربوط باشند که 

می توانند مشکلات بینایی ایجاد کنند.
احساس سوزش یا زبری در چشم

کمبود خواب، دود در اطراف، آلرژی ها و یا خشکی چشم می تواند گاهی باعث 
احساس سوزش یا زبری در چشم ها شود. اشک مصنوعی می تواند این احساس را 
تسکین بدهد؛ اما اگر شک دارید شیء خارجی در چشمتان رفته و باعث تحریک شده 

به پزشک مراجعه کنید.
گاهی غدد چربی پای مژه ها مسدود می شوند و گاهی مایت ها در این احساس 
ناخوشایند نقش دارند. مایت ها این موجودات میکروسکوپی در اطراف فولیکول های 
مژه زندگی می کنند و از سلول های مرده ی پوست و چربی های تجمع یافته تغذیه 
می کنند. هر چند مایت ها طبیعی اند و معمولًا مشکلی ایجاد نمی کنند اما اگر زیاد 
شوند گاهی می توانند مشکلاتی برای چشم ایجاد نمایند. یک راهکار مفید خانگی 
این است که تکه پارچه ی تمیزی را به آب داغ آغشته کرده، بچلانید و پنج دقیقه روی 

پلکتان نگه دارید )با چشم بسته( تا غدد چربی مسدود شده باز شوند.
اگر تردید دارید مایت ها علت سوزش چشم هایتان هستند می توانید با فوم پاک کننده 
حاوی عصاره درخت چای پلکتان را ماساژ بدهید و سپس به آرامی بشویید. همیشه 
قبل از استفاده از هر گیاهی اول آن را تست کنید که مطمئن شوید به آن حساسیت 
ندارید. راهکارهای گفته شده را هر روز به مدت چند هفته انجام دهید تا نتیجه بگیرید. 
اگر بعد از چند هفته احساس سوزش و زبری در چشمتان همچنان ادامه داشت، به 

پزشک مراجعه کنید. سوزش چشم می تواند نوعی آفتاب سوختگی در نتیجه ی قرار 
گرفتن در معرض اشعه ماوراءبنفش خورشید و یا منابع نوری مصنوعی مانند لامپ های 
برنزه باشد. از دیگر دلایل سوزش چشم ها می تواند برف کوری یا فوتوکراتیت باشد که 

باعث آسیب دیدن چشم هایتان می شود.
قرمزی چشم

محرک هایی که در بالا گفتیم باعث خشکی و سوزش چشم می شوند می توانند باعث 
قرمزی چشم نیز بشوند؛ زیرا رگ های خونی چشم را گشاد و قابل رویت تر می کنند. 
اگر چشم هایتان قرمز شده اند اما احساس بدی ندارید و بینایی تان مانند معمول است 

می توانید با اشک مصنوعی قرمزی را کاهش دهید.
قرمزی چشم زمانی چشمگیرتر به نظر می رسد که یکی از رگ های ریز خونی در 
چشم پاره شود و لکه ی خون در چشم ایجاد کند. این علامت، هشداردهنده به نظر 
می رسد؛ اما جای نگرانی ندارد چون صرفاً شبیه کبودی است. اما اگر قرمزی چشم با 
درد، سوزش، تارید دید، ترشح و یا هرگونه علامت جدید دیگر همراه باشد باید به پزشک 

مراجعه کنید چون احتمال ورم ملتحمه یا چشم صورتی مطرح است.
دوبینی

اگر دوبینی تان با بستن یکی از چشم ها برطرف شود می تواند نتیجه ی یک مشکل 
نورولوژیکی باشد و باید به پزشک یا اورژانس مراجعه کنید. اگر بستن یکی از چشم ها 
مشکل دوبینی تان را برطرف نکرد احتمالًا نتیجه ی خشکی چشم یا آب مروارید است و 

باید به پزشک مراجعه کنید و نیازی به اقدام اورژانسی نیست.
افتادگی پلک

با افزایش سن، پلک ها حالت افتاده پیدا می کنند و بافت های اطراف چشم به طور 
طبیعی شل می شوند اما این یک پروسه ی تدریجی است نه ناگهانی. اگر یکی از 
پلک هایتان ناگهان افتاد باید به اورژانس مراجعه کنید چون می تواند علامت سکته 

مغزی، یک بیماری عضلانی و یا یک مشکل عصبی باشد.
بزرگ شدن یکی از مردمک ها

حتماً می دانید که وقتی محیطتان روشن است مردمک چشم ها جمع می شوند 
و وقتی نور کم است مردمک ها گشاد می شوند. مردمک های چشم همیشه، چه در 
روشنایی و چه در تاریکی، باید با هم متقارن باشند. اگر یکی از مردمک هایتان ناگهان 
بزرگ تر از آن دیگری شد باید به اورژانس مراجعه کنید چون می تواند علامت آنوریسم یا 

یک مشکل مغزی دیگر باشد.
مگس پران همراه با نورهای درخشان

مگس پران چشم چیزی است که خیلی ها تجربه می کنند و مشکل خاصی نیست 
و نتیجه ی تغییرات مرتبط با سن است؛ اما اگر ناگهان متوجه مگس های پرانی در 
چشمتان شدید که با تجربیات قبلی تان تفاوت داشتند، مخصوصاً اگر با نورهای 
درخشان یا تاری دید همراه بود، باید فوراً به پزشک مراجعه کنید زیرا ممکن است 
شبکیه چشمتان پاره شده باشد. بیشتر وقت ها پارگی شبکیه خود به خودی بوده و در 

اثر آسیب یا ضربه نیست.
جرقه در چشم

همان طور که در بالا ذکر شد دیدن جرقه نور می تواند نشانه جداشدگی یا پارگی 
شبکیه چشم باشد و اگر به سرعت درمان نشود، می تواند منجر به کوری شود. بسته به 

محل و اندازه پارگی، پزشکتان ممکن است آن را با لیزر یا فریز درمان کند.
در نهایت این که حتی اگر هرگز علائمی مانند آنچه در بالا ذکر شد را تجربه نکرده اید، 
برای مراقبت از چشمانتان بنا بر توصیه ی متخصصان تا قبل از ۴۰ سالگی برای معاینه 
به چشم پزشک مراجعه کنید و بعد از آن هم باید هر دو تا چهار سال یک بار معاینه 
چشم انجام دهید. اگر مبتلا به دیابت، فشارخون بالا، کلسترول بالا یا سایر مشکلات 
بهداشتی هستید، باید مراجعات بیشتری به چشم پزشک داشته باشید. چشم پزشک 
می تواند سلامت چشم و کیفیت بینایی تان را بررسی کند و اگر مشکلات سلامتی 

دیگری وجود داشته باشد، آن را تشخیص دهد.

شاید بینایی تان در خطر باشد

9 مشکل چشمی که نباید نادیده بگیرید
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 فرماندار اردبیل  هشدارداد

جیره بندی آب در کمین شهروندان اردبیل
 فرماندار اردبیل گفت: با به صدا در آمدن سوت کمبود و تنش آبی از سال آینده 

احتمال جیره بندی آب برای شهروندان اردبیلی وجود دارد.
جواد زنجانی روز دوشنبه در جلسه شورای حفاظت منابع آب افزود: برای جلوگیری از 
تنش آبی در این شهرستان چاره ای جز مدیریت مصرف و تامین منابع آب پایدار نیست و 
باید دستگاه های اجرایی فکر اساسی در تامین آب پایدار داشته باشند در غیر این صورت 

از سال آینده شاهد جیره بندی آب آشامیدنی در اردبیل خواهیم بود.
وی اظهارداشت: برای جلوگیری از جیره بندی آب علاوه بر تامین منابع آب پایدار 
افزایش ظرفیت تصفیه خانه و راه اندازی خط انتقال آب از منابع جدید ضروری است و 
سالانه باید ۱۰۰ هزار متر مکعب آب در مرکز استان ذخیره سازی شود تا در مصرف آب 

شهروندان مشکلی بوجود نیاید.
فرماندار اردبیل ادامه داد: تا ۲۵ سال آینده میزان جمعیت اردبیل به 9۰۰ هزار نفر 
می رسد و تامین آب شهر و روستاهای سخت تر خواهد شد و بر این اساس مدیریت 
مصرف آب در کنار اجرای طرح های اساسی برای ذخیره سازی الزامی است و اگر فکر 
اساسی در تامین آب پایدار و مدیریت مصرف  نشود همه ذخایر پشت سدها به اتمام 
خواهد رسید. زنجانی افزود: تصفیه و خط انتقال ۲۴ چاه آب در اردبیل در حال مطالعه 
است تا بعنوان سفره های زیرزمینی ذخیره شده و در زمان وقوع بحران آبی از آنها 

استفاده شود.
وی با بیان اینکه بارندگی در اردبیل کاهش یافته ، گفت: بنا به پیش بینی های سازمان 
هواشناسی بارندگی ها  در مهرماه و آبان ماه افزایش می یابد  و بمنظور جلوگیری از 

سیلاب باید بسترهای و حریم رودخانه ها آزاد سازی شود.
او اضافه کرد: برداشت بی رویه آب از سفره های زیرزمینی در دشت اردبیل نگران 
کننده بوده و ضروری است برای جلوگیری از آن اقدام های موثرتری صورت گیرد چون 
فقدان نظارت کافی در برداشت از سفره های آب زیرزمینی و نبود مدیریت مناسب در این 

زمینه باعث ایجاد وضعیت بحرانی کنونی شده است.
فرماندار اردبیل اعمال مدیریت و برنامه ریزی برای حراست و احیای دشت اردبیل را 
بهترین راهکار موجود اعلام کرد و گفت: برنامه های محیط زیست و آب بدون تاثیرگذاری 
مسائل سیاسی باید به صورت منطقه ای و استانی اعمال شود و اگر در این زمینه 
سیاست گذاری درستی شود می توان بر مشکلات فایق آمد. زنجانی با بیان اینکه 9۰ 
درصد آب استان در حوزه کشاورزی مصرف می شود، افزود: برای رفع بحران های موجود 
در بحث آب باید کار را از بخش کشاورزی شروع کرد و در این راستا با اصلاح الگوی کشت 

و شیوه های آبیاری می توان مصرف آب را در این بخش به حداقل رساند.
  

 استاندار هرمزگان  :

مجوز 2۵۸ طرح سرمایه گذاری درهرمزگان 
صادر شد

 درنشست شورای برنامه ریزی و توسعه هرمزگان مجوز ۲۵8 طرح سرمایه گذاری 
بخش کشاورزی به ارزش ۲۰ هزار میلیارد ریال صادر شد.

فریدون همتی یکشنبه شب در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه هرمزگان افزود: 
این طرح ها شامل ۱۵۲ طرح از طرح های مصوب همایش سرمایه گذاری هرمزگان که 
چند ماه قبل در بندرعباس برگزار شد و همچنین تعداد دیگری از طرح ها که متقاضیان 

آن ها را مستقیم به سازمان جهادکشاورزی هرمزگان داده  بودند می شود.
وی ادامه داد: این طرح ها در بخش های گلخانه ای، صنایع تبدیلی و تکمیلی، دام 
سبک و سنگین، پرورش دام و طیور، تکثیر و پرورش میگو، پرورش ماهی در دریا 
هستند. استاندار هرمزگان اظهار داشت: براساس سیاست گذاری انجام شده تا فاصله 
۱۰۰ کیلومتری ساحل از ظرفیت آب شیرین کن ها برای تامین آب شرب مورد استفاده 
قرار می گیرد و روان آب ها، آب های سطحی و سدها برای بخش کشاورزی، دام و شرب 

مناطق دورتر بکار گرفته شود.  
همتی تصریح کرد: این نیازمند سرمایه گذاری بزرگی بوده که بخشی از آن در سال 
جاری و سال گذشته تامین شده و وزارت نیرو با خرید تضمینی ۵۰ هزار مترمکعب آب از 

آب شیرین کن یک میلیون مترمکعبی بندرعباس موافقت کرده است.  
وی افزود: همچنین پیگیر دریافت مجوز خرید تضمینی ۱۵۰ هزار مترمکعب دیگر از 

این آب شیرین کن با استفاده از منابع مالی ملی برای استان هستیم.  
استاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: این آب برای صنایع و شهرها و روستاها مورد 
استفاده قرار خواهد گرفت که امیدواریم در سفر رییس جمهوری به هرمزگان بتوان 

موافقت لازم را کسب کرد.   
وی تحقق این برنامه را زمینه ساز تحول بزرگ برای هرمزگان خواند و افزود: این اجرای 
این سیاست موجب پایداری اقتصادی روستاها و رونق کشاورزی و دامداری می شود.  

مدیرکل آموزش و پرورش ایلام؛

 ۹۹ هزار و 4۵۹ دانش آموز ایلامی مهرماه به 
مدرسه می روند 

مدیرکل آموزش و پرورش ایلام گفت: 99 هزار و ۴۵9 دانش آموز این استان مهرماه با 
حضور در مدارس سال جدید تحصیلی را آغاز خواهند کرد.

اسفندیار رستم زاد افزود: این تعداد دانش آموز در مدارس دولتی و غیر دولتی و در 
مقاطع مختلف از ابتدای مهرماه وارد مدارس خواهند شد.

وی با ذکر اینکه بیش از نیمی از جمعیت دانش آموزی این استان مربوط به مقطع 
ابتدایی است، ادامه داد: از مجموع دانش آموزان این استان  ۵۴ هزار و 79۱ نفر در 

مدارس ابتدایی دولتی و غیر دولتی تحصیل خواهند کرد.
و  اول دولتی  آموزان مقطع متوسطه  تعداد دانش  ایلام  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
غیردولتی استان را ۲۴ هزار و ۶۰9 نفر عنوان کرد و یادآور شد: دانش آموزان مقطع 
متوسطه رشته های علوم تجربی، انسانی و ریاضی نیز به تعداد  ۱۵ هزار و ۱۲۳ دانش آموز 
هستند. رستم زاد همچنین تعداد دانش آموزان رشته های فنی و حرفه ای در بخش 
دولتی و غیردولتی را ۲ هزار و ۴۰۱ دانش آموز و رشته کار و دانش را نیز ۲ هزار و ۵۳۵  

نفر برشمرد.
به گفته وی، این افراد در یک هزار و ۳۰۰ واحد آموزشی اول مهرماه سال تحصیلی 
جدید خود را آغاز خواهند کرد. وی از برنامه ریزی برای ساماندهی معلمان و تجهیز 
فضاهای آموزشی برای پذیرش دانش آموزان در سال تحصیلی 98-99 خبر داد و گفت: 

در این زمینه از تمام ظرفیت ها استفاده شده است.

رییس مجمع نمایندگان مازندران:
طرح انتقال آب خزر نیازمند ورود دانشگاه ها است

 رئیس مجمع نمایندگان مازندران در مجلس شورای اسلامی با اعلام این که انتقال 
آب دریای خزر تکرار تجربه های شکست خورده از جمله تکرار سرنوشت دریاچه ارومیه 
است، گفت: این طرح با وجود کارهای پژوهشی متعدد، باز هم نیازمند ورود جدی 

دانشگاه ها است تا به صورت همه جانبه و با نگاه کاملا علمی موضوع را بررسی کنند.
ولی الله نانواکناری روز دوشنبه در نشست وزیر علوم ، تحقیقات و فناوری با استادان، 
اعضای هیات علمی و پژوهشگران دانشگاه مازندران در بابلسر افزود: دانشگاه مازندران 
و دیگر دانشگاه های استان تاکنون عملکرد قابل دفاعی در انجام کار علمی پیرامون 

انتقال آب خزر انجام داده اند و لازم است استمرار یابد.
وی توضیح داد: تاکنون دو هزار صفحه کار پژوهشی از سوی دانشگاههای مازندران 
در باره تبعات و اثرات اجرای طرح انتقال آب دریای خزر انجام شده است و نتایج این 

پژوهش ها تاکنون برای مردم استان و پژوهشگران نگران کننده بوده است. 
نماینده مردم فریدونکنار و بابلسر در مجلس شورای اسلامی از وزیر علوم خواست تا با 
تشویق دانشگاهها برای ورود به این موضوع ملی گسترده، زمینه را برای انجام کارهای 

پژوهشی بیشتر افزایش دهد. 
نانواکناری گفت: امروز تجربه شکست خورده دریاچه ارومیه پیش روی ماست و علتش 
هم عدم انجام کار پژوهشی بوده است. این بی توجهی تاکنون میلیاردها تومان هزینه بر 
دوش دولت و کشور گذاشته است. لازم است هم دولت و هم دیگر ارکان نظام با توجه به 
وجود چنین تجربه هایی، از تکرار اجرای طرح های مشابه و خسارتبار جلوگیری کنند. 

  
مدیرکل کمیته امداد امام )ره( لرستان خبرداد

 جمع آوری ۱۵ میلیارد تومان زکات در لرستان
 مدیرکل کمیته امداد امام )ره( لرستان گفت: از ابتدای سال 98 تاکنون ۱۵ میلیاردو 

۵۰۰ میلیون تومان زکات در این استان جمع آوری  شده است.
جاسم محمدی فارسانی روز دوشنبه در جمع خبرنگاران با بیان اینکه  برنامه جمع 
آوری زکات در سال جاری در این استان تحقق 98 درصدی داشته است، بیان کرد: 
شورای زکات در روستاها و شهرستان های استان به عنوان متولی جمع آوری و هزینه کرد 
زکات زیر نظر کمیته امداد تشکیل شده است که هدف آن توسعه و ترویج سنت حسنه 

پرداخت زکات واجب و زکات مستحبی می باشد.
وی اظهار داشت: از مجموع دو هزار و 8۶۱ روستا در استان لرستان ، یک هزار 8۱7 
روستا شرایط پرداخت زکات را دارند. مدیرکل کمیته امداد لرستان به همکاری سه هزار 
و ۳۰۰ عامل افتخاری زکات در لرستان اشاره کرد و گفت: از این تعداد ۳7۰ مبلغ 
روحانی به صورت مقطعی و افتخاری در بحث ترویج احیاء فرهنگ زکات مشارکت دارند 
و مابقی در رده های روستا عامل زکات می باشند. وی هزینه کرد زکات را در۲ سرفصل 
امور محرومین و پروژه های عمرانی عام المنفعه ذکر کرد و افزود: اولویت اول توزیع زکات 
کمک به محرومین درزمینه تهیه جهیزیه، درمان، مسکن، معیشت و کمک های موردی 
هست و در سرفصل پروژه های عمرانی احداث، بازسازی، تعمیر و تجهیز مساجد، خانه 

عالم، غسالخانه، حسینیه و سایر پروژه ها با تصویب شورای زکات هزینه می شود.

اجتماعی

رئیس مرکز بهداشت استان قم:

وضعیت بهداشتی ۹۰ درصد استخرهای قم 
مطلوب است

 رئیس مرکز بهداشت  استان قم گفت: درحال حاضر حدود 9۰ درصد استخرهای قم از 
نظر وضعیت بهداشت آب و محیط، دارای شرایط مطلوب است.

حسن ایزانلو افزود: در مواردی که استخرها دارای نقص باشد، تذکرات لازم داده و رفع 
نقص آن ها پیگیری می شود.

وی اضافه کرد: در سطح استان قم ۳۱ استخر وجود دارد که به طور مرتب توسط بازرسان 
بهداشت کنترل و نظارت می شود که این نظارت ها بخصوص در فصل تابستان به علت 

تعداد بالای متقاضی و احتمال افزایش آلودگی بیشتر می باشد.
به گفته وی، این نظارت ها شامل کنترل مسائل بهداشتی و بهسازی از جمله کلرسنجی 
آب، نظارت بر سرویس های بهداشتی، رعایت بهداشت فردی کارکنان، نظارت بر بوفه ها، 
کنترل کیفیت میکروبی و شیمیایی آب، کدورت آب، میزان املاح، PH آب، دمای آب و 

نحوه گندزدایی است.
ایزانلو بیان کرد: پایش های انجام شده از استخرهای شنا حاکی از آن است که مجموعه 
های آبی و استخرهای شنا محل مناسبی برای انتقال بیماری های عفونی و پوستی 
می باشند.، لذا نظارت های بهداشتی بر کیفیت میکروبی و شیمیایی آب در آنها از اهمیت 

بسزایی برخوردار است.
وی تصریح کرد: پذیرش بیش از حد ظرفیت این مشکل را تشدید میکند که باید در این 

خصوص مداخلات لازم از طرف دستگاه های نظارتی صورت گیرد.
وی ادامه داد: عمده مشکل استخرهای قم مربوط به تاسیسات لوله کشی، تصفیه 
و گندزدایی می باشد و ضروری است با نظارت و پیگیری سازمان های ذیربط مشکلات 
آن ها حل و فصل شود. رئیس مرکز بهداشت قم گفت: رعایت نکردن نکات بهداشتی 
استخر از سوی مردم مانند استفاده از مواد آرایشی در هنگام استفاده از استخر، خوردن 
و آشامیدن بخصوص در سانس های طولانی، عدم اجابت مزاج قبل از شنا، جدا نبودن 
استخر کودکان و عدم رعایت بهداشت فردی و  استحمام قبل از ورود به استخر و بعد از شنا 

می تواند مشکلات استخر را افزایش دهد.
وی به شناگران توصیه کرد: قبل از ورود به استخر، بدن خود را با آب گرم و صابون بشویند، 
همچنین بعد از استفاده از آب استخر همین عمل را انجام دهند تا از آلودگی های احتمالی 

پیشگیری به عمل آید.
وی افزود: قبل از ورود به استخر، حتما پاهای خود را در حوضچه ضد عفونی به مدت یک 

دقیقه قرار دهند، قبل از ورود به استخر، باید مثانه خود را تخلیه کنند.
ایزانلو اضافه کرد:  در صورت استفاده از توالت در محوطه استخر شنا، شناگر باید قبل 
از ورود به استخر، بدن خود را با آب و صابون بشوید و از حوضچه ضد عفونی کننده )کلر( 
عبور کند. وی با بیان این که شناگر از ورود به استخری که نجات غریق در محوطه نیست، 
خودداری کند، خاطرنشان کرد: شناگران از بردن مواد غذایی، ظروف مختلف به ویژه 

شیشه به محوطه استخر خودداری و از وسایل اختصاصی شنا استفاده کنند.
ایزانلو افزود: هنگام شنا کردن خلط گلوی خود را به آب استخر وارد نکنید و هنگام ابتلا به 

بیماری توام با خلط عفونی، ترجیحا به شنا نپردازید.
وی ادامه داد: اگر بیماری پوستی از قبیل بیماری های قارچی قابل سرایت دارید، به 

هیچ عنوان به استخر عمومی مراجعه نکنید.
وی با اشاره به این که شناگران باید بعد از استخر نیز بدن خود را شستشو دهند، گفت: 
پیش از ورود به محیط استخر و داخل شدن به آب، آرایش صورت باید پاک شود، زیرا حل 
شدن مواد مختلف آرایشی در آب استخر و آلوده شدن آن،  می تواند زمینه ابتلا به انواع 
ناراحتی ها و حساسیت های پوستی را برای افرادی که در آن آب شنا می کنند، ایجاد نماید.

  
یک مقام مسئول دراداره کل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد

توقف 24 عملیات ساختمانی به دلیل تخلف درقم 
 رییس اداره توسعه مهندسی و نظارت بر مقررات ملی و کیفیت ساختمان اداره کل راه و 
شهرسازی قم گفت: از ابتدای سالجاری تاکنون ۲۴ مورد دستور توقف عملیات ساختمانی 
به دلیل تخلف صادر و پرونده ۳۵ تن از اعضای نظام مهندسی ساختمان برای بررسی 

تخلفات به شورای انتظامی نظام مهندسی استان ارجاع شده است.
 اسماعیل اسدی اظهار داشت: این اقدام در راستای اعمال نظارت بر اجرای مقررات 
ملی ساختمان در استان صورت گرفته و کارشناسان مربوطه  در مدت مذکور ۲۵7 پروژه  با 

متراژ ۱98 هزار مترمربع را مورد بازرسی قرار دادند. 
وی افزود: این نظارت و بازرسی ها،کاهش قابل ملاحظه تخلفات ساختمانی را در پی 
داشته است. وی ادامه داد: اقدامات گسترده ای در بازنگری و اصلاح در نحوه ارائه خدمات 
مهندسی ساختمان با هدف ارتقای کیفیت و در راستای رعایت مقررات ملی ساختمان 
و ضوابط شهرسازی و معماری در ساخت و سازهای استان از ابتدای سالجاری تاکنون 
صورت پذیرفته است. وی افزود: از ابتدای سالجاری تاکنون همچنین مجوز فعالیت در 
قالب صدور پروانه اشتغال بکار درحرفه های مرتبط با ساختمان شامل اشخاص حقیقی 
در رده های مهندسی، کاردانی و معماران تجربی، شرکت های طراح، ناظر ویا مجری 
حقوقی ،شرکت های آزمایشگاه ساختمانی) ژئوتکنیک،بتن و جوش(، سازندگان مسکن 
و ساختمان و انبوه سازان )حقیقی و حقوقی( به تعداد 87۰ پروانه اشتغال بکار شخص 

حقیقی و هشت پروانه اشتغال بکار شرکت حقوقی صادر شده است.
رئیس اداره توسعه مهندسی و نظارت بر مقررات ملی و کیفیت ساختمان اداره کل راه 
و شهرسازی استان قم با بیان این که عملکرد مراجع صدور پروانه ساختمان ، مهندسان 
و شرکت های حقوقی شاغل در بخش طراحی، نظارت و اجرای ساختمان و همچنین 
آزمایشگاه های مرتبط مورد بررسی و پایش مداوم قرار می گیرد، توضیح داد: در هر مرحله 
از بررسی این مراکز و شرکت ها، در صورت محرز شدن تخلفات، طبق قانون دستور توقف 

پروژه به مرجع صدور پروانه داده می شود.
در حال حاضر پنج هزار و 9۰ مهندس در رشته های مختلف از جمله عمران، مکانیک، 

راه و شهرسازی، نقشه برداری و ترافیک دراین استان به ارائه خدمت مشغول می باشند.

مدیرعامل سازمان انتقال خون استان قم؛

اهدای خون در قم از میانگین کشوری
 بالاتر است

مدیرعامل سازمان انتقال خون استان قم گفت: مراکز درمانی قم سالانه نیاز به ۵۲ هزار 
واحد خونی و فراورده های آن دارد که تمام این نیاز در استان تامین می شود.

مرتضی نوریان با بیان اینکه درهر ۱۰ دقیقه یک واحد خون در مراکز درمانی توزیع 
میشود، افزود: از هر واحد خون اهدایی فراورده های گوناگونی همچون پلاکت، پلاسما، 
گلبول قرمز، گلبول سفید و کرایوپرو تهیه و تولید و این فراورده ها درمرکزهای درمانی و 

بالینی بر مبنای نیاز بیماران توزیع می گردد.
وی ادامه داد: از ابتدای سال جاری تا پایان مردادماه، میزان اهدای خون در قم حدود 
یک درصد رشد و تعداد مراجعه کنندگان سه درصد کاهش داشته است که کاهش مراجعین 
هشداردهنده است و باید در این زمینه برنامه ریزی جدی در حوزه فرهنگ سازی انجام 
شود. مدیرعامل سازمان انتقال خون قم،  با تاکید بر ضرورت اطلاع رسانی و فرهنگ سازی 
برای اهدای خون گفت: درمجموع این استان ازنظر تامین نیاز مراکز درمانی به خون و 
فرآورده های آن مشکلی ندارد ولی با توجه به اینکه هر فرآورده زمان نگهداشت محدودی 

دارد،  نیازمند اهدای مستمر خون در این زمینه هستیم.
نوریان با تاکید بر اینکه خون هیچ گونه جایگزین مصنوعی ندارد، ادامه داد: میزان 
نگهداشت گلبول قرمز متراکم یک ماه، پلاکت فرزیس بین سه تا پنج روز و پلاسما که در 
تولید دارو برای بیماری های خاص بسیار مهم است در دمای منفی ۴۰ درجه تا ۲ سال قابل 
نگهداری است به همین دلیل استمرار در اهدای خون ضروری است. مدیرکل انتقال خون 
قم گفت: میزان شاخص اهدای خون در استان قم ۳۰ تَن به ازای هر یک هزار تن است که 
این رقم در کشور ۲7 تن به ازای هر یک هزار تن می باشد و قم جزو استان هایی است که در 
این زمینه از میانگین کشوری بالاتر قرار دارد. وی گفت: اهدای خون در استان از میانگین 

کشوری بالاتر و نزدیک به شهرهای توسعه یافته در اهدای خون است.

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان قم خبرداد
برپایی نمایشگاه پاییزه ویژه ایام بازگشایی مدارس 

 معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: نمایشگاه 
پاییزه ویژه ایام بازگشایی مدارس از ۲۵ شهریور در محل نمایشگاه های دایمی استان آغاز 

به کار کرده و تا پایان ماه دایر است.
امیرحسین پروان بیان کرد: نمایشگاه پاییزه طبق دستورالعمل ابلاغی وزارت صمت در 
آستانه فرارسیدن سال تحصیلی ترتیب یافته و شهروندان می توانند برای خرید مایحتاج 

خود باقیمت مناسب به این نمایشگاه مراجعه کنند.
وی با اشاره به این که در نمایشگاه پاییزه اقلام موردنیاز شهروندان با محوریت لوازم التحریر 
و کیف و کفش عرضه خواهد شد، بیان کرد:  این نمایشگاه باهدف حمایت از حقوق 

مصرف کنندگان تشکیل شده و مصوبه کارگروه تنظیم بازار استان را هم دارد.
وی ادامه داد: قیمت اجناس ارائه شده در این نمایشگاه حداقل ۱۰ تا ۱۵ درصد ارزان تر 
از بازار خواهد بود و به دلیل حضور غرفه های متعدد و متنوع در آن، شهروندان گرامی 

می توانند کالاهای موردنیاز خود را به صورت یکجا خریداری نمایند.
پروان گفت:  به منظور حمایت از کالای ایرانی و تحقق شعار رونق تولید،  تلاش شده است 

تا اکثر کالاهای ارائه شده در این نمایشگاه محصول داخلی و باکیفیت مناسب باشد.
وی بیان کرد:   شهروندان می توانند در صورت مشاهده هرگونه تخلف در عرضه محصولات 
این نمایشگاه،  موضوع را به سامانه ۱۲۴ گزارش کنند تا مساله توسط بازرسان سازمان 

صنعت و سایر نهادهای نظارتی موردبررسی قرار گیرد.
وی ادامه داد: برگزاری نمایشگاه های فصلی اقدام مناسبی برای عرضه محصولات 
باقیمت مناسب است و سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان به منظور حمایت از حقوق 

مصرف کنندگان این راهبرد را دنبال می کند.

نخستین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده  اتهامات شبنم نعمت زاده  روز گذشته 
برگزارشد.

رئیس شعبه سوم ویژه رسیدگی به جرایم اخلال گران و مفسدان اقتصادی  در این 
جلسه گفت: شبنم نعمت زاده دختر وزیر اسبق صنعت، معدن و تجارت به مشارکت در 

اخلال عمده به مبلغ ۱8۵ میلیارد و ۱۴ میلیون و 8۳7 هزار تومان متهم است.
سید اسدالله مسعودی مقام اظهار داشت: شبنم نعمت زاده، احمدرضا لشگری پور و 
شرکت توسعه دارویی رسا به اتهام اخلال در نظام اقتصادی از باب اخلال در نظام تولید 

و قاچاق دارو متهم است.
وی از نماینده دادستان تهران خواست تا کیفرخواست مربوطه را قرائت کند.

نیازآبادی گفت: متهم ردیف اول شبنم نعمت زاده به اتهام مشارکت در اخلال عمده 
به مبلغ ۱8۵ میلیارد و ۱۴ میلیون و 8۳7 هزار تومان از طریق اخلال در توزیع مایحتاج 
عمومی )دارو( از طریق تخلف از تعهدات مربوطه با علم به موثر بودن، مشارکت در 
تحصیل مال از طریق نامشروع به مبلغ ۱8۵ میلیارد و ۱۴ میلیون و 8۳7 هزار تومان 
از طریق استفاده از امتیازات تفویض شده، مشارکت در اخلال در نظام توزیع دارویی 
کشور، فعالیت غیرمجاز در شبکه دارویی استان البرز بدون مجوز وزارت بهداشت و 

نگهداری غیرمجاز دارو بدون تشریفات قانونی متهم است.
وی اتهامات احمدرضا لشگری پور و شرکت توسعه دارویی رسا را مشارکت در اخلال 
عمده به میزان ۱8۵ میلیارد و ۱۴ میلیون و 8۳7 هزار تومان، مشارکت در تحصیل مال 

از طریق نامشروع و مشارکت در اخلال در نظام توزیع دارویی کشور اعلام کرد.
نماینده دادستان در ادامه جلسه دادگاه گفت: فعالیت های متهمان ضربه سنگینی 
به حوزه منابع عمومی در بخش دارو وارد کرده، همچنین موجب عدم تولید داخلی دارو 

و کمبود دارو به عنوان نیاز اساسی مردم شده است.
وی افزود: متهمان از سال 9۲ اقدام به خرید انبوه دارو کرده اند و بدهکاری های 
ایشان غیر از خسارات وارده است. در این میان چک های متهمان برگشت خورده و به 

بهانه های مختلف سعی داشته اند به فعالیت های خود ادامه دهند.
نیازآبادی گفت: شرکت های داروسازی ازجمله جابربن حیان، شرکت دارو پخش، 
شرکت پارس دارو، شرکت کاسپین، شرکت لابراتوارهای رازک، شرکت فارابی و برخی 
دیگر از شرکت های وابسته به هلدینگ شستا به دلیل تضییع و تصرف در اموال و 
تحصیل مال از طریق نامشروع از شبنم نعمت زاده، علیرضا لشگری پور و شرکت توسعه 

دارویی رسا هر یک شکایت های جداگانه ای مطرح کردند.
این مقام قضایی تصریح کرد: همچنین شرکت استراژن دارو، شرکت شفاطب پرتو 
دارو، شرکت ایران سرنگ، شرکت البرز دارو، شرکت فارماشیمی و شرکت داروسازی 

ریحانه اصفهان هم از دیگر شاکیان هستند.
به  از سهام شرکت سهامی خاص دارویی رسا متعلق  وی اضافه کرد: 9۰ درصد 

دختران نعمت زاده است و ۴۰ درصد از سهام آن را خانم شبنم نعمت زاده دارد.
نماینده دادستان گفت: اگر شرکت رسا در فرایند عادی دارو فعالیت می کرد، باید 
فاکتورها و وجوه فاکتورها و مستندات فعالیت تجاری خود را ارائه می کرد اما به رغم 
توقیف هایی که صورت گرفته، مطالبات هنوز تامین نشده و این نشان از عدم یک کار 

تجاری سالم است.
وی اظهار داشت: ۱۰۰ میلیارد تومان از بدهی ها مربوط به شستا است و ۲۰۰ فقره 
چک بلامحل صادر شده است که وزارت اطلاعات در تاریخ ۲۳ اسفند 9۶، مراتب را به 
رئیس جمهوری اعلام کردند و رئیس جمهوری در پاسخ پی نوشت کرد با پیگیری وزارت 

اطلاعات حقوق مردم تامین شود.
متهم ۲۰۰ میلیارد تومان بدهی را قبول دارد

نماینده دادستان تهران گفت: شبنم نعمت زاده در شهریور 97 به شعبه بازپرسی اعزام 
شد و در آنجا گفت که شرکت توسعه دارویی رسا را در سال 8۳ به ثبت رسانده و به عنوان 
رئیس هیئت مدیره فعالیت می کرده و لشگری پور نیز مدیرعامل بوده اما فردی به نام 
رضا سقایی را که اطلاعات دارویی خوبی دارد، نمی شناسد. وی افزود: متهم گفته 
که مشکل اصلی در شرکت توسعه دارویی رسا یک بدهی میان شرکت ها بوده است و 

۲۰۰ میلیارد تومان را باید جبران کند که باعث ضرر شرکت نیز لشگری پور بوده است.
به گفته نماینده دادستان نعمت زاده خود را مبرا از تخلفات دانسته و گفته که همه 

مسئولیت ها به عهده لشگری پور است و بدهی ۲۰۰ میلیارد تومانی را قبول دارد.
نعمت زاده دست راست پدرش در شرکت ها بوده

نماینده دادستان گفت: متهم اعلام کرده که دست راست پدرش در شرکت ها بوده 
و درباره ویلای لواسان نیز گفته است که زمین آن را با پنج میلیارد تومان وام خریداری 
کرده و ۲ میلیارد تومان نیز وام گرفته تا بنای آن را بسازد و اکنون این ملک بیش از ۳۰ 

میلیارد تومان ارزش دارد.
نماینده دادستان افزود: متهم از عباس حیدرزاده فعال حوزه دارویی به عنوان مشاور 
لشگری پور یاد کرده و در بازرسی های صورت گرفته در کرج پنج میلیارد تومان داروهای 
تاریخ گذشته و بدون مجوز کشف شده و دادسرای کرج پرونده را برای رسیدگی به تهران 

فرستاده است.
متهم در حوزه پخش دارو تخصصی ندارد

وی افزود: نعمت زاده در ۲۵ شهریور سال 97 از زندان به شعبه بازپرسی احضار می 
شود تا توضیحاتی ارائه دهد و در آنجا می گوید که به جهت عدم تخصص در پخش دارو 

به لشگری پور اعتماد کرده است.
متهم ۱۸ میلیارد تومان تسهیلات گرفته است

وی افزود: نعمت زاده درباره دریافت تسهیلات بانکی برای شرکت توسعه دارویی رسا 
گفته است که چهار میلیارد تومان از بانک ملت، چهار میلیارد تومان از بانک شهر و در 
مورد دیگر چهار و نیم میلیارد تومان از بانک ملت و ۶ میلیارد تومان از بانک سینا وام 

گرفته است.
متهم به نمایندگی پدرش در شرکت ها حضور داشت

نماینده دادستان گفت: متهم در مورد شرکت های محمدرضا نعمت زاده گفته است 
که به نمایندگی از پدرش در شرکت توسعه تجارت نعمت حضور داشته و در فعالیت های 

مالی شرکت پترو تجارت هرمزان نیز کمک می کرده است.

وی افزود در شهریور سال 97 ردیابی حساب های مالی شرکت های دارویی رسا، رسا 
فارمر و شبنم انجام شد که در مجموع ۵۰۰ حساب شناسایی شده و گزارش کامل آن 

ارسال خواهد شد.
وی افزود: متهم اعلام کرده که از اواخر سال 9۵ در جریان تخلفات و فروش دارو در 
شرکت توسعه دارویی رسا قرار گرفته ولی به لشگری پور اعتماد کرده است. بنابراین همه 

چک ها را تحت نظارت داشته و خودش امضا می کرده است.
نماینده دادستان گفت: نعمت زاده در پاسخ به این سوال که با وجود بدهی شرکت رسا 
چرا به فعالیت شرکت ادامه داده، گفته که قصد داشته است بدهی خود را از طریق اقلام 

دارویی که دولتی هستند، رفع کند.
وی افزود: از عباس حیدرزاده تحقیق شد که برخلاف اظهارات نعمت زاده گفته که 
حضور شبنم نعمت زاده بسیار پررنگ و سخت کوشانه بوده به گونه ای که از صبح تا شب 
در شرکت حضور داشته است. البته حیدرزاده مشکلات این شرکت را تعدد زیرمجموعه 
رسا، تامین دیگر هزینه ها مانند آزمایشگاه رسا، بالا بودن هزینه ها و ریخت و پاش ها 

دانسته است.
۱۶۴ میلیارد تومان تخفیف به داروخانه ها داده شد

نماینده دادستان گفت: با توجه به تخفیفاتی که به داروخانه ها داده شده، لشگری 
پور گفته که با اطلاع خانم دکتر )نعمت زاده( بوده و مجوز لازم را داشته است.

وی توضیحاتی درباره برداشت های نامتعارف نعمت زاده داد و افزود: در شهریور 97 
گزارش فروش جوایز دریافتی ارسال شد که تا ۴8 درصد قیمت تخفیف در سال های 

9۳ تا 9۶ صورت گرفته که بیش از ۱۶۴ میلیارد تومان بوده است.
نماینده دادستان همچنین گفت: از شبنم نعمت زاده ۲۲ فقره حساب شخصی 
شناسایی شده که گردش مالی آن ۱۲۲ میلیارد تومان در قالب ۱۳ هزار تراکنش طی 

سال های 88 تا 97 بوده است.
وی همچنین از شناسایی ۱۴ فقره حساب شخصی لشگری پور به میزان ۳۶ میلیارد 
تومان و یک حساب مشترک با گردش مالی ۱۶ میلیارد تومان از سال 88 تا 97 خبر داد 
و افزود: شرکت رسا ۱8 فقره حساب داشته که ۵7۵ میلیارد تومان گردش مالی داشته و 

۴۶ درصد آن مربوط به بانک ملت سال های 9۳ تا 97 بوده است.
نماینده دادستان تهران توضیحاتی درباره جلسات مواجهه شاکیان با متهم داد و 
گفت: نمایندگان شرکت های جابر  و اسوه مواجهه حضوری با شبنم داشتند که نعمت 
زاده ۱8 میلیارد تومان بدهی را پذیرفته و گفته که مدیرعامل باید به عنوان خیانت در 

امانت پاسخگوی آن باشد.
وی افزود: همچنین در مواجهه حضوری دیگر نعمت زاده به وی اعلام کرده که بدهی 
شرکت تامین دارو به مبلغ 87 میلیارد تومان را پذیرفته و گفته که یک بدهی تجاری است 
و اخلال در نظام اداری کشور ایجاد نشده ولی مشکلات مالی در شرکت های دارویی 

به وجود آورده است.
معاملات ربوی با پوشش قرارداد

نماینده دادستان همچنین گفت، در مواجهه حضوری شبنم با یکی از شکات به نام 
زرگر، نعمت زاده گفت که بدهی به صورت ربا در اختیار ما قرار گرفته و من به دلیل 
اضطرار مالی مجبور شدم این کار را انجام دهم و در واقع قراردادها پوششی برای 

معاملات ربوی بوده است.
به گفته نیازآبادی وی در مواجهه با شرکت استراتوس ژن گفته که چهار میلیارد تومان 
بدهی را قبول دارد که دلیل آن نیز سوءمدیریت و خیانت لشگری پور بوده و اعلام کرده 

است که عمده تعهدات را به عنوان سهامدار می پذیرد.
شبنم نعمت زاده: کار آفرین بودم و بدهی دارم

پس از قرائت کیفرخواست، قاضی مسعودی مقام خطاب به شبنم نعمت زاده گفت 
در جایگاه دفاع بایستد.

مسعودی مقام سپس اتهامات وی را قرائت کرد و پرسید اتهامات انتسابی را قبول 
دارد؟ که متهم پاسخ نداد. قاضی دوباره سوال کرد که آیا اتهامات انتسابی را قبول دارد یا 
خیر؟ شبنم نعمت زاده در نهایت گفت: همه اتهام ها را خیر و بخشی از آنها را قبول دارم. 
وی با تشکر از نماینده دادستان که در سه ساعت کیفرخواست را قرائت کرد، افزود: 
کیفرخواست را دریافت نکرده ام که قاضی در پاسخ به وی گفت: ابلاغ کیفرخواست 
تحویل داده شده است. متهم ادامه داد: در مورد بسیاری از مطالب عنوان شده مدارک 
وجود دارد. شبنم نعمت زاده افزود: به بسیاری از موارد دسترسی ندارم و وکیلم آن را در 
اختیار شما می گذارد. قاضی مسعودی مقام گفت: بیم فرار و مخفی شدن شما بود و 
سندی که گذاشته بودید از طرف فردی بنام امیر بارانی متولد ۱۳7۳ بود که در دادگاه 
حاضر نشد و ۲۰ میلیارد تومان سند ارایه کرده و اساسا این اقا از کجا توانسته است این 
سند را بیاورد و تضمین های پدر شما)ضمانت نامه بانکی( رو به پایان بود و به همین 

دلیل قرار بازداشت موقت برای شما صادر شد و ردیابی ها صورت می گیرد.
متهم ادامه داد: ۴9 سالم هست و ۲۰ سال است که وارد کار شده ام. در طول این 
۲۰ سال یک بار تخلفی از ما در زمینه دارو سر نزده و به دلیل اینکه یکی از شرکت ها در 
پخش دارو بود و من وارد نبودم این اتفاق افتاد و من کارم واردات بود و در جریان تولید 
بودم و ازمایشگاه بخشی از ان بود. من و اقای حیدرزاده بخش تولیدی را راه اندازی 

کردیم و سعی داشتیم مشکلات را حل کنیم.
وی افزود: من فارغ التحصیل سال 7۵ دانشکده شهید بهشتی هستم و تا سال 8۰ 
بیکار بودم. پدرم وزیر بود ولی ۵ سال بیکار بودم. کار هنری و داروسازی می کردم. از 
طریق یکی از دوستانم در سال 79 تا 8۰ مشغول شدم و داروخانه ای را راه اندازی 
کردم و عصرها ویزیت مطب به مطب و کوچه به کوچه می رفتم با وجود اینکه پدرم وزیر 
بود. فعالیتم نه به واسطه رانت بوده و نه چیزی. از صفر شروع کردم این اتفاق بخشی از 

امتحان یا چیزی است که رخ داده است.
وی افزود: حدود ۱۰ سال فعالیت داشتم و کارافرین هستم و تصمیم گرفتم کار 
شخصی را شروع کنم  و شرکت کوچکی را در سال 88 راه اندازی کردم و یک سال شروع 
کردم و مجوز گرفتم و هدفم چیز دیگری بود. نه ارز دولتی گرفتم ونه چیزی. در مزایده 
شرکت می کردم و برنده می شدم.. دومین جلسه دادگاه  رسیدگی به اتهامات شبنم 

نعمت زاده روز ۳۱ شهریور برگزار خواهد شد.

شبنم نعمت زاده: کار آفرین بودم و بدهی دارم

 جزییات اولین جلسه رسیدگی به اتهامات شبنم نعمت زاده 

معاون اجتماعی پلیس فتا ناجا ضمن اشاره به نزدیک 
شدن ایام اربعین حسینی )ع( از شهروندانی که تصمیم 
به عزیمت به کربلا را دارند، درخواست کرد که هشدارها و 
توصیه های سایبری را جدی بگیرند و در دام کلاهبرداری 

برخی تورهای مسافری و زیارتی نیفتند.
سرهنگ رامین پاشایی با اعلام این مطب افزود: با توجه 
به قرار گرفتن در ماه محرم الحرام و نزدیک شدن به ایام 
اربعین حسینی )ع( و ماه صفر و همچنین آداب و رسوم 
مذهبی ویژه این ایام مبنی بر افزایش سفرهای زیارتی به 
عتبات عالیات، فرصت برای کلاهبرداران نیز فراهم است.
وی ادامه داد: افراد مجرم و کلاهبردار با سوءاستفاده 

از وقایع جاری و با درج تبلیغات دروغین در سایت های 
مختلف مبنی بر اعزام متقاضیان و سفر به اماکن مذهبی 
و  رفاهی  پکیج های  ارائه  با  و  عالیات  عتبات  متبرکه  و 
خدماتی دروغین و ... نسبت به فریب متقاضیان اقدام 
می کنند و پس از دریافت هرگونه مبالغ تحت عنوان بیعانه 
و یا تسویه صورت حساب قبل از اعزام به سفر، پاسخگوی 

تعهدات خود نخواهند بود.
معاون اجتماعی پلیس فتا افزود: پلیس فتا بر اساس 
ضمن  یومیه،  رصدهای  در  خود  ذاتی  های  ماموریت 
شناسایی تعدادی از این سایت ها با تبلیغات دورغین در 
فضای مجازی برابر مقررات نسبت به  معرفی مجرمان به 

مرجع قضائی اقدام کرده است.
تمامی خدمات  زائران  کرد:  توصیه  پاشایی  سرهنگ 
مسافرتی خود را صرفاً از آژانس های معتبر و دارای مجوز 
تهیه کنند و هرگز فریب تبلیغات دروغین و بی پایه و اساس 

افراد سودجو و کلاهبردار را نخورند.
مشاهده  صورت  در  هموطنان  داشت:  اظهار  وی 
خدمات  دریافت  به  نیاز  یا  و  مشکوک  موارد  گزارش  و 
مشاوره ای می توانند با مراجعه به سایت رسمی پلیس 
فتا به نشانی www.cyberpolice.ir از خدمات متنوع و 
آموزشی سایت مذکور بهره مند شده و سایر مشکلات را 

با ما درمیان بگذارند.

معاون اجتماعی پلیس فتا هشدارداد
مراقب کلاهبرداری برخی تورهای مسافرتی و زیارتی باشید

 رئیس پلیس راهور نیروی انتظامی اعلام کرد: خرید و فروش خودروهای وکالتی ممنوع 
است و مردم با خرید و فروش خودرو به صورت وکالتی خودشان را گرفتار می کنند.

سردار سیدکمال هادیان فر افزود: در سامانه مرتبط به خرید و فروش خودرو، نام صاحب 
خودرویی که برای ما محرز شده مورد تایید است و تنها همین فرد را می شناسیم.

وی ادامه داد: وقتی خودرویی وکالتی فروخته می شود در واقع این اجازه را می دهد تا 
پلاک خودرو در اختیار خریدار قرار گیرد در حالی که حق توکیل را نمی بندد.

وکالت در توکیل به معنی است که شخصی که در اجرای امری از سوی موکل وکالت دارد 
این نمایندگی و نیابت را به شخص دیگری واگذار کند.

سردار هادیان فر اضافه کرد:  اخیرا در مرکز ۱97 نیروی انتظامی فردی مراجعه کرده بود 
که خودرویی را از فردی خریداری کرده بود که در کار قاچاق بوده و مجرم به شمار می آمد.

وی ادامه داد: خریدار خودرو  بعد از خرید خودرو متوجه شد که بیش از ۲۶ میلیون تومان 
برایش جریمه آمده است و علاوه بر این، سه شکایت دیگر از مالک اصلی این خودرو شده 
بود، اما خریدار گرفتار شده و هر چه بگوید گه نقشی در این زمینه نداشته، قانون نمی 

پذیرد.
رئیس پلیس راهور تاکید کرد: به شهروندان توصیه می شود به هیچ عنوان به صورت 
وکالتی خودرویی را خرید و فروش نکنند چرا که شرایط نقل و انتقال خودرو به گونه ای 
ساماندهی شده که سریعا انجام می شود. هادیان فر افزود: طی بازدیدی که از مراکز شماره 
گذاری داشته ام، در مدت ۵۰ دقیقه، خودرو به خریدار منتقل می شود و هیچ ضرورتی 
وجود ندارد که هزینه وکالت یا هزینه اضافه پرداخت شود و به راحتی نقل و انتقال خودرو 

انجام شده و در روند قانونی قرار گرفته است.

رئیس پلیس راهور:

خرید و فروش خودروی وکالتی ممنوع است
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رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان لوازم خانگی مطرح کرد

پیش بینی کاهش قیمت لوازم خانگی

رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان لوازم خانگی ایران معتقد است با افزایش تولید 
لوازم خانگی در ماه های آینده به ویژه جایگزینی محصولات جدید به جای برندهای 

کره ای، کاهش قیمت ها رقم خواهد خورد.
»سید مرتضی میری« افزود:  از اردیبهشت  امسال تاکنون با وضعیت باثباتی در بازار 
لوازم خانگی مواجه ایم و علاوه بر افزایش نیافتن قیمت ها، رکود بر بازار حاکم است. 
به گفته رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان لوازم خانگی ایران، با توجه به ایام محرم 
و صفر پیش بینی می شود دست کم تا ۴۵ روز آینده تغییر خاصی را در بازار شاهد 
نباشیم. وی خاطرنشان کرد:  اکنون تولید شرکت های مختلف لوازم خانگی در مقایسه 
با پارسال افزایش یافته و مشکلات ارزی شان نیز تا حدودی برطرف شده است. میری 
بیان داشت:  سه برند مطرح کره ای نیز که در ماه های گذشته به دلیل تحریم ها تا 
حدودی از بازار کشورمان حذف شده بودند، تا دو تا سه ماه آینده برندهای بومی سازی 
شده با استفاده از امکانات و توانمندی های داخلی خود، تولیدشان را از سر می گیرند، 
به طوری که پیش بینی می شود بتوانند بازار را از محصولات جدید خود اشباع کرده و 
کاهش قیمت ها را رقم بزنند. وی ادامه داد: این شرکت ها توانستند با یافتن منابع اصلی 
تامین قطعات و لوازم خود در چین و ترکیه، اجناس درجه یک با استاندارد اروپایی را وارد 
کرده و در کارخانه هایشان به خطوط تولید تزریق کنند و در ماه های آینده ابتدا به تولید 
انواع لباسشویی، یخچال و فریزر و ساید پرداخته و در گام بعدی ماشین ظرفشویی تولید 

خواهند کرد.
مبارزه با قاچاق از مبدا

رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان لوازم خانگی ایران در ادامه با اشاره به معضل 
قاچاق لوازم خانگی، گفت:  به تجربه ثابت شده که نمی توان ریشه قاچاق را خشکاند و 
اجناس قاچاق، کم یا زیاد در بازار وجود دارد، اما معتقدیم باید با قاچاق سازمان یافته که 

با کامیون و کانتینر انجام می شود از همان مبادی ورودی کشور مقابله کرد.
وی یادآور شد:  مشکل امروز بازار، کولبری نیست که روزانه بتواند فقط یک دستگاه 
تلویزیون، ماشین لباسشویی و غیره به داخل کشور قاچاق کند، بلکه مشکل اصلی 
اجناسی است که بار کامیون شده و پس از طی بیش از هزار کیلومتر سر از فروشگاه های 
پایتخت و دیگر شهرها در می آورد. میری، درباره ارسال گسترده پیامک های خرید لوازم 
خانگی از بانه یا تبلیغات آن در فضای مجازی نیز گفت: این اتحادیه با کمک اتاق اصناف 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت از دیروز اقدام به طراحی لوگویی کرده که در اختیار 
فروشگاه های مورد تایید این سه ارگان که کالای تقلبی یا قاچاق نمی فروشند قرار خواهد 
گرفت تا روی شیشه های خود بچسبانند. وی تاکید کرد:  مشتریان می توانند با خاطری 
آسوده اجناس مورد نیاز خود را از فروشگاه های تایید شده دریافت کنند و اتحادیه صنف 
توزیع کنندگان لوازم خانگی ایران نیز تنها پاسخگوی خریداران از این فروشگاه ها خواهد 

بود.

پورابراهیمی:

ارز دو نرخی، ایجاد رانت و فساد می کند
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با تأکید بر اینکه دو نرخی بودن ارز ایجاد فساد 
می کند، گفت: برای تک نرخی شدن ارز، باید قیمت آن را به سمتی ببریم که ارزش پول 

ملی تقویت شده و تورم کاهش یابد.
محمدرضا پورابراهیمی با تأکید بر اینکه هدف گذاری اصلی درباره نرخ ارز باید یکسان 
سازی و تعیین قیمت واحد باشد، گفت: زمانی که شوک ارزی رخ می دهد، برای کنترل 
پیامدهای حوزه معیشتی و اقتصادی در کوتاه مدت، یک ارز ترجیحی معلوم می شود که 

تا مدتی پیش ارز ۴۲۰۰ تومانی از این دست بود.
او ادامه داد:  این مسیر در میان مدت و بلند مدت به درستی طی نشد و مردم هم بهره 
لازم را نبردند، به همین دلیل مجلس در بودجه، موضوع ارز را ذکر کرد تا مردم بتوانند 
کالاهای اساسی را بخرند؛ اما به علت مدیریت اشتباه، کالا را گران خریدند و عملا اتلاف 
منابع مالی اتفاق افتاد که اگر هم چنین اتفاقی رخ نمی داد، در میان مدت و بلند مدت 

باید به سمتی هدایت می شد که آثار و پیامدهای ناشی از آن ایجاد رانت نکند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: طبق مصوبه مجلس و دولت در سال گذشته، 
کالای اساسی باید با قیمت پایین در اختیار مردم قرار بگیرد که روش آن هم به وسیله 
تعیین ارز ترجیحی پیشنهاد شد؛ ولی ما ا ز ابتدا با وجود تصویب مجلس مخالف بودیم و 

دولت هم بر اساس همین رویکرد جلو رفت.
پورابراهیمی با بیان اینکه از این روش، مردم نفعی نبردند و بیشتر دلالان سود بردند، 
اظهار کرد: وجود ارز نیمایی و نرخ بازار آزاد، ایجاد فساد می کند؛ یعنی به جز ارز کالای 
اساسی که در کوتاه مدت عمل خوبی بود تا مردم کالای گران نخرند، چند نرخی بودن 
ایجاد رانت خواهند کرد. پیشنهاد ما از ابتدا این بود که اگر دولت می خواهد کالا را مانند 
دارو و مواد غذایی مثل سال 9۶ ارزان به دست مردم برساند، مابه التفاوت را به جای 
اختصاص به واردات، به مصرف بپردازد؛ اما دولت این کار را نکرد و در سایر موارد که ارز 

نیمایی تبادل می شود، اشتباه دولت واضح است.
او تصریح کرد: برای اصلاح این امر و تک نرخی شدن، باید قیمت ارز را به سمتی ببریم 

که ارزش پول ملی تقویت شده و تورم کاهش یابد.

وزیر اقتصاد:

امکان کاهش هزینه های دولت وجود ندارد
وزیر اقتصاد و دارایی درباره کاهش وابستگی بودجه به نفت گفت: برای این که از لحاظ 
ساختاری نفت را از بودجه جدا کنیم یا باید هزینه ها را کمتر کنیم که امکان این کار وجود 
ندارد یا اینکه درآمدهای مالیاتی و یا سایر درآمدهای دیگر را افزایش دهیم که این امر هم 

نیازمند کارهای کارشناسی دقیق است.
فرهاد دژپسند درباره این که وی چندی پیش از وابستگی بودجه و اقتصاد کشور بعد از 
گذشت ۳ دهه از جنگ انتقاد کرده است، گفت: این که ما نتوانسته ایم نفت را از بودجه 

جدا کنیم دارای دو بخش است که باید حتما در آن ها بازنگری داشته باشیم.
وزیر اقتصاد و دارایی ادامه داد: بخش اول این است که از لحاظ ساختاری این امکان 

برای ما فراهم نشده است تا بتوانیم نفت را از بودجه جدا کنیم.
وی تاکید کرد: برای این که از لحاظ ساختاری نفت را از بودجه جدا کنیم یا باید 
هزینه ها را کمتر کنیم که امکان این کار وجود ندارد یا این که درآمدهای مالیاتی و یا سایر 
درآمدهای دیگر را افزایش دهیم که این امر هم نیازمند کارهای کارشناسی دقیق است 

تا پاسخ مطلوب دریافت کنیم.
وی خاطر نشان کرد: در حال حاضر برای این که نفت را از بودجه جدا کنیم، سایر 

درآمدهای خود را افزایش داده ایم تا به بودجه بدون نفت برسیم.
وزیر اقتصاد و دارایی درباره این که این روزها شاهد کاهش و تقریبا ثبات قیمت ارز 
هستیم آیا امکان تک نرخی شدن ارز وجود دارد، گفت: در حال حاضر فاصله بین ارز 
نیما و سنا بسیار کم است اما امکان دارد یکسری اقدامات کارشناسی نشده باعث شود 

شرایط به گونه  دیگری رقم بخورد.
وی با اشاره به نرخ ارز دولتی گفت: در اول سال تصمیم گرفته شد نرخ ارز دولتی ۴ 

هزار و ۲۰۰ تومان باشد که این امر  به صورت منظم مدیریت می شود.

۵ اقتصادی

با آغاز هفته جدید و پس از چند روز تعطیلی، بورس 
از کانال ۳۰۰هزار واحدی عبور کرد و این رکوردشکنی 
بورس تهران، پرسش هایی را برای فعالان بازار سرمایه 
ایجاد کرده است. اینکه چه عواملی موجب این رشد 
شده اند؟ این رشد تا چه زمانی ادامه دارد و آیا چنین 

رشدی، مقدمه یک ریزش سنگین خواهد بود؟
مرتضی عباد، تحلیل گر بازار سرمایه از برخی نشانه ها 
گفت که دلایل رشد این روزهای بازار سرمایه را روشن 
مسیر  در  فعلًا  بازار  عباد،  تحلیل  اساس  بر  می کند. 
صعودی قرار دارد. وی در این رابطه توضیح داد: رشد 

بازار در چند دوره اخیر، بر اساس ورود نقدینگی و اتفاقات بازار پول بوده است؛ اعتقاد دارم که بازار همچنان می تواند رشد کند.
بازارهای موازی جذابیت ندارند

وی با اشاره به بازارهای موازی گفت: بازارهای موازی مانند ارز، سکه، مسکن و تولید، هم اکنون جذابیتی ندارد. از طرف دیگر، بورس 
در ایران نسبت به سایر بازارها، بازار کوچکی است و معاملاتش نسبت به آنها، قابل توجه نیست. به همین دلیل، تا زمانی که این بازارها 

راکد هستند، بخشی از آن پول ها و پولی که ورودش به سایر بازارها ریسک پذیری بالاتری می طلبد، به سمت بورس می آید.
روند افزایشی می تواند ادامه دار باشد

عباد ادامه داد: با اینکه عدد شاخص، معیار قابل توجهی برای تحلیل هاست، اما می توان از شاخص های دیگری مانند ارزش بازار 
برای بررسی وضعیت بورس استفاده کرد. هر زمان که ارزش دلاری بورس تهران به ۱۰۰ میلیارد دلار نزدیک شده، اصلاح قیمت در 
بازار را تجربه کرده ایم. اکنون هم ارزش دلاری بورس، حدود ۱۰۰ میلیارد دلار است، ولی با توجه به رشد نقدینگی ، این بار روند افزایشی 
می تواند ادامه دار باشد. این کارشناس بازار سرمایه درباره ظرفیت رشد بورس تهران گفت: برخی پیش بینی ها از رشد دلار تا پایان سال 
به دلیل کسری بودجه دولتی خبر می دهند و اگر این رشد در بازار ارز رخ دهد و دلار به حدود ۱۴ هزار تومان برسد، هم زمان رشد ۳۰۰ 

تا ۴۰۰هزار میلیارد تومانی بورس نیز محقق شده و ارزش دلاری بازار ۱۰۰ تا ۱۱۰ میلیارد دلار خواهد شد.
بورس تهران تحت تأثیر بازار پول است

وی در پاسخ به این سؤال که روند رشد بازار تا چه زمانی ادامه خواهد داشت، گفت: یک سهم یا خود بورس، ممکن است۶ تا 7 ماه 
رشدی نداشته باشد، ولی در یک ماه، بازدهی بدهد. به همین دلیل، نمی توانیم برای بورس، تاریخ و زمان تعیین کنیم و در عوض باید 
شاخص های تأثیرگذار را رصد کنیم. بورس تهران، با پول رشد می کند و متأثر از رشد نقدینگی و خلق پول است. در واقع جریانات بازار 
پول، بورس را تحت تأثیر قرار می دهد و اثر آن تا حدی است که می توانیم سایر عوامل را تقریباً نادیده بگیریم و روی بحث نقدینگی 
متمرکز شویم. عباد در ادامه توضیح داد: تا زمانی که روند ورود پول به بورس مثبت است، بورس می تواند رشد کند. با این حال، اهداف 
رؤیایی که برخی مطرح می کنند، نادرست است. ما باید جریان پول را در نظر بگیریم و هر زمان که هشدارهای خروج پول مشاهده شد، 

آنجا دیگر پایان این روند بازار است.
بازار سرمایه، چشم انتظار ورود پول های کلان

این کارشناس بازار سرمایه درباره علائم هشداردهنده گفت: مثلًا یکی از این هشدارها، افزایش معاملات در روزهای منفی است. 
این ها علائم هشداردهنده خروج از بازار هستند که ما فعلًا چنین علائمی را در بازار نداریم. البته به نظر می رسد هنوز نقدینگی اصلی 
به بازار نیامده باشد. وی اضافه کرد: در واقع هنوز پول کلانی به بازار نیامده و پول های کوچک مانند مبالغ خرد خانوار، در بازار جذب 
شده اند. شاید بتوان گفت ما امروز در ابتدای روند رشد بازار هستیم و ممکن است موج پول های کلان که معمولًا در سال های آخر هر 
دولت وارد بورس می شوند، به بازار برسد. ما باید به علائم دقت کنیم، ولی نمی توانیم برای روندها، زمان مشخص کنیم. باید اجازه دهیم 

سهم هایمان در بازار رشد کنند. این بازار بیشتر از اینها به ما بدهکار است.

درآمد خانوارهای شهری و روستایی در سال 97 
به طور متوسط در ماه، به ترتیب 3۴7 هزار و 300 
تومان و 1۵۵ هزار و ۴00 تومان بیشتر از هزینه ها 

بوده است.
و هزینه خانوارهای شهری  مابه التفاوت درآمد 
تفکیک  به   1397 سال  در  کشور  روستایی  و 
دهک های درآمدی و مقایسه روند آن با سال های 

گذشته از سوی مرکز آمار ایران منتشر شد.
و  هزینه  آمارگیری  طرح های  نتایج  اساس  بر 
درآمد خانوارهای شهری و روستایی سال 1397 
هر خانوار شهری در کل سال به طور متوسط ۴3 
میلیون و ۴91 هزار تومان درآمد و 39 میلیون و 

3٢3 هزار تومان هزینه داشته که معادل متوسط ماهانه 3 میلیون و ۶۲۴ هزار تومان درآمد و 3 میلیون و ٢77 هزار تومان هزینه 
است.  هر خانوار روستایی نیز در سال مزبور ٢3 میلیون و 311 هزار تومان درآمد و ٢1 میلیون و ۴۴7 هزار تومان هزینه داشته که 

معادل متوسط ماهانه یک میلیون و 9۴3 تومان درآمد و یک میلیون و 787 هزار تومان هزینه بوده است.
پیشی گرفتن درآمد خانوار از هزینه ها

مابه التفاوت درآمد و هزینه سالانه خانوارهای کشور در سال 1397 نشان می دهد هر خانوار شهری به طور متوسط ۴ میلیون و 
1۶8 هزار تومان و هر خانوار روستایی به طور متوسط یک میلیون و 8۶۴ هزار تومان بیشتر از هزینه سالانه اش درآمد داشته است 
که معادل متوسط ماهانه 3۴7 هزار و 300 تومان و 1۵۵ هزار و ۴00 تومان به ترتیب برای هر خانوار شهری و روستایی بوده است.

لازم به ذکر است مابه التفاوت درآمد و هزینه خانوار لزوماً به معنی پس انداز خانوار نیست. به طور ساده پس انداز عبارت است 
از بخشی از درآمدهای افراد که خرج نشده است. اما در تحلیل های اقتصاد کلان مفهوم صحیح پس انداز را باید از جریان دایره 
وار درآمد و تولید ملی فهمید. با توجه به اینکه هر درآمدی که ایجاد می  شود از طرف دیگر به معنی تولید کالا و خدمات است، 
لذا خودداری از مصرف و خرج نکردن تمام درآمد به معنی مصرف نشدن بخشی از کالا و خدمات تولید شده نیز بوده و در واقع 
در مفهوم اقتصاد کلان، همین بخش از تولید مصرف نشده است که بیانگر پس انداز است. چنانچه به پس انداز از دید تشکیل 
سرمایه بنگریم، مناسب ترین مفهوم برای پس انداز است زیرا پس انداز و سرمایه گذاری در دنیای واقعی جدا از هم نیستند .به 
عبارت دیگر همان کالا و خدماتی که بر اثر خودداری افراد جامعه از خرج کردن همه درآمد یا بر اثر پس انداز به مصرف نرسیده 

است، می  تواند تبدیل به سرمایه گذاری شود.
 در طرح  های آمارگیری هزینه و درامد خانوار درامد یک سال گذشته خانوار سوال شده و آن بخشی که برای سرمایه گذاری از 
خانوار خارج می شود پرسیده نشده و فقط در صورتی که در کوتاه مدت )دوره زمانی یک ساله مورد پرسش( دارای بازدهی مالی 
باشد در بخش درامدها ثبت می شود. لذا نمی توان پس انداز خانوارها را )چه در کوتاه مدت و چه در بلند مدت( از طریق این 

آمارگیری محاسبه کرد.
روند مابه التفاوت درآمد و هزینه خانوارها در سال های اخیر از مثبت بودن این مابه التفاوت از چند سال گذشته حکایت دارد؛ 
به گونه ای که در سال های ۱۳9۵ و 139۶ نیز هر خانوار شهری به ترتیب 3 میلیون و ٢39 هزار تومان و 3 میلیون و 7۴٢ هزار 
تومان و هر خانوار روستایی به ترتیب یک میلیون و 99۶ هزار تومان و ٢ میلیون و 317 هزار تومان بیشتر از هزینه سالانه اش درآمد 

داشته است.
در واقع، از سال 139۵ تا 1397 هر خانوار شهری به ترتیب 10.٢ ، 10.٢ و 9.۶ درصد و هر خانوار روستایی به ترتیب 11.3 ، 

11.۵ و 8 درصد از درآمدش نسبت به کل هزینه هایش بیشتر بوده است.

یک تحلیلگر بازار سرمایه مطرح کرد

پول اصلی هنوز به بورس نیامده است
براساس گزارش مرکز آمار

خرج خانوارها همچنان بیش از دخل شان است

وزیر کار گفته تا مهر ماه یارانه سه دهک بالای درآمدی با احتیاط حذف می شود. 
قرار است معیار شناسایی این سه دهک، میزان مصرف خانوارها باشد. علی مزیکی، 
اقتصاددان و کارشناس حوزه رفاه معتقد است روش های ترکیبی شامل مصرف و درآمد 
برای شناسایی افراد وجود دارد که هر چند خطا دارد، اما بهتر از یک روش تک عاملی 

است.
محمد شریعتمداری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اخیراً از اقدام دولت برای 
است.  داده  خبر  کشور  درآمدی  بالایی  دهک های  یارانه  حذف  کردن  اجرایی 
سال هاست که حاکمیت تلاش دارد موضوع مهم و به اعتقاد کارشناسان، واجب 
حذف یارانه بگیران ثروتمند را در دستور کار قرار دهد. با اینکه هرساله مجلس در قوانین 
بودجه سنواتی، دولت را متعهد به اجرای آن می کند، اما شرایط دولت برای به سرانجام 
رساندن این موضوع آماده نبوده است. حالا بعد از همه این سال ها، در دوره سکانداری 

شریعتمداری بر وزارت کار، قرار است برای اجرای این قانون پا پیش گذاشته شود.
با این حال، مشکل اصلی اجرای این قانون یعنی شناسایی سه دهک بالای درآمدی 
با چالش های فراوانی روبه رو است. دهک های درآمدی کشور بر اساس میزان درآمد و 
سرمایه خانوارها، شناسایی می شود و در ایران به دلیل گستردگی اقتصاد زیرزمینی، 
ضعف اعتماد مردم، فرهنگ ضعیف ابراز اطلاعات و مهم تر از اینها، بی نیازی حاکمیت 
از شناسایی وضعیت مالی افراد جامعه، بانک اطلاعاتی دقیق و کاملی شکل نگرفته 

است.
شناسایی به روش مصرف

از همین رو، این بار گفته شده که قرار است نه بر اساس درآمد و منابع، بلکه با در 
نظر گرفتن مصرف و هزینه ها، جامعه ثروتمندان مشخص شوند. به گفته وزیر کار در 
آیین نامه اجرایی، سقف درآمدی معینی برای حذف یارانه وجود ندارد و نشان تمکن در 
سه دهک بالا، میزان مصرف خانوارهاست. آن دسته از خانواده ها که میزان مصرفشان 
از حد معینی بالاتر است، مشمول حذف یارانه می شوند. این کار باید با احتیاط کامل 

انجام شود تا به مردم فشاری وارد نشود.
و  اقتصادی  شرایط  به  توجه  با  که  دارد  جدی  حساسیت  دولت  کرد:  تأکید  وی 

فشارهایی که به طور طبیعی بر اقشار متوسط و پایین جامعه است، ضریب خطا در 
انتخاب افرادی که مشمول دریافت یارانه نیستند، به حداقل ممکن کاهش یابد و 
به هیچ وجه، فشاری از این محل به طبقه متوسط و پایین وارد نشود. در همین راستا، 
تلاش می کنیم با استفاده از توانایی استانداران، فرمانداران، بخشداران و بانک های 
اطلاعاتی، به گونه ای عمل شود تا در حد ممکن به تکلیف قانونی عمل کنیم و فشاری 
به این افراد وارد نشود. پیش از این، علی ربیعی، سخنگوی دولت نیز گفته بود: در آن 
دهک هایی که امکان حذف وجود داشت، یک بار نزدیک به پنج میلیون نفر حذف 
شدند و حذف سه دهک، یعنی حدود ۳۰ میلیون نفر. ربیعی عنوان کرد: دولت مراقب 
زندگی، معیشت و مسائل اجتماعی مردم است. ضمن اینکه این تصمیم در عرض یک 
سال، کاری است که باید ابزار شناسایی آن کاملًا مشخص شود. اگر فرض کنیم این سه  
دهک به راحتی می توانند حذف شوند، تصور ساده ای است. با این وجود، آن تعدادی 
که امکان پذیر بود، تا کنون حذف شده اند. الان هم با توجه به شاخص هایی که گذاشته 

شده، هر کس در این طبقه قرار گیرد، حذف می شود.
منظور وزیر از مصرف چیست؟

علی مزیکی، عضو هیئت علمی مؤسسه آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی در 
گفت وگوی خود با ایرناپلاس در این رابطه اظهار کرد: در ایران برای محاسبه ضریب 
البته  میزان مخارج خانوار است.  آن  استفاده می شود که ملاک  از روشی  جینی 
معنایش این نیست که استفاده از این روش در ایران اشتباه است. در دنیا هم از این 
روش استفاده می کنند، اما با این حال، روش مذکور مشکلاتی دارد. ممکن است 
تفاوت قیمتی در نظر گرفته نشود. در میان استان ها و شهرهای مختلف، قیمت های 
متفاوتی وجود دارد. به طور مثال، ممکن است کالایی در یک استان هزار تومان و در 
استان دیگری پنج هزار تومان باشد. در این شرایط، مخارج متفاوت، اما در حقیقت 

مصرف یکسان است.
وی افزود: اما درباره معیار مصرف برای حذف سه دهک باید گفت چگونه قرار است 
میزان مصرف مردم را اندازه گیری کنند؟ نمی شود از مردم میزان مصرفشان را پرس وجو 

کرد.

به گفته این استاد دانشگاه، بحث هدف گیری خانوارهای ثروتمند یا نیازمند بسیار 
سخت است و بیشتر این مسائل در کشورهای در حال توسعه بروز می کند، چرا که 
کشورهای توسعه یافته کمتر با این گونه سازوکارها مواجه می شوند که بخواهند این 

مشکلات را داشته باشند.
مزیکی گفت: بسیار مشکل است که سه دهک کشوری با بیش از 8۰ میلیون نفر 
جمعیت یعنی حدود ۲۴ میلیون نفر را منفک کرد. این کار مسلماً خطاهای بسیاری 

خواهد داشت.
وی با بیان اینکه سیستم یارانه دهی نقدی اشتباهی بود که از اول بنا گذاشته شد، 
گفت: روش های خیلی پیشرفته و بهتری برای کمک به دهک های پایین وجود دارد 
که از آنها استفاده نشد. مسئله خیلی ساده نیست و برای اجرای آن باید مطالعات 

گسترده ای صورت گیرد.
وی با اشاره به اینکه برای برخی شاخص ها مانند بودجه خانوار و ضریب جینی از 
روش هزینه استفاده می شود، گفت: البته برای این دو شاخص، نمونه گیری می شود 
و تعداد محدودی تحت پوشش قرار می گیرند. یکی از اصول آمارگیری این است که 
هدف مطالعه، به مصاحبه شونده گفته شود. برای حذف سه دهک اگر هدف آمارگیری 

گفته شود، میزان صداقت در پاسخگویی بسیار پایین می آید.
وی در رابطه با این گفته وزیر کار که قرار است از ظرفیت استاندارها و بخشدارها 
به سراغ  که  این است  تاکتیک های هدف گیری  از  یکی  استفاده شود، می گوید: 

محلی ها برویم، اما ضعف اصلی این روش، فساد بالای آن است.
به گفته مزیکی، سیاست گذاران اقتصاد هر کشوری تلاش دارند مصرف کمی و 
کیفی خانوارها را بهبود بخشند. برای این منظور، بانک های اطلاعاتی برای مصرف 
ایجاد می کنند، اما واحدهای این مطالعات، افراد ناشناس هستند. کسی هم اجازه 
ندارد آن را معیار تصمیم گیری قرار دهد، زیرا در این صورت، کاری غیراخلاقی  مرتکب 

شده است.
وی افزود: اطلاعات میزان پرداخت های بانکی و خرید وسایل و امثالهم وجود دارد، 
اما این نشان نمی دهد مصرف کسی بالا یا پایین است. ممکن است کسی گردش 

مالی صفر داشته باشد، اما با روش های دیگری فعالیت اقتصادی انجام دهد.
مزیکی در پایان عنوان کرد: روش های ترکیبی شامل مصرف و درآمد برای شناسایی 

افراد وجود دارد. اینها هم خطا دارد، اما بهتر از یک روش تک عاملی است.
خانوارهای محذوف حق اعتراض دارند

هیئت وزیران در جلسه ۱۶ تیر ۱۳98 آیین نامه اجرایی این تبصره را با هدف تعیین 
منابع و مصارف یارانه تصویب کرده است. ماده ۶ این آیین نامه می گوید: وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی مکلف است با همکاری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و 
سازمان هدفمندسازی یارانه ها و وزارت کشور )استانداران( طی دستورالعملی که 
ظرف یک ماه از تاریخ ابلاغ این آیین نامه تهیه می کند، نسبت به شناسایی و حذف 
اقدام کند. سازمان هدفمندسازی  یارانه نقدی سه دهک بالای درآمدی خانوارها 
یارانه ها موظف است پس از اعلام وزارت تعاون نسبت به حذف یارانه خانوارهای اعلام 
شده )در اولین نوبت( اقدام کند. در تبصره اول این ماده آمده است: خانوارهای حذف 
شده می توانند نسبت به اعتراض در خصوص قطع یارانه خود و افراد تحت تکفل، با 
اعلام رضایت از دسترسی وزارت یاد شده به تمامی اطلاعات بانکی و ارائه اطلاعات 
و مستندات لازم، اقدام کنند. وزارت تعاون مکلف است پس از بررسی مستندات ارائه 
شده، اسامی سرپرستان خانوارهای واجد شرایط دریافت یارانه نقدی را بار دیگر به 
سازمان هدفمندسازی یارانه ها اعلام کند تا در اولین نوبت، پرداخت یارانه نقدی آنها 

برقرار شود. وزارت یاد شده موظف است نتایج را به تمامی معترضان اعلام کند.
این تصویب نامه مورخ ۱9 تیر برای اجرا به وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی، نیرو، 
نفت، کشور، آموزش و پرورش، بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، جهاد کشاورزی، 
سازمان برنامه و بودجه کشور، سازمان ملی استاندارد ایران و بانک مرکزی ابلاغ شده 

است.

دهک های بالای یارانه بگیران چگونه شناسایی می شوند؟

چالش شناسایی سه دهک ثروتمند و راهکارهای موجود

دبیر انجمن صنفی کارگران ساختمانی  خبرداد

مهاجرت کارگران ساختمانی به عراق
شرایط رکودی در بخش مسکن سبب شده تا کارگران به دنبال راه حل های دیگری 
از جمله خروج از کشور و کار در کشورهای همسایه از جمله عراق باشند؛ این روزها 
برخی کارگران و استادکاران ساختمان، به ویژه از استان کردستان برای کار و درآمد 

بیشتر به عراق سفر می کنند.
فصل تابستان فرصتی مناسب برای ساختمان سازی است، اما این روزها به دلیل 
رکود بازار مسکن، ساخت و ساز چندانی اتفاق نمی افتد و بازار کار کارگران ساختمانی 
خوابیده است؛ البته خروج برخی کارگران افغانستانی از ایران موقعیت کاری را برای 

این کارگران بهبود بخشیده اما همچنان روزهایی می گذرد که آنها بیکار می مانند.
در این زمینه، »کاظم احمدیان« دبیر انجمن صنفی کارگران ساختمانی در گفت و 
گویی اظهار داشت: گرانی مصالح ساختمانی و رکود ساختمان سازی در چند سال 
گذشته، موجب مهاجرت بیشتر کارگران به عراق و شهرهای کربلا و سلیمانیه شده و 
بیشتر کارگران مهاجر مربوط به استان کردستان به ویژه شهر مریوان هستند که از مرز 

سلیمانیه به شکل انفرادی و با استفاده از گذرنامه زیارتی وارد عراق می شوند.
وی اضافه کرد: بیشتر این کارگران در دوره های زمانی یک ماه تا ۴۵ روز در عراق کار 

می کنند و پس از اتمام مهلت گذرنامه برای تمدید دوباره به کشور مراجعت می کنند.
این فعال صنفی در زمینه میزان دستمزد کارگران گفت: »میانگین دستمزد هر 
کارگر در داخل کشور روزانه ۱۰۰ تا ۱۲۰ هزار تومان است؛ در حالی که بنابر اطلاعات 
غیر موثق، کارگران مهاجر در عراق روزانه بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومان دستمزد می 

گیرند«.
وی افزود: مواردی هم وجود دارد که شرکت های پیمانکاری فراخوانی برای اعزام 
نیروی کار ساختمانی به عراق منتشر کرده اند و افراد را در گروه های چند نفره به این 

کشور اعزام می کنند که در این شرایط افراد با مشکلات کمتری روبرو می شوند.
احمدیان اضافه کرد: افرادی که به شکل انفرادی به خارج عزیمت می کنند، تحت 
پوشش بیمه قرار نمی گیرند و چنانچه با حادثه روبرو شوند، کسی پاسخگو نیست و 
کارفرمایان هزینه درمانی را تقبل نمی کنند. این مشکل در اعزام های گروهی کمتر 
است، پیمانکاران قراردادهای مدت دار با این افراد دارند و افراد تحت پوشش بیمه قرار 

می گیرند.
وی  درباره تاثیر مهاجرت کارگران در بازار کار داخل گفت: مهاجران بیشتر از استان 
کردستان و تعداد آنها در سطح کشور محدود است، بنابراین تاکنون تاثیر چندانی بر 

کاهش نیروی کارگر ساختمانی داخلی نداشته است.
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سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه تحت تحریم مذاکره نخواهیم کرد، گفت: اگر ترامپ 
اقدامات لازم را انجام دهد و اعتماد را به ما بازگرداند؛ چارچوب های قبلی ۱+۵ به قوت 

خود باقی است و مذاکرات می تواند در آن چهارچوب ادامه پیدا کند.
»علی ربیعی« روز دوشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه  اظهارداشت:  امروز 
معتقدیم که از برکات تحریم این است که رویکردمان در کار با همسایگان متعدد امکان 

بسیار خوبی برای ما فراهم کرده است.
وی ادامه داد: رئیس جمهوری هم روز یکشنبه پیش از عزیمت به آنکارا اعلام کرد که 
آمادگی کامل داریم روابط حسنه مان را با همه همسایگانمان مبتنی بر اعتماد و احترام 
متقابل داشته باشیم و این سیاست و استراتژی ما است که مجددا بر آن تاکید می کنیم.

ربیعی اضافه کرد: به طور طبیعی در این سفر؛ در نشست های دوجانبه ای که با روسیه 
داریم درباره خریدهایی که از این کشور داریم و صادراتی که به روسیه خواهیم داشت، با 

این کشور صحبت خواهد شد.
سخنگوی دولت افزود:  در گذشته نیز کمیسیون های مشترک ما با روسیه و ترکیه 
تفاهم هایی را صورت داده اند و کارها را جلو برده اند که در این سفر بخشی از  گفت و گوها 
درباره تداوم ارتباطات، تحکیم و یا عملیاتی کردن تفاهم هایی بوده که این کمیسیون های 

مشترک در طول ماه های گذشته با این دو کشور دنبال کرده اند.
وی با اشاره به تحولات اخیر یمن و حمله به تاسیسات  نفتی آرامکو گفت: برخی 
بداندیشان منطقه با طرح اتهامات بی اساس در مسیر ایجاد تفرقه حرکت کرده و تلاش 
می کنند بی اعتمادی بین همسایگان را افزایش دهند که ما یک نمونه از این اقدامات 
مخرب را در روزهای گذشته در پی حادثه پیش آمده برای شرکت آرامکو در عربستان 

مشاهده کردیم.
ناامنی و بی ثباتی های منطقه نیاز به فرافکنی ندارد

سخنگوی دولت یادآور شد:  متاسفانه به ریشه های این جنگ و ناامنی و بی ثباتی در 
منطقه توجه نمی شود. معتقد هستیم یمنی که ۵ سال است مورد هجوم و زیرشدیدترین 
حملات و رفتارهای ضدانسانی قرار دارد و کشته های زیاد، کودکان آواره و بی سرپرست 
زیاد محصول این جنگ ۵ ساله علیه این مردم بی دفاع است. اینها ریشه ها و بنیادهای 

ناامنی های منطقه است که نیاز به فرافکنی ندارد.
ربیعی ادامه داد: قطعا نخبگان یمنی دانش، امکانات و ظرفیت های خود را توسعه 
داده اند. آنها هم متحدانی در منطقه و در داخل کشورها و جنبش های منطقه ای  دارند و 
اینکه به دنبال فرافکنی باشند و باز انتقام گیری و خونریزی و باز هم تهدید و حمله مجدد 
به یمن و تهدید سایر کشورها را راه حلی برای پایان این حوادث و مناقشات بدانند همان 
مسیر طی شده است که منجر به ایجاد بن بست و هزینه دادن کشورها منطقه و سود 

بردن قدرت ها از جمله ایالات متحده آمریکا می شود.
آماده همکاری برای بازگشت صلح و ثبات در منطقه هستیم

وی اضافه کرد: در همین مسیر ما طرح ۴ ماده ای را در همان روزهای نخستین بحران 
منطقه و یمن ارائه دادیم و هنوز هم اعتقاد داریم که تنها راه حل برای خروج از بحران، 

یک طرح ۴ ماده ای و یا چیزی شبیه به این است که می تواند ما را از بحران خارج کند.

سخنگوی دولت بیان کرد: جمهوری اسلامی ایران برای همکاری با سازمان ملل متحد 
و همه کشورهایی که راغب به حفظ صلح و بازگشت ثبات در یمن و در منطقه هستند 
آمادگی کامل دارد و معتقدیم که ناامنی منطقه در هر حالت آن به نفع هیچ یک از مردم 

و کشورهای منطقه نیست.
 رئیس جمهوری به نیویورک سفر می کند

ربیعی عنوان کرد: درآینده نه چندان دور رئیس جمهوری برای شرکت در مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد به  نیویورک سفر می کند و این سفر فرصت خوبی برای 
رایزنی های دو یا چندجانبه با مقامات کشورهای مختلف در مورد مسائل بین المللی و 

جهانی و همچنین مسائل منطقه است.
وی افزود: امیدوار هستیم رئیس جمهوری و هیات همراه در این سفر بار دیگر حقانیت، 
صبر استراتژیک و مواضع جمهوری اسلامی به رغم همه تضییقاتی که قائل شده اند را 

بیان کنند و این سفر دستاورد و نفعی برای جامعه ما به همراه خواهد داشت.
 هیچ نشانه ای مبنی بر صداقت آمریکا نمی بینیم

ربیعی با تاکید بر اینکه هیچ نشانه ای مبنی بر صداقت آمریکا از طرف این کشور نمی 
بینیم، گفت: در صورت ادامه وضع موجود اساسا امکان دیدار دو رئیس جمهوری وجود 
ندارد. از نگاه ایران توقف همه تحریم هایی که آمریکا پس از خروج از برجام ایجاد کرده 

است شرط ضروری برای آغاز یک دیپلماسی سازنده است.
سخنگوی دولت با بیان این که طرف آمریکایی هم می تواند در۱+۵ مجدد حضور 
داشته باشد، اظهار داشت: ما با هر کسی تنها زمانی گفت و گو خواهیم کرد که اطمینان 
پیدا کنیم مشکلات مردم کشور حل خواهد شد. نه حرف و نه بحث و طرح جدیدی 

وجود ندارد.  
وی با تاکید بر لزوم توقف تحریم ها و برگشت به قبل از تحریم ها تصریح کرد:  این 
موضوع پیش شرط نیست و به اعتقاد من طبیعی ترین حق ماست. آمریکا برای نشان 
دادن عزم و صداقت خود در این مسیر جدا از رفع تحریم ها باید به ملت ایران احترام 
بگذارد و شرایط لازم برای تامین حقوق ملت ایران را فراهم کند. ما در حال حاضر هیچ 

کدام از شرایط را برای دیدار دوجانبه مهیا نمی بینیم.  
حرف زدن مسئله ای را عوض نمی کند

سخنگوی دولت تاکید کرد: ما یک بار تحت تحریم مذاکره کردیم و دیگر تحت تحریم 
مذاکره نخواهیم کرد. اگر ترامپ اقدامات لازم را انجام دهد و اعتماد را به ما بازگرداند و به 
ملت ایران احترام بگذارد؛ چارچوب های قبلی ۱+۵ به قوت خود باقی است و مذاکرات 

می تواند در آن چهارچوب ادامه پیدا کند.
وی ادامه داد: اینکه فقط حرف زده شود که ما آماده مذاکره هستیم؛ چه مسئله ای را 
حل می کند؟ اینکه ما در عرض ۲۴ ساعت مشکلات را حل می کنیم به چه معناست؟ 
اینکه ایران باید پیشرفت کند به چه معناست و چه چیزی را می خواهد ثابت کند؟ 
شاخصه های این پیشرفت چیست؟ مردم ایران این سوال را از ما می پرسند؛ که وقتی 

چنین حرفی زده می شود چه اتفاقی خواهد افتاد.
 ربیعی یادآورشد:اگر شما می خواهید ایران پیشرفت کند اولین بحث این است که به 

جایی باز گردید که فشار را بر مردم ایران آغاز کردید و زحمت مردم ایران را افزایش دادید 
و باید به همان شرایط بازگشت.  

سخنگوی دولت گفت: اگر ابتکارات اروپایی ها سامان بگیرد که البته جدای از این 
سفر است، می توان ملاقات هایی با اروپایی ها داشت. درهای مذاکره و دیپلماسی با 
کشورهای مهم آسیایی هرگز بسته نبوده است تا بتوانیم منافع مردم را تامین کنیم. ما 
باید هم منافع مردم و هم آبروی ایرانی را تامین کنیم و هم اینکه نمی خواهیم تحریم ها 
دوباره شرایطی را برای کشور رقم بزند. بنابراین باید اطمینان حاصل کنیم که تحریمی 

وجود نخواهد داشت.
 مطالبی که در برنامه)بدون توقف( مطرح شد غلط بود

ربیعی در پاسخ به پرسشی درباره ابزارهای قانونی دولت برای مقابله با نگرش جناحی 
صداو سیما، گفت: چیزی که در آن برنامه بیان شد فکر می کنم مطالب نادرستی درباره 

جلسات جلسه سران سه قوه بود که نمی خواهم وارد مباحث شوم.
وی ادامه داد: در آخرین جلسه سران سه قوه موضوع استجازه درباره مبارزه با فساد 
مورد بحث قرار گرفت. ما کماکان به هر تصمیمی که گرفته شده، قائل هستیم و رفع 
اشکالاتش مورد بحث بود. مطالبی که در آن جا ]برنامه[ گفته شد غلط بود و این پاسخ 

براساس آن داده شد
 سخنگوی دولت بیان کرد: واقعاً دلمان می خواهد هیچ نگاه و چشمی به سمت 
رسانه های بیگانه نرود شماها که می نویسید و تصویر می گیرید و منتشر می کنید امنیت 

ملی ما در گرو نوشته ها و تولیدات شماست ما این را به مصلحت کشور می دانیم.
حضور زنان در ورزشگاه ها به صورت پله ای افزایش می یابد

خبرنگاری از ربیعی در مورد مباحث مطرح شده در اظهارات واعظی رئیس دفتر رئیس 
جمهوری مبنی بر این که حضور زنان نیازمند آماده شدن فضاست و هنوز این فضا فراهم 
نیست و اظهارات سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان و شما مبنی بر این که زیرساخت های 
این موضوع در حال فراهم شدن است، گفت: من دراین باره از آقای واعظی سوال کردم 
ایشان به دفتر بنده بیانیه داد، صحبت های آقای واعظی در تناقض با گفته های من نبود، 
وی اعلام کرده بود که نگرانی هایی در خصوص حضور زنان در ورزشگاه ها وجود دارد که 
البته این نگرانی ها از سوی برخی ها وجود دارد ولی ما معتقد هستیم زنان می توانند در 

ورزشگاه ها حضور یابند البته عده ای در جامعه نگرانی دارند.
وی افزود: ما معتقد هستیم قطعا تحولات جمعیتی و خواست ها و نیازهای زنان 
نسبت به قبل عوض شده است وما نمی توانیم با سیاست گذاری ها به این نیازها 
پاسخ ندهیم اگر سیاست گذاری های اصلاحی انجام نشود قطعا ناگواری هایی به 

وجود می آید.
سخنگوی دولت گفت: آقای سلطانی فر هم تدبیری اندیشیده در بازی اخیر با کامبوج 

زنان در ورزشگاه حضور خواهند داشت و این حضور پله ای افزایش می یابد
برای حضور زنان در ورزشگاه ها بلیط فروشی انجام می شود

وی در پاسخ به این سوال که آیا برای حضور زنان در ورزشگاه ها بلیط فروشی انجام 
خواهدشد،  اظهار داشت: قطعا بلیط فروشی انجام خواهد شد، قرار است بنده به همراه 

آقای سلطانی فر از ورزشگاه و مسیرهای مسابقه بازدیدی داشته باشیم.
ربیعی درباره انتشار عکسی از سالن والیبال که در آن حضور زنان کم رنگ بوده، گفت: 
من خودم این موضوع را پیگیری کردم.  درب های سالن باز بوده ولی بیش از آن تعدادی 

که در عکس آمده فردی به سالن مراجعه نکرده است.
 نمی توانیم چشم مان را بر واقعیات ها ببندیم

سخنگوی دولت با اشاره به حادثه خودسوزی سحر خدایاری گفت: حادثه ای که رخ 
داد حادثه تلخ ودرس آموزی بود.  فضای رسانه ای و تحلیلی ایجاد شده برای این موضوع 
به مقدار زیادی مغرضانه بود. مسئله دخترمان سحر ابعاد مختلفی را پیش ما قرار داد این 
موضوع در حوزه مرتبط با روانشناسی، جامعه شناسی، جرم شناسی و تحولات نسلی 
ما است، ما نمیتوانیم این موضوعات را نادیده بگیریم، باید آستانه تحمل افراد در نظر 
گرفته شود. این که چه چیزی اتفاق افتاده که چنین حادثه تلخ و غیرقابل قبولی رخ 

می دهد، مهم است.
وی تاکید کرد: ما در دولت این موضوع را بررسی می کنیم تا برخی از سیاست گذاری 
ها اصلاح شود، ما نمی توانیم چشم مان را به واقعیت ها ببندیم، این که این و آن را محکوم 
کنیم چه فایده دارد، ما باید نگاه همه جانبه و جامعه شناسانه به این موضوع داشته باشیم 

تا از این حوادث جلوگیری کنیم.
فرافکنی سنت آمریکایی هاست

ربیعی در پاسخ به پرسشی درباره اتهامات بی اساس علیه ایران مبنی بر نقش آفرینی در 
حمله به تاسیسات آرامکو عربستان و احتمال جنگ، گفت: متاسفانه وزیر خارجه آمریکا 

عجولانه و به شکل تلویحی ایران را مورد اتهام قرار داد.
وی با بیان این که فرافکنی سنت آمریکایی ها است که این بار هم رخ داد،گفت: باید 
ببینیم چه کسانی از این اقدامات سود می برند. این اقدام یک بازتاب طبیعی سرکوب 
مکرر یک جامعه است و آن هایی که زیان می بینند همه کشورهای منطقه هستند و هیچ 

کس از آن نفعی نمی برد.
سخنگوی دولت با اشاره به حمایت ها از صدام در زمان جنگ تحمیلی گفت: زمانی که 
دیدند صدام منافع آنها را تامین نمی کند جهت گیری رسانه های آنها  به سمت ساخت 

سلاح هسته ای عراق  رفت و در این راستا مستند ساختند و پخش کردند.

سخنگوی دولت ؛

تحت تحریم مذاکره نخواهیم کرد
بررسی چرایی اعتراض واعظ مشهور اصولگرا به رئیس جمهور؛

»قطبی سازی« در نگاه پناهیان
 چه معنایی دارد؟

طی روزهای اخیر علیرضا پناهیان با سخنرانی های متعدد توانسته است در اخبار 
رسانه  های فارسی زبان سهمی به خود اختصاص دهد. سخنانی که مخرج مشترک 
آن ها نقدهایی صریح با ادبیاتی تند و حاوی معانی توهین آمیز،علیه نهادهای انتخابی 
نظام جمهوری اسلامی، یعنی دولت و مجلس شورای اسلامی است. اما علت اصلی 

اعتراض های او چیست؟
»علیرضا پناهیان« در هفته گذشته و تنها یک روز پس از آن که با انتشار فیلم سخنرانی 
اش  درباره نمایندگان مردم خبرساز شده بود، در مجلسی دیگر  دامنه خطاب های توهین 
آمیز خود را گسترش داد. هرچند موضع گیری های سیاسی علیرضا پناهیان به نفع یکی 
از جناح های سیاسی کشور سابقه ای طولانی دارد و در سال های اخیر نیز انتقادهای تند 
او علیه قوای مجریه و مقننه پدیده ای غریب محسوب نمی شود، اما تکرر این انتقادات از 
تریبون های مختلف در فواصل زمانی بسیار کوتاه، می تواند نشان از اهدافی معین در 

لوای نقدهای طرح شده، داشته باشد.
خطابه های مذکور بنا به فرصت مراسم های عزاداری شهادت سالار شهیدان )ع( و یاران 
باوفایش، ممکن شده بود، اما گویا برای این واعظ جنجالی مخاطبان محدود این جلسات 
کفایت نمی کرد و علاوه بر منبر وعظ، او تریبون نماز جمعه و مخاطبان میلیونی آن را هم 
برای بیان انتقادات خود علیه دولت و مجلس نیاز داشت. پناهیان روز جمعه گذشته به 
عنوان سخنران پیش از خطبه های نماز جمعه تهران از سوی شورای سیاستگذاری ائمه 
جمعه دعوت شد و به این وسیله با سخنرانی برای نمازگزاران در دانشگاه تهران، برای 

سومین بار در فقط یک هفته، به صدر اخبار جنجالی رسانه های کشور بازگشت.
اعتراضات دامنه دار؛ نوبت رئیس جمهور...

علیرضا پناهیان که در ابتدای هفته نمایندگان مجلس شورای اسلامی را با الفاظی تند 
خطاب قرار داده بود، در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه هفته گذشته تهران 
علی رغم آنکه در ابتدا از رئیس جمهور تشکر می کند، اما در ادامه اعتراض شدید خود را 
نسبت به گفتار او نیز طرح می کند و می گوید: »از ایشان عجیب بود که در یک سخنرانی، 
هم علیه دوقطبی سازی سخن می گویند هم اینکه با طرح موضوع زن، یک دوقطبی را 
برای انتخابات آتی ایجاد می کنند و به تبلیغات چی ها گرا می دهند که از این موضوع برای 

ایجاد دوقطبی استفاده کنند.«
این واعظ اصولگرا در این سخنان ضمن تاکید بر آن که در جامعه اسلامی اختلاف 
نظر مایه برکت است تاکید می کند: »دو قطبی کردن جامعه و ذلیل کردن یک قطب و 
عزیز دانستن یک قطب دیگر رفتاری منافقانه است.« و در ادامه ضمن برشمردن معایب 
دوقطبی سازی اینچنین می گوید: »خدا لعنت کند کسانی را که به این دوقطبی سازی 
ها دامن می زنند، خدا لعنت کند کسانی را که هرکسی که انتقادی می کند او را متهم و 
منتسب به یک جناح می دانند. این لعنتی ها کسانی هستند که نمی گذارند جامعه به 

جلو برود و فضای نقد و گفت و گوی ازاد پیش بیاید.«
به این ترتیب نایب رئیس پیشین قرارگاه عمار در سخنانی برای بررسی »ریشه های قتل 
اباعبدالله«، صراحتا رئیس جمهور را متهم به دوقطبی سازی می کند و به صورت غیر 
مستقیم این رفتار رئیس جمهور را نه تنها منافقانه معرفی می کند که او را شایسته لعن 

و نفرین نیز می داند.
روحانی چه گفت گه پناهیان برآشفت؟

مگر حسن روحانی چه گفته بود که با این واکنش تند سخنران پیش از خطبه های این 
هفته نماز جمعه تهران مواجه شد؟ اشاره پناهیان به سخنان »علیه دو قطبی سازی« 
رئیس جمهور نشان می دهد اعتراض وی به اظهارات روحانی در جلسه هیئت دولت روز 

چهارشنبه، یعنی دو روز پیش از سخنرانی پناهیان در دانشگاه تهران، است.
رئیس جمهور در این جلسه با اشاره به تاریخ کربلا، وحدت بیشتر جامعه را درس مهم 
آن واقعه توصیف می کند و می گوید: »چنانچه بر اساس عاشورا و کربلا فاصله و اختلاف 
در جامعه بوجود آمد، حتماً مسیر امام حسین)ع( را به درستی دنبال نکرده ایم.« وی در 
ادامه تاکید می کند: »اگر در مجالس عزاداری امام حسین )ع( سخنران و مداح بخواهد 
حادثه عاشورا را در خدمت خود و جناح خود قرار دهد، این موضوع خیانت به اباعبدالله 

الحسین است.«
اما بخشی از سخنان روحانی که مورد تمجید پناهیان قرار می گیرد، اشاره او به مسئله 
دو قطبی سازی در این قسمت از صحبت است: »خوشبختانه امسال موارد کمی از 
سخنان تفرقه انگیز شنیده شده و تعداد کسانی که به دنبال ایجاد دو قطبی کاذب بودند، 
اندک بوده و قابل اعتنا نیست و این از موفقیت های بزرگ ملت ایران است.« روحانی در 
ادامه سخنان خود با تاکید بر اهمیت مسئله وحدت، به انتخابات مجلس شورای اسلامی 
نیز می پردازد. اما در میان تمام آن جملات مبحثی که برای علیرضا پناهیان حساسیت 
برانگیز ایست مربوط یه این جمله است: »انتخابات باید موجب وحدت بیشتر در جامعه 
باشد و آحاد و اقشار مختلف مردم اعم از زنان و کارگران هر مشکلی که به ذهن شان می آید 
و احساس می کنند که حقوق شان مراعات نمی شود، راه اصلی برای کسب حق خودشان 
انتخابات است. باید در انتخابات دیدگاه های خود را اعلام کنند و افرادی را انتخاب کنند 
که حقوق شان را سریع تر و زودتر به دست شان  برسانند و غیر از این هیچ راه دیگری وجود 
ندارد.« حال سوال اینجاست که مگر در این جملات چه مسئله ویژه ای مطرح شده است 

که پناهیان آن را مصداق »دوقطبی سازی« دانسته است؟!
مسئله انتخابات مجلس است؟

توجه به سخنرانی های اخیر این واعظ شهیر سیاسی و رئیس حوزه علمیه دارالحکمه 
نشان می دهد که انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی، شاه بیت اعتراضات 
پناهیان به مجلس و دولت است. این روحانی میانسال، هفته گذشته رای منفی وکلای 
مردم به دو فوریت طرح شفافیت عملکرد نمایندگان را بهانه حمله به عملکرد مجلس 
شورای اسلامی قرار داده بود )گزارش ایرنا در این باره را بخوانید( و در توضیحاتی تکمیلی 
تاکید کرده بود که در مجلس آینده »این طرح حتما تصویب خواهد شد« و روز جمعه هم 
اعتراض به رئیس جمهور را از نقطه ای آغاز کرد که حسن روحانی به مسئله انتخابات 
مجلس اشاره می کند و در ادامه خیلی صریح به مسئله انتخابات می پردازد و از شورای 
نگهبان درخواست می کند که از »مرّ حق« کوتاه نیاید مانند یک داور به نامزد ها »کارت 

قرمز« نشان دهد.
این شواهد نشان می دهد که مسئله انتخابات مجلس شورای اسلامی در اسفندماه 
سال جاری از اهمیت بسیار زیادی برای این واعظ اصولگرا برخوردار است و برای آن 

دغدغه های زیادی دارد.
مشکل پناهیان قطبی سازی است یا وجود جناح های مختلف سیاسی؟

طی سخنان علیرضا پناهیان در نطق پیش از خطبه های نماز جمعه تهران، مشخص 
نیست که اعتراض او به رئیس جمهور دقیقا به چه علت صورت گرفته است؟ این که رئیس 
جمهور از زنان و کارگران درخواست کرده است تا مشکلات خود را در جریان انتخابات 
مجلس شورای اسلامی طرح کنند و به نمایندگانی رای دهند تا بتوانند آنها را زودتر و 
سریعتر به حقوقشان برسانند، چرا در نگاه پناهیان به »قطبی سازی« تعبیر شده است؟ 
آیا پیگیری حقوق معلمان و کارگران به روش هایی قانونی مورد اعتراض است یا آنکه اگر 
این مطالبات در فرایند انتخابات پیش رو مطرح شوند از نگاه پناهیان می تواند تاثیری 

نگران کننده بر نتایج انتخابات بگذارد؟
این روحانی اصولگرا، با وجود آنکه بارها در سخنان روز جمعه بدون آنکه خود را محتاج 
به بیان استدلالی بداند، منتقدینش را با عباراتی همچون »صهیونیست« بودن، »منافق« 
بودن و »بی بی سی چی« بودن، عملا به »قطبی« در تناقض با نظام جمهوری اسلامی 
منتسب دانست، توضیح نداده است که سخنان رئیس جمهور که ارائه راهکاری قانونی و 
مسالمت آمیز به اقشار مظلوم اجتماع است، را با چه استدلالی مصداق دو قطبی سازی 

دانسته است؟
از سوی دیگر از سخنان این استاد حوزه چنین بر می آید که در نگاه وی، میان قطبی 
سازی اجتماعی و جناح های سیاسی و احتمالا احزاب سیاسی، خلط معنا وجود دارد. 
وی بارها این مفاهیم را در جای یکدیگر قرار می دهد. این در حالی است که وی تاکید می 
کند وجود اختلاف در جامعه مایه برکت است، اما در عین حال به منتقدین خود می تازد 
که چرا در انتقاد از سخنان وی، او را به یک جناح منتسب می دانند و این مسئله را مصداق 
قطبی سازی توصیف می کند! این خلط معنانی از سوی علیرضا پناهیان در حالی رخ 
داده است که وجود جناح های سیاسی و احزاب گوناگون در یک جامعه به معنای تحقق 
اصل آزادی بیان و نهادینه شدن پذیرش وجود اختلاف نظر در جامعه است. در حالی که 
قطبی سازی به معنای این است که جامعه به دو یا چند گروه متضاد و متناقض تبدیل 
شود که به مانند قطب های مثبت و منفی آهن ربا، به هیچ عنوان امکان اتحاد و وحدت 
میان آن ها ممکن نباشد. وجود این تناقض در گفتار پناهیان این ظن را به وجود می 
آورد که اصل وجود جناح های مختلف در سپهر سیاسی جمهوری اسلامی ایران موضوع 
مورد اعتراض این واعظ سیاسی باشد. از سوی دیگر برخی از تحلیلگران و فعالیت 
سیاسی، عرصه انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی را محل بروز جناحی جدید 
در ساختار سیاسی ایران می دانند، که ریشه در هیچ کدام از دو جریان شناخته شده 
موجود، نخواهد داشت. حال این سوال مطرح می شود که آیا مترادف دانستن قطبی 
سازی با تعلق به یکی از دو جناح سیاسی در گفتار پناهیان صرفا یک اشتباه معنایی حوزه 
نظریه پردازی سیاسی است؟ یا آنکه خبر از آماده سازی اذهان توسط این واعظ زبردست 
برای ناکارآمد جلوه دادن جناح های موجود و رسمیت دادن به تبلور یک جریان جدید 

سیاسی در ساختار قدرت نظام جمهوری اسلامی دارد؟

ترامپ و  امور خارجه درباره احتمال دیدار   سخنگوی وزارت 
روحانی در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل  گفت :من این 
دیدار را تائید نمی کنم. نه این دیدار در دستورکار ما هست و نه 
فکر می کنم چنین اتفاقی در نیویورک رخ دهد. همانطور که آقای 
روحانی گفت ما به دیدار برای عکس گرفتن حساب نمی کنیم 
این  لذا  باشد.  ملموس  نتایج  و  کار  دستور  با  باید  دیدار  بلکه 

گمانه زنی ها در دستورکار ایران نیست.
»سید عباس موسوی« صبح روز دوشنبه در نشست خبری خود 
با اصحاب رسانه با اشاره به سفر رئیس جمهوری به ترکیه اظهار 
داشت: امروز رئیس جمهور در ترکیه در پنجمین نشست سران 
کشورهای عضو روند آستانه شرکت می کنند و امیدواریم نتایج 
این نشست به نفع مردم منطقه و سوریه باشد و آرامش را به این 
کشور بازگرداند و تا نابودی تروریست ها و بازگشت صلح و امنیت در 

منطقه ادامه خواهد داشت.
وی همچنین با اشاره به سفر محمد جواد ظریف به کشورهای 
آسیایی در هفته های اخیر گفت: وزیر امور خارجه طی روزهای 
آینده مهیای سفر به نیویورک هستند و در هفتاد و چهارمین 
اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل شرکت خواهند کرد. ایشان 
در  رئیس جمهوری شرکت می کنند.  به همراه  این اجلاس  در 
نیویورک هم دیدارها و ملاقات هایی با مقامات کشورهای دوست 

برقرار است. 
اتهام زنی ها به ایران بی اساس است

 سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره اتهام زنی به ایران درباره 
حملات اخیرپهپادی به تاسیسات نفتی سعودیها تصریح کرد: 
ائتلاف  و  است  خونین  جنگ  درگیر  یمن  که  است  سال  پنج 
سعودی با حمایت کشورهای غربی جنایات گسترده ای علیه ملت 
یمن مرتکب شده است.  طبیعی است که مردم و ارتش یمن به این 

جنایاتها واکنش نشان دهد.
 موسوی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران اعلام کرده 
است که از مردم یمن و حقوق آنها دفاع می کند ولی اینکه این 
گونه اقدامات دفاعی به ایران نسبت داده شود، در راستای دروغ 

حداکثری است که در ادامه ناکامی هایشان است. 
وی ادامه داد: ما از این اقدامات تعجب نمی کنیم. کشورهای 
آنها  است  قرار   که  آنهایی  و  هستند  وابسته  همچنان  وابسته 
وابسته  این کشورهای  به  تا  را می زنند  این حرف ها  را بدوشند 
احساس امنیت بدهند. این حرف ها بی اساس و محکوم هستند.

آزادی امثال مازیار ابراهیمی نشان دهنده پویایی نظام است
و  ابراهیمی  مازیار  پرونده  مورد  در  سوالی  به  پاسخ  در  وی 
ادعاهایی که او مطرح کرده و همچنین سوءاستفاده برخی از 
رسانه های خارج از کشور از این موضوع گفت: اجازه دهید که وارد 
بحث های امنیتی نشوم. من همین قدر می دانم که در سال های 
گذشته نهادهای امنیتی متهمینی را دستگیر کردند و براساس 
شواهد و مدارک از آن ها بازجویی شده است و بعدها با توجه به 
اینکه همه نمی توانند مظنون باشند نظام به عنوان یک نظام پویا 
دست به خوداصلاحی می زند تا اگر حق و حقوقی از کسی ضایع 
شده جبران کند  و طبیعی است که برخی از افراد معاند از این 
موضوع سوءاستفاده کنند.وی ادامه داد: نقطه قوت ایران این 
است که به موقع اقدام می کند و اگر اشتباهی را مشاهده کرد آن 

را اصلاح می کند.
.موسوی درباره احتمال دیدار ترامپ و روحانی در حاشیه مجمع 
عمومی سازمان ملل بیان کرد: من این دیدار را تائید نمی کنم. نه 
این دیدار در دستورکار ما هست و نه فکر می کنم چنین اتفاقی 
در نیویورک رخ دهد. همانطور که آقای روحانی گفت ما به دیدار 

برای عکس گرفتن حساب نمی کنیم بلکه دیدار باید با دستور 
کار و نتایج ملموس باشد. لذا این گمانه زنی ها در دستورکار ایران 
نیست.وی تصریح کرد: همانطور که قبلا هم اعلام کردیم، اگر 
آمریکایی ها به برجام بازگردد و از تروریسم اقتصادی را بردارند آنها 
می توانند به نشست کمیسیون مشترک بازگشته و حرف هایشان 

را بزنند.
اقدام حقوقی ایران علیه کانادا آغاز شده است

امور خارجه همچنین درباره مصادره شده  سخنگوی وزارت 
اموال ایران در کانادا یادآور شد: این پرونده از چند سال پیش در 
جریان بود. این حکم دو سال قبل صادر شد که ما هشدارهای لازم 
را دادیم که اجرا نکنند. اجرایی شدن آن دو سال طول کشید. الان 
هم اعلام می کنیم اجرای این حکم مغایر با نص حقوق و قوانین 
بین المللی است ایران نیز این حق را برای خود محفوظ می دارد 
تا از حقوق خود دفاع کند. اقدامات لازم در این باره شروع شده 

است. 
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه 
درباره راه اندازی سوئیفت روسی عنوان کرد: با توجه به اقداماتی 
انجام  خود  دلار  قدرت  از  سوء استفاده  در  آمریکا  سوی  از  که 
می دهد و از این مسئله به عنوان ابزار در روابط سیاسی نسبت 
به کشورهای مستقل انجام می دهد، جمهوری اسلامی ایران 
سعی می کند با کشورهای دارای مراوده از سازوکارهای خاص 
از  ارزهای ملی یکی  با  خود استفاده کند حذف دلار و مبادله 
این راهکارهاست. هم اکنون با کشورهای دوست با ارزهای ملی 

مبادلات خود را انجام می دهیم. 
 صحبت های ترامپ ۲۴ ساعت هم دوام ندارد

وی درباره بازداشت سه تبعه استرالیایی اظهار داشت: من از 
بازداشت سه تبعه اطلاع ندارم. یک مورد بود که سال گذشته به 
اتهام جاسوسی به حبس محکوم شده بود. در مورد دو تبعه دیگر 

باید از نهادهای مرتبط سوال کرد.
صحبت های  دوگانگی  درباره  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
ترامپ در قبال ایران گفت: بارها این دوگانگی و چندگانگی را 
تشویش  نوعی  و  بوده ایم  ترامپ شاهد  آمدن  کار  روی  زمان  از 
و سردرگمی را بارها از سوی مقامات آمریکایی نسبت به ایران 
مشاهده می کنیم. نمی توان بر خیلی از صحبت های وی حساب 

باز کرد چرا که دوام این سخنان حتی ۲۴ ساعت نیز نیست.
موسوی درباره پیام برکناری بولتون به ایران اظهار داشت: ما 
پیامی از آمریکایی ها نگرفتیم. به دلیل برکناری بولتون هم کار 
نداریم بلکه این مسئله به خاطر تحولات داخلی این کشور است. 
ایران به افراد و تحولات کار ندارد بلکه آنچه برای ایران مهم است 

عمل و اقدام آنها نسبت به ایران است. 
به اجرای تعهدات اروپا دل نبسته ایم

وی افزود: آنچه اکنون درباره ایران شاهد هستیم که به گفته 
آنها فشار حداکثری و به قول ما تروریسم اقتصادی، عملی است 
ایران در پیش گرفته شده است.  به  که از سوی آمریکا نسبت 
این دیپلمات کشورمان درباره امیدواری به اجرای تعهدات اروپا 
در برجام تصریح کرد: امیدواری همیشه است ولی ما به اجرای 
تعهداتی که اروپا براساس برجام و قطعنامه شورای امنیت موظف 
به اجرای آن هستند، دل نسبته ایم. تجربه ۱۶ ماهه اخیر ما به این 
نتیجه می رساند که جای امیدواری نیست ولی ما همیشه پنچره 

دیپلماسی را همیشه باز نگهداشته ایم.
 رفت وآمدهای مقتدا صدر به ایران موضوع تازه ای نیست

موسوی درباره سفر اخیر مقتدی صدر به ایران خاطرنشان کرد: 
مقتدی صدر به ایران رفت و آمد دارد و این رفت و آمد هم تازگی 

ندارد و ایشان و سایر دوستان عراقی - چه در درون دولت و چه در 
بخش های دیگر به عنوان دوستان ایران- یا در ایران بودند یا رفت 
و آمد داشتند. بنابر این حضور ایشان مسئله تازه ای نیست. خیلی 
هم پیام خاصی نیز ندارد. ایشان با ایران رفاقت دارد که این رفاقت 
برای ما و دولت عراق غنیمت است. وی درباره آزادی نفتکش 
توقیف شده انگلیسی ابراز داشت: مراحل حقوقی و قضایی اش 
در جریان است و دو، سه کار اداری آن باقی مانده و این کشتی 
واسطه گری  خاطر  به  آزادی  این  می شود.  توقیف  رفع  سپس 
نیست. سخنگوی وزارت امور خارجه درباره گفت وگوهای ایران با 
کشورهای منطقه به خاطر حملات اخیر یمنی ها به آرامکو بیان 
کرد: این حملات ارتباطی به این گفت وگوها ندارد. جنگی بین 
یمن و ائتلاف سعودی در جریان است و این مسائل ربطی هم به 

ایران ندارد.با این حال ایران همیشه از مظلومین دفاع می کند. 
 پیشنهادات ایران برای گفت و گو با کشورهای منطقه 

همچنان پابرجاست
موسوی اضافه کرد: پیشنهاد گفت وگوی ما با کشورهای منطقه 
در قالب های مختلف مانند امضای پیمان عدم تعرض و تشکیل 
مجمع گفت وگوهای منطقه  همچنان پابرجاست و باز تاکید داریم 
منطقه متعلق به کشورهای منطقه است و امنیت آن وابسته به 
کشورهای  حضور  ناامنی  منشا  و  است  منطقه ای  کشورهای 
فرامنطقه ای است. ایران همیشه همسایگان را اولویت خود قرار 
داده هرچند برخی از آنها در برخی از مواقع دچار سوء تفاهم هایی 

هستند و در دیپلماسی ما نسبت به آنها همیشه باز است.
اروپا اقدام عملی انجام ندهد گام چهارم هم آغاز می شود

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا اروپا اقدامی انجام داده 
که موجب بازنگری ایران در اجرای گام سوم شود، یادآور شد: 
هنوز اتفاق خاصی در اجرای تعهداتشان رخ نداده که ما بخواهیم 
بازنگری کنیم. اگر روال به همین منوال باشد، گام چهارم هم 

اجرایی خواهد شد. 
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه 
درباره لغو ویزای چند دانشجوی ایران در آمریکا عنوان کرد: من نیز 
این خبر را در رسانه ها دیدم. ما روابط دیپلماتیکی با آمریکا نداریم. 
این اتفاق در ادامه سیاست های کوته بینانه آمریکایی هاست که 
از مدتی قبل شروع کردند و ضمن سر دادن شعارهایی مبنی 
بر آزادی و فرصت برابر، محدودیت هایی را برای کشورهای دیگر 
از  آمریکا بخشی  ایرانیان اعمال می کنند در حالی که  به ویژه 

پیشرفت هایش را مدیون این افراد است. 
 نتانیاهو گزافه گویی کرده است

آن  بازتاب  و  نتانیاهو در مسکو  و  پوتین  موسوی درباره دیدار 
محور  از  من  کرد:  تصریح  روحانی  و  پوتین  دیدار  در  رایزنی ها 
مذاکرات روسای جمهور مطلع نیستم. درباره اظهارات نتانیاهو در 
آن دیدار، حرف های گزافی است که مصارف داخلی داشته و با 
توجه به برگزاری انتخابات این سخنان گفته می شود. خودشان نیز 

می دانند که آزمودن خطا، خطا است. 
وی درباره برخی از اخبار مبنی سرمایه گذاری ۲۵۰ میلیاردی 
چین در صنایع نفت و گاز ایران خاطرنشان کرد: ما سند جامع 
راهبردی با چین در سال 9۴ امضا کردیم که آن سند بر روابط همه 
جانبه و راهبردی ایران و چین تاکید می کند. چین شریک نخست 

تجاری ما در جهان است و روابط ما نیز راهبردی است. 
 عدد و رقم ها درباره سند جامع همکاری با چین  واقعیت ندارد

به سفر اخیر وزیر  با اشاره  این دیپلمات  عالیرتبه کشورمان 
امور خارجه به پکن اظهار داشت: در سفر اخیر ظریف به چین، 
پیش نویس سند جامع همکاری ها ارائه شد که در حال بررسی 

است. در این سند و سایر اسناد، موضوعات مختلف همکاری 
میان دو کشور گنجانده خواهد شد. عدد و رقم ها و موضوعاتی که 
در رسانه ها مطرح شده، واقعیت ندارد ولی موضوع سرمایه گذاری 
دو کشور همواره وجود داشته است و جزیی از برنامه راهبردی 

ایران و چین است.
اگر شرایط مهیا باشد ظریف به نیویورک خواهد رفت

ظریف در پاسخ به سوالی در خصوص امکان ایجاد محدودیت 
برای وزیر امور خارجه در سفر به آمریکا بیان کرد: اگر شرایط مهیا 
باشد آقای ظریف سفر خواهند کرد و تحریم ایشان هم اقدامی 
عجیب بود و البته هیچ ابایی هم در ایجاد مشکل برای مقامات 
ایرانی ندارند و نگران فعالیت های روشنگرانه وزیر خارجه هستند 
که البته حق دارند. هر زمان ایشان به آمریکا سفر می کنند سیل 
درخواست دیدار و مصاحبه تسلیم دفتر ما می شود و آنها هم علنی 

گفتند که تحمل چنین فضایی را ندارند. 
وی در رابطه با احتمال موافقت ترامپ با ایجاد خط اعتباری 
عملی  بی  از  بعد  ایران  شد:  یادآور  برجام  حفظ  برای  فرانسه 
کشورهای اروپایی اقداماتی انجام داده و آنها هم متعهد به اجرای 
تعهداتی بودند که خرید نفت ایران و تسهیل مبادلات بانکی جزو 

این تعهدات بود.
 اجازه گرفتن از کشور دیگر برای انجام تعهدات تاسف آور است 

چهارچوب  در  کرد:  اضافه  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
پیشنهادات فرانسه این مساله هم مطرح است و اینکه هنوز برخی 
کشورها باید برای اجرای تعهداتشان از دیگران اجازه بگیرند جای 
تاسف دارد. تعهدات آنها پشتوانه قطعنامه شورای امنیت را دارد 
اما برای اجرای همین تعهد باید از کشور دیگر اجازه بگیرند. من 
نمی دانم شرایط فعلی اجازه و مذاکره آنها در چه مرحله ای است. 
ما همچنان منتظر اقدام اروپا برای اجرای تعهداتشان هستیم و 

رایزنی ما ادامه دارد. موافقت ترامپ به ما ربطی ندارد.
نفتکش انگلیسی به زودی آزاد می شود

موسوی در خصوص آزادی نفتکش توقیف شده انگلیسی بیان 
کرد: مراحل حقوقی و قضایی  این ماجرا در جریان است و دو، سه 
کار اداری آن باقی مانده تا این کشتی رفع توقیف شود؛  به نظر 
می رسد این کشتی به زودی رفع توقیف شود.  این آزادی هم به 

دلیل واسطه گری شخص ثالثی نیست.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

دیدار روحانی با ترامپ در دستور کار نیست



قم،  استان  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
تولیدی  حلقه های  اتصال  و  تولید  زنجیره های  تکمیل 
موجود را از اولویت های مهم این سازمان برای حمایت از 

سرمایه گذاران دانست.
محمود سیجانی با بیان اینکه ۴۲ فقره پروانه بهره برداری 

تولید«  »رونق  نام  به  که  امسال  نخست  ماهه   ۵ در 
نام گذاری شده، صادر شده است، گفت: این پروانه ها با 
سرمایه گذاری ۱۲۶۲ میلیارد ریال برای یک هزار و ۱8۵ 

نفر فرصت اشتغال ایجاد کرده است.
وی در ادامه افزود: تکمیل زنجیره های تولید، اتصال 

حلقه های تولیدی موجود به یکدیگر و هم چنین توجه به 
ایجاد صنایع مادر و حمایت از واحدهای تولیدی دانش 
بنیان و دارای فناوری پیشرفته، بازسازی و نوسازی صنایع 
موجود و به روزرسانی تجهیزات به همراه توسعه واحدهای 
تولیدات  برای  بازارهای صادراتی  یافتن  و  فعال موجود 
استان از اولویت های سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 

خواهد بود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ویژگی خاص 
اقلیمی استان قم و حمایت از صنایع کم آب خواه، گفت: 
ورود صنایع مادر به استان موجب ایجاد اشتغال در بخش 

صنایع پایین دستی استان خواهد شد.
وی تأکید کرد: از سرمایه گذاری در صنایع مادر مانند 
صنایع لوازم خانگی، خودروسازی و صنایع فولاد که آب بر 
نباشد به صورت جدی حمایت خواهیم کرد و هم چنین از 
سرمایه گذاری در بخش نورد صنعت فولاد به دلیل آب بر 

نبودن و نداشتن هیچ گونه آلایندگی حمایت می شود.
سیجانی افزود: بر حمایت از صنایع فولاد در بخش نورد 
مانند کارخانه فولاد غرب آسیا که تولیدات آن مواد اولیه 
سایر صنایع استان است تأکید می کنیم و تمرکز بر صنایع 
کوچک و متوسط با محوریت کم آبخواه بودن و غیر آلاینده 

مورد تأکید این سازمان است.
اشتغال  حفظ  کنار  در  داشت:  اظهار  پایان  در  وی 
و  تولیدی  واحدهای  ایجاد  موجود  تولیدی  واحدهای 

صنعتی جدید هم در دستور کار قرار دارد.

همزمان با هفته دفاع مقدس؛

۷2 گلزار شهدا در قم گلباران می شود
 مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم از گلباران 7۲ گلزار و مزار ۶ 

هزار شهید در قم همزمان با هفته دفاع مقدس خبر داد.
سید جواد هاشمی در جلسه کمیته ایثارگران دفاع مقدس استان که با 
حضور ۲۰ دستگاه و نهاد عضو در بنیاد شهید و امور ایثارگران قم برگزار شد، 
افزود: ملت با بصیرت و نیروهای متعهد در برابر تمام نفاق ها، دسیسه ها و 

دشمنی ها ایستاده و از خون شهدا دفاع می کند.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم، با تأکید بر اینکه خون شهدا 
ضامن بقای انقلاب است، افزود: شهدا با سادگی و با دست خالی اما ایمان 
راسخ و اراده های استوار پیروز میدان شدند و ما همچنان بر راه شهدا هستیم 

و پیروزی با ما است.
سردار هاشمی ادامه داد: ملت ایران، علما، دلسوزان در طول چهار دهه 
فریاد »هیهات من الذله« را سر دادند شعاری برگرفته از عاشورای حسینی 
و همواره در این مسیر ایستادگی کرده اند، شهدا با همین شعار معبرها را 
انقلاب  مقاومت موجب صدور  این  امروز  و  رسیدند  پیروزی  به  و  گشودند 

اسلامی و بیداری اسلامی در کشورهای مختلف شده است.
وی اضافه کرد: هفته دفاع مقدس گنجینه ارزشمند است، فرصتی است 
تا دفاع جوانمردانه در برابر تجاوز ناجوانمردانه دشمنان اسلام بیان شود و 
گفتمان ایثار و شهادت مطرح گردد و نسل های انقلاب با آرمان های شهدا 

تجدید میثاق کنند.
سردار هاشمی خاطرنشان کرد: امروز همچنان دفاع مقدس باقی است و 
منش شهدا باید در جامعه پیاده شود، مسئولان با تأکید بیشتری در مراسم 
بزرگداشت شهدا و گلباران مزار شهدا حضور داشته باشند. امروز باید وصایای 
شهدا پیاده شود، خواسته شهدا احیای امر به معروف و نهی از منکر و حفظ 
برنامه  دفاع مقدس  ایثارگران  این هفته کمیته  در  و حجاب است.  عفاف 
گلباران 7۲ گلزار و مزار ۶۰۰۰ شهید، دیدار از خانواده معظم شهدا و تجلیل 
از ایثارگران دستگاه های اجرایی، زنگ ایثار، برگزاری مسابقات ورزشی، تبلیغ 
و ترویج فرهنگ ایثار در مساجد و تولید برنامه های رسانه ای را پیگیری و اجرا 

می کند.

معاون برنامه ریزی و سرمایه  انسانی شهرداری قم خبرداد

ارزیابی و بازنگری برنامه قم ۱4۰۰ 
معاون برنامه ریزی و سرمایه  انسانی شهرداری قم گفت: در حال حاضر به 
دنبال بازنگری و ارزیابی میزان اجراء برنامه قم ۱۴۰۰ تاکنون هستیم تا بتوانیم 

بر اساس آن برنامه قم ۱۴۰۴ را کامل تر و کاربردی تر تدوین کنیم.
 محسن رنجبر ، با بیان اینکه روند برنامه قم ۱۴۰۰ از نیمه گذشته و در حال 
ارزیابی و بازنگری است، اظهار کرد: ما سعی داریم نزدیک به ۲۰۰ شاخص 
کلانی که به عنوان شاخص های نتیجه در این برنامه پیش بینی شده را 
برای اهداف، 9۶  ارزیابی کنیم) ۳۰ شاخص در چشم انداز، ۳8 شاخص 

شاخص هم در بخش استراتژی ها(.
معاون برنامه ریزی و سرمایه  انسانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه برنامه 
راهبردی قم ۱۴۰۰ که برای رسیدن به چشم انداز ۲۰ ساله نوشته شد، و با 
توجه به این چشم انداز و برای حرکت در مسیر آن اهداف و شاخص هایی 
مشخص شد تصریح کرد: ذیل هر هدفی از اهداف ۱۱ گانه یکسری راهبرد 
تعریف شد که شامل ۳8 استراتژی بود و ذیل هرکدام از آنها سیاست های 
اجرایی تبیین گردید که ۱۱8 مورد بود و با توجه به این سیاست ها برای 
قرار گرفتن در مسیر ۳8 استراتژی ۵۰۰ طرح تدوین شد که با بیش از هزار 

شاخص عملیاتی ارزیابی می شد.
رنجبر با بیان اینکه طبق برنامه قم ۱۴۰۰ پروژه های منطقه ای نیز تدوین و بر 
اساس نیازسنجی در دستور کار قرار گرفت، افزود: سه سال از برنامه گذشته و 
به دنبال این هستیم که ببینیم طی این سه سال چه اتفاقی افتاده است؛ به 
عنوان مثال قرار بوده سرانه های فرهنگی ورزشی شهر به ۲۰ متر مربع برسد 
و در همین راستا پروژه  سالن های فرهنگی ورزشی در دستور کار قرار گرفت و 
اقدامات دیگری در این راستا تدوین شد، حال باید ببینیم انجام این پروژه ها 

ما را به سرانه ای در این خصوص رسانده است.
وی تصریح کرد: در حال حاضر به دنبال بازنگری و ارزیابی خروجی های 
برنامه قم ۱۴۰۰ تاکنون هستیم تا بتوانیم بر اساس آن برنامه قم ۱۴۰۴ را 
کامل تر و کاربردی تر تدوین کنیم و امیدواریم این بازنگری تا نیمه دی ماه به 

اتمام برسد.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

۱۱۰ دوربین نظارتی در شهر قم 
نصب می شود

 معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از نصب ۱۱۰ دوربین نظارتی در 
این شهر تا پایان امسال خبر داد و گفت:  9۰ دوربین نظارتی در سطح شهر 

فعال است.
عباس ذاکریان با بیان اینکه 9۰ دوربین نظارتی در شهر قم فعال است، 
گفت: ۱۱۰ دوربین نظارتی خریداری و قرارداد نصب آن منعقد شده که تا 

پایان امسال در سطح شهر نصب می شوند.
وی با اشاره به اینکه با نصب ۲۰۰ دوربین نظارتی پوشش نسبی در سطح 
معابر شهر خواهیم داشت، افزود: دوربین ها عمدتا در میادین، چهارراه ها و 

مکان های پرتردد نصب می شوند.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: شهر قم با نصب 
دوربین های جدید به نسبت جمعیت شهر، متناسب با سایر کلانشهرها 

خواهد بود.
وی با بیان اینکه نصب دوربین نظارتی در سطح شهر مانع از وقوع اتفاقات 
از جمله تصادف می شود، افزود: نظارت تصویری موجب می شود تا بتوان در 
صورت بروز تصادف تصمیمات سریع تر و به موقع تری گرفته شود و عوامل 

امدادی و خدماتی بتوانند سریع تر به محل برسند.
ذاکریان اظهار داشت: نصب دوربین های نظارتی با تشخیص ترافیک معابر و 
اطلاع رسانی برای مسیریابی و نصب تابلوهای خبری هوشمند در سطح شهر 

می تواند کمک بسیاری به شهروندان داشته باشد.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: دوربین های نظارتی از 

لحاظ تأمین امینت نیز نقش بسیار مثبتی دارند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

آغاز عملیات درختکاری و کاشت پاییزه 
فضای سبز

عملیات  آغاز  از  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
درختکاری و کاشت پاییزه فضای سبز از ۱۵ شهریور خبر داد.

توسعه  راستای  در  گرفته  صورت  اقدامات  به  اشاره  با  جوادیان  پیام 
درختکاری در سطح شهر، اظهار کرد: با توجه به هماهنگی انجام شده با 
مناطق و زیرساخت های ایجاد شده در ماه های اخیر برای توسعه و بهسازی 
فضای سبز طبق روال سال های گذشته و با توجه به سپری شدن دوره گرما 
و مساعد شدن هوا عملیات درختکاری و کاشت پاییزه از ۱۵ شهریور آغاز 

شده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم فصل کاشت را در 
جواب دهی گونه ها بسیار موثر خواند و افزود: با توجه به اهمیتی که کاشت 
پاییزه دارد و شرایط مناسب جوی و زمان مناسب برای استقرار گیاهان و 
آسیب های کمتر و هزینه تمام شده پایین تر و فرصت مناسب برای استقرار 

گیاه و شروع رشد کاشت در این دوره از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
جوادیان اضافه کرد: معمولا تلاش می شود با کاهش دمایی که در پیش رو 
داریم ابتدا گونه های گرمسیری که حساسیت بیشتری به سرما دارند زودتر 

کاشته شده تا قدرت مقاومت در برابر سرما بیشتر شود.
وی خاطرنشان کرد: امیدواریم با برنامه ریزی انجام شده بتوانیم به سرانه های 

پیش بینی شده در برنامه سرانه سال 98 دست پیدا کنیم.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

تکمیل حلقه های تولید اولویت سرمایه گذاری است

مهمترین علت مرگ و میر ایرانیان چیست؟
مدیر گروه حکمرانی و سلامت پژوهشکده علوم اعصاب دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به 
مهمترین دلایل مرگ در ایران گفت: بیماری های قلبی و عروقی با ۲7 درصد افزایش، سکته مغزی با 
۱9 درصد و آلزایمر با ۱۰۳ درصد افزایش، مهمترین علل مرگ و میر در کشور هستند.بهزاد دماری روز 
دوشنبه در نشست خبری ارائه گزارش پیشرفت طرح های تحقیقاتی کاربردی پژوهشکده علوم اعصاب 
در سالن همایش بیمارستان امام خمینی ادامه داد که دیابت، بیماری های مزمن ریوی، مزمن کلیوی، 
اختلالات نوزادی، بیماری عفونی و نواقص مادرزادی در رتبه های بعدی مهمترین علل مرگ در ایران 
هستند. وی تعداد مرگ ثبت شده در سال 9۶ در ایران را حدود ۳8۰ هزار مورد اعلام کرد و گفت: نزدیک 
به نصف مرگ ها در زیر سن 7۰ سالگی رخ می دهد که به فوتی های کمتر از 7۰ سال، مرگ زودرس گفته 
می شود و باید اقدامات لازم برای پیشگیری از اینگونه مرگ ها در کشور انجام شود. دماری ادامه داد: 
حدود ۲۲ درصد مرگ ها در کشور مربوط به افراد زیر ۵۰ سال است، این موضوع به این معنی است که 
ما در حوزه پیشگیری خیلی باید در کشور کار کنیم تا میزان مرگ زودرس را کاهش دهیم. وی به ۱۰ 
علت مرگ زودرس در ایران اشاره کرد و گفت: در مهمترین دلایل مرگ های زودرس صدمات جاده ای 

با ۳8 درصد، سکته مغزی با بیش از 8 درصد، بیماری آلزایمر با 7۳ درصد افزایش، مشاهده می شود.

قطع حمایت مالی وزارت نفت از 2 تیم فوتبال 
طبق تصمیم جدید وزیر نفت تیم های نفت آبادان و نفت مسجدسلیمان تا اول آذرماه سال جاری 
فرصت دارند که تعیین تکلیف شوند.بیژن نامدار زنگنه ابلاغیه جدیدی در خصوص تیم های لیگ 
برتری زیرمجموعه این وزارتخانه صادر کرد که به واسطه آن، هرگونه کمک به تیم های تابعه صنعت نفت 
ممنوع اعلام شد و باشگاه های نفت آبادان، نفت مسجدسلیمان ۲ نماینده خوزستان در لیگ برتر تنها 
تا آذرماه فرصت دارند که تعیین تکلیف شوند.بر اساس ابلاغیه وزارت نفت، به منظور صرفه جویی و 
کاهش هزینه ها، انجام مسئولیت های مدرس، سرپرست، سرمربی، مربی، کمک مربی، دبیر، عوامل 
فنی و پزشکی و دیگر عناوین مشابه در تیم های باشگاهی در همه سطوح مرتبط با ورزش قهرمانی، 
تنها از طریق افراد حقیقی بخش خصوصی )غیردولتی( مجاز است و پرداخت هرگونه وجهی به 
کارکنان در قالب تیم های قهرمانی )لیگ برتری( تحت هر عنوان ممنوع است. وزیر نفت، مالکیت و 
مدیریت و حتی کمک مالی به باشگاه های حرفه ای توسط شرکت های تابعه صنعت نفت به هر صورت 
)مستقیم و غیرمستقیم( را ممنوع کرده و دستور داده است مدیریت و مالکیت تیم های فوتبال نفت 
مسجدسلیمان، صنعت نفت آبادان و پارس جنوبی جم تا تاریخ ۱/ 9/ ۱۳98 در چارچوب ضوابط و 

مقررات ذی ربط تعیین تکلیف شود.

آخرین آمار تلفات تصادفات جاده ای در کشور 
معاون اجرایی راهنمایی و رانندگی ناجا گفت: تاکنون ۱7 هزار و ۱8۳ نفر در جاده های درون شهری 
و برون شهری کشور به علت تصادفات مختلف فوت کرده اند.سردار محمدحسین حمیدی ظهر دیروز 
در همایش طلاب یاران فرهنگ ترافیک در محل هتل زاگرس شهر ایلام، اظهار کرد: با توجه به 
حذف ویزا پیش بینی می شود شاهد حضور گسترده و حجم زیادی از زوار اربعین حسینی در مرز های 
خروجی کشور باشیم.وی افزود: مرز مهران همواره به عنوان یکی از اصلی ترین کانون های تردد خروج 
زوار، در صدر توجه زوار اربعین حسینی قرار دارد.معاون اجرایی راهنمایی و رانندگی ناجا تصریح 
کرد: نهادینه کردن فرهنگ ترافیک و جلوگیری خسارات مادی و معنوی ناشی از تصادفات جاده ای 
وظیفه ای همگانی و بسیار بزرگ است. وی عنوان کرد: همه در مقابل جامعه مسوول هستیم و باید 
با فرهنگ سازی مناسب و بالا بردن سطح کیفی خودرو های تولیدی، از خسارات مادی و معنوی به 
اقشار مختلف مردم جلوگیری کرد.حمیدی ادامه داد: ایمن سازی خودرو ها برای پیشگیری از شدت 
تصادفات و تصادفات منجر به فوت نقش مهمی دارد، اما متأسفانه پرفروش ترین خودرو تولید داخلی پر 
تصادف ترین و خسارت آفرین ترین خودروی کشور است. وی خاطرنشان کرد: تاکنون ۱7 هزار و ۱8۳ 

نفر در جاده های کشور به علت تصادفات مختلف فوت شده که این آمار بسیار دردناک است.

علت حضور شبنم نعمت زاده با چادر در دادگاه 
رئیس شعبه سوم دادگاه ویژه در رابطه با نوع حجاب متهم شبنم نعمت زاده در دادگاه گفت: وی در 
زمانی که کیفرخواست نیز ابلاغ شد با چادر بود و امروز نیز با خواست خودش با چادر حاضر شد.قاضی 
مسعودی مقام در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه آیا الزامی وجود داشته باشد که فرد با همان تیپی که 
داشته است به دادگاه بیاید، گفت: برخی از متهمان خودشان تمایل دارند که با چادر و یا مانتو و ... 
حاضر شوند و ما الزامی در این خصوص نداشتیم.رئیس شعبه سوم دادگاه ویژه در رابطه با حجاب متهم 
شبنم نعمت زاده در دادگاه امروز ادامه داد: وی در زمانی که کیفرخواست نیز ابلاغ شد با چادر بود و 
روزدوشنبه  نیز با خواست خودش با چادر حاضر شد و الزامی نداریم، اگر بخواهند با مانتو هم حاضر 
شوند باز ایرادی نداریم.وی تصریح کرد: وفق مقررات و نکات مورد تاکید رئیس قوه قضاییه، به زندان هم 

اعلام کردیم که بر اساس آن حجابی که تمایل خود متهمان است در دادگاه حاضر شوند.

رئیس جدید سازمان خصوصی سازی منصوب شد 
دکتر علیرضا صالح، به عنوان رئیس جدید سازمان خصوصی سازی منصوب شد.به گزارش »تابناک« 
به نقل از خبرگزاری ها، طی حکمی از سوی وزیر امور اقتصاد و دارایی دکتر علیرضا صالح معاون اسبق 
سازمان برنامه و بودجه کشور و قائم مقام فعلی صندوق توسعه ملی به سمت معاون وزیر اقتصاد و رئیس 

سازمان خصوصی سازی منصوب شد.وی جایگزین علی اشرف پوری حسینی شده است.

وجود 844 راننده لیسانسه در سرویس مدارس تهران
فرماندار تهران گفت:8۴۴ راننده با مدرک لیسانس برای سرویس مدارس در شهر تهران فعالیت 
می کنند و حتی تعدادی از آنها دارای مدرک فوق  لیسانس و دکتری هستند.وی افزود :۲۶۴ مدرسه با 

قدمت بالای ۶۰ سال در تهران وجود دارد.

پایان حسرت سی ساله ورزش قم 

کشتی گیر قمی المپیکی شد 

علیرضا نجاتی دو بنده پوش قمی تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان با درخشش در مسابقات انتخابی 
المپیک به حسرت سی ساله ورزش قم پایان داد و مسافر المپیک توکیو شد.

علیرضا نجاتی دوبنده پوش خوشنام قمی که سالیان سال است در رده های سنی پایه افتخارآفرینی 
می کند و امروز مجموع افتخاراتش را تکمیل کرد.

درحالی که وی سخت تمرین می کرد و از تمام حواشی حتی مراسم تجلیل از قهرمانان استان غائب 
بود، محمد بنا سرمربی تیم ملی در حال ساختن قهرمانی دیگر بود که در این شرایط نجاتی تنها به 

دنبال کسب سهمیه بود.
علیرضا نجاتی کشتی گیر وزن ۶۰ کیلوگرم تیم ملی در رقابت های جهانی قزاقستان و گزینشی 
المپیک در دور نخست 9 بر صفر برابر حریف ترکمنی پیروز شد و در مسابقه دوم برابر هایتم محمود از 

مصر ۳ بر ۱ به برتری رسید و در دور سوم 7 بر صفر حریفی از کره جنوبی را شکست داد.
نجاتی در مسابقه چهارم خود مقابل ایووآنگلوف قهرمان جهان از بلغارستان ۳ بر ۱ پیروز شد و ضمن 

کسب سهمیه المپیک ۲۰۲۰ توکیو به مرحله نیمه نهایی راه یافت.
این در حالی است که این قهرمان جوان و آینده دار بسیار بی صدا راهی المپیک شد تا هم خود تجربه 

جدیدی کسب کند و هم حسرت سی ساله ورزش قم به پایان برسد.
آوردگاه جهانی ورزش قطعاً ، میدان آسانی برای نجاتی نخواهد بود، اما کسی که با اقتدار راهی 

المپیک شده آنجا نیز حرف های زیادی برای گفتن خواهد داشت.

کارشناس مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم :

اعضای بدن کودک هفت ساله قمی اهدا شد
کارشناس مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اعضای یک کودک هفت ساله 
قمی که براثر سانحه رانندگی دچار ضربه و مرگ  مغزی شده بود، پس از کسب رضایت خانواده اهدا شد. 
ولی الله صمدی اظهار داشت: پس از گفت وگو با خانواده این کودک و اخذ رضایت پدر داغدارش 
و همچنین تایید مرگ مغزی توسط تیم پزشکان تاییدکننده مرگ مغزی دانشگاه علوم پزشکی قم، 

اعضای بدنش به چندین کودک زندگی دوباره بخشید.
به دلیل  ندارد گفت:  بیمار مغزی وجود  برای  به زندگی دوباره  امکان برگشت  این که  بابیان  وی 
بی اطلاعی خانواده ها و باوجود تعداد زیاد بیمار مرگ مغزی در قم متاسفانه این بیماران فوت می کنند و 

به مرحله اهدای عضو و پیوند اعضا نمی رسند.
www.muq. وی گفت: کسانی که می خواهند اهداکننده عضو باشند می توانند با مراجعه به سامانه
ac.ir در بخش ثبت نام از متقاضیان اهداکننده عضو پس از مرگ ثبت نام نموده و کارت ویژه اهدای 

عضو را دریافت کنند.
سال گذشته اعضای بدن ۱۲ بیمار مرگ مغزی در این استان با رضایت خانواده هایشان به بیماران 

نیازمند، اهدا شد.

طرح:محمدعلی رجبی

مالیات برای کارگر آری، برای بازیگر با دستمزد نجومی نه!!؟ کاریکاتـور

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir)347 بحارالانوار،ج78،ص(

امام  رضا علیه السلام :

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کریمی، نبش کوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح: 5/27 طلوع آفتاب: 6/50 اذان ظهر:13/01 اذان مغرب: 19/29

ب(
زتا

رو
ی3)

هر
مش

پ ه
چا

02
1-

44
54

50
76

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزی
ت

به دیدن یکدیگر روید تا یکدیگر را 
دوست داشته باشید و دست یکدیگر 

را بفشارید و به هم خشم نگیرید.

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیکسه شنبه - بیست وششم شهریورماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4883

تبعیت از مقررات راهنمایی و رانندگی 

ضامن سلامتی شماست.

پیام آموزشی

سازمان نظام مهندسی 
ساختمان استان قم 

 

در نظر دارد ؛ نسبت به انعقاد تفاهمنامه بیمه مسئولیت مدنی جامع 
ساخت)ساختمان( اقدام نماید.

لذا کلیه شعبات بیمه ها که تمایل شرکت در مناقصه را دارند ، می توانند 
به سایت سازمان به نشانی www.nezamqom.ir مراجعه نمایند.

آگهی مناقصه

روابط عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم

استان قم استان قم

 معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش استان قم از ثبت نام نزدیک به ۲8 
دانش آموز پایه اولی در این استان خبر داد و گفت: 8۰۰ کلاس درس برای دانش آموزان 

این مقطع در نظر گرفته شده است.
مریم پناهنده گفت: نزدیک به ۲8 هزار دانش آموز تاکنون در پایه اول ابتدایی در قم ثبت 

نام کرده اند که اول مهرماه به مدرسه می روند.
وی در خصوص فعالیت پایگاه های سنجش نوآموزان نیز افزود: این پایگاه ها تا پایان 
شهریورماه دایر هستند و ۲ پایگاه نیز تا پایان مهر برای سنجش دانش آموزان جامانده از 

تحصیل فعال است.
معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با بیان اینکه یک پایگاه 
تخصصی برای سنجش نوآموزانی که مجددا به سنجش نیاز دارند در نظر گرفته شده 
است، افزود: از آنجایی که تعداد این دانش آموزان کم است تنها یک پایگاه اختصاص 

داده شده است.
وی بیان کرد: دانش آموزان چنانچه یک سال دیرتر به کلاس اول فرستاده شوند والدین 

آنها مرتکب تخلف حقوقی شده و قابل پیگیری است.
پناهنده ادامه داد: به همکاران در مراکز پیش دبستانی اعلام شده که اجازه ثبت نام از 
دانش آموزانی که باید در مقطع ابتدایی باشند را ندارند مگر اینکه با نامه اداره آموزش و 
پرورش استثنایی باشد. وی با بیان اینکه 8۰۰ کلاس پایه اول ابتدایی برای سال جدید 
در نظر گرفته شده است، افزود: جشن شکوفه ها برای نوآموزان ۳۱ شهریورماه در همه 

مدارس ابتدایی برگزار می شود.
معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش استان قم ادامه داد: برنامه استانی 
نیز ساعت 9 صبح در دبستان دخترانه جمهوری اسلامی واقع در خیابان کلهری، خیابان 

امام رضای شمالی برگزار می شود.

اول مهرماه؛

2۸ هزار دانش آموز کلاس اولی در قم به مدرسه می روند

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای گفت: یک 
برنامه دو ساله برای برطرف کردن تمام نقاط حادثه خیز 
استان با پیش بینی اعتبار مورد نیاز تدوین و به مرکز 

ارسال شده است.
ابوالفضل جمالی با اشاره به وضعیت نقاط حادثه خیز 
در جاده های استان اظهار کرد: ۶۶ نقطه حادثه خیر 
در این جاده ها شناسایی شد و ۱۰ نقطه حادثه خیز 
در سال گذشته رفع شد، در ۳۲ نقطه حادثه خیز نیز 
آشکارسازی صورت گرفت، در برنامه سال جاری نیز رفع 

۱۰ نقطه حادثه خیز در جاده های استان قم است.
وی ادامه داد: یک سری نقاط حادثه خیز جدید در 
جاده های استان قم به وجود آمده است، با همکاری راه 
و شهرسازی، پلیس راه و راهداری این نقاط با توجه به 
سوابق تصادف رخ داده در طول پنج سال گذشته تعیین 

می شوند.
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
استان  نقاط حادثه خیز در جاده های  به مرور  افزود: 
برطرف می شود، یک برنامه دو ساله برای برطرف کردن 

تمام این نقاط با پیش بینی اعتبار مورد نیاز تدوین و به 
مرکز ارسال شده است.

جمالی با اشاره به برنامه ریزی برای کاهش تصادفات 
در استان قم اظهار کرد: امسال پیش بینی کردیم تلاش 
کنیم که ۱۰ درصد کاهش تصادفات را در سال جاری 
رقم بزنیم و یکی از اقدامات در این زمینه رفع نقاط حادثه 
زمینه دخیل  این  در  نیز  اما عوامل دیگر  خیز است، 
استان  در  تصادفات  تلفات  آمار  بهار  فصل  در  است، 

کاهش داشت.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد

تدوین برنامه 2 ساله برای رفع تمام نقاط حادثه خیز استان قم

نایب رئیس انجمن کفش ماشینی استان قم گفت: با ادامه روند کنونی، بازار صادراتی 
کفش و دمپایی کم کم از دست استان خارج می شود و در اختیار ترکیه قرار می گیرد.

مصطفی کرمانی با اشاره به وضعیت صنعت کفش استان قم اظهار کرد: شهر قم به عنوان 
یکی از قطب های تولید کفش در کشور شناخته می شود و صنعت کفش استان بازارهای 
خوبی داشته است و طی سال های گذشته به عنوان صنعت نخست استان شناخته می شد.
وی ادامه داد: مواد اولیه صنعت کفش استان قم بیشتر در پتروشیمی های داخل کشور 
تولید می شود، اما در یک سال گذشته به دلیل مدیریت نامناسب در عرضه این مواد، 
واحدهای تولیدی کفش استان دچار چالش شدند و این مساله صادرات این واحدها را دچار 

مشکل کرد.
نایب رئیس انجمن کفش ماشینی استان قم افزود: با ادامه روند کنونی، بازار صادراتی 
کفش و دمپایی کم کم از دست استان خارج می شود و در اختیار ترکیه قرار می گیرد و مدیران 

باید با اتخاذ راهکارهایی از این مساله پیشگیری کنند. برای این که واحدهای تولیدی صنعت 
کفش استان قم سرپا باشند و اشتغال باقی بماند و بازارهای صادراتی حفظ شوند، راهی جز 

مدیریت عرضه مواد اولیه پتروشیمی مورد نیاز صنعت کفش نیست.
کرمانی روند صادرات کفش استان قم را رو به کاهش دانست و تصریح کرد: ادامه این 
مساله موجب کاهش تولید و تعطیلی واحدهای تولیدی استان می شود. عراق، افغانستان و 
آذربایجان جزو مهم ترین بازارهای صادراتی صنعت کفش و دمپایی استان قم هستند و این 

بازارها با سال ها تلاش برای این صنعت به وجود آمد.
وی خاطرنشان کرد: 8۰ درصد از محصولات صنعت کفش و دمپایی استان قم صادراتی 
است و تنها ۲۰ درصد از محصولات این صنعت در داخل کشور مصرف می شود، به همین  
دلیل اختلال در روند صادرات صنعت کفش و دمپایی استان قم به فعالیت واحدهای 

تولیدی این صنعت ضربه می زند.

نایب رئیس انجمن کفش ماشینی استان قم  مطرح کرد

تهدید در یک قدمی بازار صادرات کفش و دمپایی 


